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KOMUNIKACE	
A	ZAPOJENÍ	OBČANŮ
Anketa v oblasti komunikace mezi městem a občany 
přinesla zajímavé poznatky. Informování města smě-
rem k občanům hodnotí pozitivně téměř 66 % respon-
dentů. Nejvíce se lidé k informacím města dostávají 
prostřednictvím Říčanského kurýru. Většina respon-
dentů oceňuje i možnost zapojit se do participativního 
rozpočtování nebo vystupování starosty města. 

POLOLETNÍ VYSVĚDČENÍ
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SLEDNÁ ZNÁMKA

PREZENTACE	STAROSTY	MĚSTA 
(KOMUNIKACE, VYSTUPOVÁNÍ)

Vaše	hodnocení	jednotlivých	oblastí

Jak	jsou	pro	vás	hlavní	komunikační	kanály	města	důležité?

KVALITA	ŽIVOTA	V	ŘÍČANECH 
(CELKOVÁ SPOKOJENOST)

	 Nejoblíbenější	je	Říčanský	kurýr
Nejvyužívanějším zdrojem informací pro Říčaňáky je 
městský zpravodaj Říčanský kurýr, který preferuje až 
80 % dotázaných. Dalšími oblíbenými komunikačními 
kanály jsou Facebook a městské webové stránky. Mo-
bilní aplikaci využívá více než 36 % respondentů, zatím-
co Instagram a osobní setkávání se starostou zajímá 
jen menší část obyvatel.

	 „Pébéčko“	a	komunikace	starosty	města
Kladné reakce přineslo hodnocení možnosti zapojení 
občanů do fungování města formou participativního 
rozpočtu. Projekty Překvapte Říčany a pébéčka pro 

mladé Změň To! získaly kladnou podporu přes 71 % 
těch, kteří se o tuto oblast zajímají. Komunikaci a vy-
stupování starosty města Davida Michaličky vnímají 
lidé různorodě. Spokojených je ale více než polovina. 
Horší známky pak starostovi udělilo 38 % lidí. U kritic-
kých reakcí však není zřejmé, jestli starosta komunikuje 
s občany málo, či naopak moc.

	 Kvalita	života	v	Říčanech
Celkově obyvatelé hodnotí kvalitu života v Říčanech 
velmi dobře. Spokojenost vyjádřily tři čtvrtiny dotáza-
ných. Tato data potvrzují, že město se snaží vytvářet 
příjemné podmínky pro život svých obyvatel. 

Co	se	chystá	v	dané	oblasti?

„ Dobrá komunikace s občany je naprostým základem naší práce. Budeme dále rozví-
jet jak tradiční tištěné platformy – například v podobě nového Kurýru –, tak samo-
zřejmě i on-line kanály – web města s novým chatbotem či aplikaci Říčany v mobilu. 
Participaci občanů na rozvoji města v rámci PB čekají další rozvojové impulsy.“
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5 milionů korun opět čeká na vaše 
skvělé nápady. Překvapte Říčany svým 
projektem nebo podpořte hlasováním jiné. 
Plňte si své sny a vize doma, v Říčanech!

Chcete zlepšit veřejný prostor či rozšířít 
možnosti kulturního, sportovního 
nebo společenského vyžití u nás?
Až tři vlastní náměty můžete zasílat 
od 1. února do 9. března 2025.

Je to snadné! VYPLŇTE FORMULÁŘ ON-LINE NA WWW.PREKVAPTERICANY.CZ, NEBO POŠLETE 
NASKENOVANÝ FORMULÁŘ E-MAILEM NA RIDIM@RICANY.CZ. VYPLNĚNÝ FORMULÁŘ MŮŽETE 
TAKÉ PŘINÉST OSOBNĚ DO INFOCENTRA ŘÍČANY.

Čtyři kroky 
pro lepší 
Říčany

Hřiště s lanovými mosty / 2021

Koloběh – dobročinný obchůdek / 2018

Bike+Ride & cykloboxy u nádraží  / 2017

hlasováníprezentace realizacenápad

Získejte pro svůj projekt veřejnou podporu! PŘESVĚDČTE OSTATNÍ O JEHO SMYSLU 
A DISKUTUJTE O NĚM NA JEDNOM ZE ČTYŘ SETKÁNÍ (TO JE PODMÍNKA PŘIHLÁŠENÍ).

Čtyři veřejná setkání se uskuteční v dubnu 2025, začínáme vždy v 18.30.

Hlasovat může každý Říčaňák! O NEJLEPŠÍCH PROJEKTECH, KTERÉ BUDE MĚSTO 
REALIZOVAT, ROZHODNETE PRÁVĚ VY! HLASOVAT BUDEME V ČERVNU 2025. PODROBNÉ INFO 
VČETNĚ VŠECH PŘIHLÁŠENÝCH PROJEKTŮ NALEZNETE NA WWW.PREKVAPTERICANY.CZ.

Po 14/4 – KC Labuť / předsálí1 Po 21/4 – Restaurace Na Rychtě3

St 16/4 – Restaurace Jureček2 St 23/4 – Konferenční centrum Oáza4

Překvapte Říčany_Kurýr_v3.indd   1 27.01.2025   10:30
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Vyzkoušejte novou AI asistentku 
Milí Říčaňáci i sousedé z okol-
ních obcí, na webu města nově 
funguje AI chatbot. Věříme, že 
vám usnadní hledání na webu 
a nabídne užitečné informace. 
Jmenuje se Tessa (automatické 
nastavení), což se nám nelíbí 
a rádi bychom novou AI asi-
stentku přejmenovali. Určitě 
chatbot vyzkoušejte a napište, 
kdyby něco nefungovalo. Také 
nám můžete psát tipy na nové 
jméno...

Vážení obyvatelé města Říčany,
dovolte mi, abych se vám představila jako nová vedoucí Odboru školství MěÚ Říčany, který nyní zahrnuje také 
oblast kultury a projekt MAP (Místní akční plán rozvoje vzdělávání). Novou roli přijímám s pokorou, ale i s vel-
kým odhodláním pokračovat v rozvoji kvalitního školství v Říčanech.
Devět let jsem měla možnost podílet se na projektu MAP, naslouchat ředitelům, učitelům a rodičům a společně 
hledat cesty, jak zlepšit vzdělávací prostředí v našem regionu. V Říčanech žiji celý život a absolvovala jsem místní 
školy. Znám tedy nejen historii a tradice našich škol, ale i výzvy, které před nimi stojí. Chci proto nadále podporo-
vat to, co se osvědčilo, a zároveň hledat nové příležitosti ke zlepšení.
Jednou z klíčových výzev, kterou Říčany v oblasti školství dlouhodobě čelí, je rostoucí počet dětí a s tím souvise-
jící kapacitní potřeby škol. Právě proto město realizuje výstavbu nové základní školy na Komenského náměstí, 
která nejen uleví stávajícím přeplněným budovám, ale také přinese moderní vzdělávací prostředí odpovídající 
současným potřebám dětí a učitelů.
Kromě samotné infrastruktury je nezbytné zaměřit se i na obsah vzdělávání. Svět se rychle mění a s ním i po-
žadavky na vzdělání. Chceme, aby naše školy byly místem, kde se děti nejen učí fakta, ale také rozvíjejí kritické 
myšlení, digitální gramotnost, komunikační dovednosti a schopnost pracovat v týmu. Digitalizace přináší 
do vzdělávání nejen nové možnosti, ale i výzvy. Chceme ji využívat smysluplně, s důrazem na kvalitu výuky a roz-
voj individuálních dovedností každého žáka.
Součástí moderního vzdělávání musí být i podpora osobnostně sociálního rozvoje dětí. Město se chce zaměřit 
na prevenci rizikového chování, podporu duševního zdraví žáků a vytvoření prostředí, kde se budou cítit bezpeč-
ně a respektovaně. Důležitá je také spolupráce mezi školami, rodiči a odborníky. Jen tak můžeme zajistit, aby se 
vzdělávací systém v Říčanech neustále rozvíjel a reflektoval aktuální společenské i technologické změny.
Vzdělání je investicí do budoucnosti. Jak kvalitní bude naše současné školství, tak bude jednou vypadat i celá 
společnost. Naším cílem je vytvořit vzdělávací systém, který odpovídá dynamicky se rozvíjejícím Říčanům a při-
pravuje děti na svět plný příležitostí i výzev.
Ráda bych poděkovala vedení města za projevenou důvěru a podporu v této práci. Vaše podpora je pro nás klí-
čová a umožňuje nám realizovat důležité kroky pro budoucnost školství v našem městě. Velké poděkování patří 
také všem členům týmu nového odboru školství, kteří se s odhodláním a energií pustili do práce. Společně máme 
jedinečnou příležitost vytvořit vzdělávací prostředí, které bude dlouhodobě přínosné pro naše děti a celou komu-
nitu.
Těším se na spolupráci se všemi, kterým záleží na kvalitním vzdělávání v Říčanech. Dveře nového odboru škol-
ství jsou otevřené pro vaše nápady, podněty i konstruktivní diskusi. Společně můžeme vytvořit ještě lepší pro-
středí pro vzdělávání našich dětí.
S úctou Monika Žilková

Monika Žilková
vedoucí odboru školství
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Krátce z jednání rady 23. 1. 2025
Rada přijala celkem 15 usnesení

l Rada schválila uzavření smlouvy o spolupráci ve věci za-
bezpečení komplexních služeb poptávkové dopravy a o po-
skytnutí licence společnosti CITYA mobility, s. r. o., za cenu 
145 200 Kč včetně DPH na dobu určitou od  
1. 1. 2025 do 30. 6. 2025.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada jmenovala dle § 102, odst. 2, písm. g), zákona 
 č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), dle návrhu 
tajemníka úřadu a v souladu se zákonem č. 312/2002 Sb., 
o úřednících územních samosprávných celků a o změně 
některých zákonů, Ing. Moniku Žilkovou vedoucí odboru 
školství s účinností od 1. 2. 2025.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada schválila uzavření nájemní smlouvy se Sborem 
Církve bratrské v Říčanech, jejímž předmětem je pronájem 
nebytového prostoru Velkého koncertního sálu, včetně 
přilehlého sociálního zařízení na adrese Masarykovo  
nám. 83, za účelem konání bohoslužeb, pravidelně každou 
neděli od 8.30 hod do 12.30 hod. Nájemné je stanoveno 
dohodou smluvních stran ve výši 250 Kč/hodinu bez DPH.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada schválila smlouvu o zajištění uměleckého pořadu, 
a to vystoupení umělce Jaroslava Uhlíře v rámci Říčanských 
slavností, které proběhne 12. 9. 2025, za cenu 160 930 Kč 
včetně DPH, s agenturou Aura-Pont, s. r. o.

Hlasy pro: 4; zdrželi se: 1; nepřítomno: 2

Krátce z jednání rady 30. 1. 2025
Rada přijala celkem 31 usnesení

l Rada souhlasila se zahájením zadávacího řízení na veřej-
nou zakázku na výstavbu a opravu chodníku v ulici Mírová.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

l Rada schválila uzavření smlouvy na zakládání a údržbu 
květinových výsadeb na území města Říčany pro rok 2025 
s Hanou Makovickou za cenu 2 418 733, 923 Kč včetně 
DPH na dobu do 31. 12. 2025.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

l Rada schválila pravidla procesu dlouhodobého pronájmu 
krytých sportovišť v období od 1. 9. 2025 do 30. 6. 2026. 
Nájemní smlouvy budou uzavřeny s nájemci vzešlými z vý-
běrového řízení.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

l Rada schválila veřejnoprávní smlouvu s Českým svazem 
včelařů, z. s., jejímž předmětem je poskytnutí individuální 
dotace ve výši 20 000 Kč na podporu výsadby medonosného 
porostu, boje proti nemocem včelstev a prezentaci včelařství 
veřejnosti.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

l Rada schválila uzavření veřejnoprávní smlouvy 
s Okrašlovacím spolkem v Říčanech, z. s., jejímž předmě-
tem je poskytnutí individuální dotace ve výši 50 300 Kč 
na péči o veřejnou zeleň v roce 2025.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

l Rada schválila uzavření darovací smlouvy se spolkem 
Škoda 100 na cestách, z. s., jejímž předmětem je poskytnutí 
finančního daru ve výši 10 000 Kč z rozpočtu osadního vý-
boru Strašín na podporu dobročinné sbírky Daruj vzdělání 
a lepší a život, která pomůže v oblasti Zakarpatské Ukrajiny.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

l Rada schválila uzavření veřejnoprávní smlouvy s obcí 
Mukařov, jejímž předmětem je výkon dohledu Městské po-
licie Říčany na území obce Mukařov nad bezpečností a ply-
nulostí provozu na pozemních komunikacích, a to v souvis-
losti s uzavírkou silnice č. I/2 v katastru města Říčany.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

Krátce z jednání rady 6. 2. 2025
Rada přijala celkem 17 usnesení 

l Rada souhlasí s uzavřením smlouvy o dílo na rekonstruk-
ci interiéru vstupní chodby a obřadní síně s přípravnou 
s firmou Myconstruction, s. r. o., za cenu 4 156 350 Kč.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

l Rada schválila uzavření smlouvy o vystoupení Pavla 
Čadka s agenturou Cellfolk, s. r. o., které proběhne 13. 9. 
2025 v rámci Říčanských slavností. Cena za vystoupení je 
stanovena na 42 350 Kč včetně DPH.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

l Rada schválila prázdninový provoz mateřských škol 
v Říčanech v roce 2025:
Souhlasila s přerušením provozu v MŠ Čtyřlístek Říčany 
od 30. 6. do 11. 7. 2025 a od 28. 7. do 29. 8. 2025, v MŠ 
Srdíčko od 30. 6. do 8.  8. 2025, v MŠ Větrník od 30. 6. do  
8. 8. 2025, v MŠ U Slunečních hodin od 14. 7. do 22. 8. 
2025, v MŠ Zahrádka od 30. 6. do 25. 7. 2025 a od 11. 
8. do 22. 8. 2025, v MŠ Kuřátko od 30. 6. do 25. 7. 2025 
a od 11. 8. do 22. 8. 2025.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

Krátce z jednání rady 13. 2. 2025
Rada přijala celkem 34 usnesení

l Rada souhlasila s pokračováním úsekového měření rych-
losti v ul. Široká, s rozšířením měření o druhý směr a tech-
nologii umožňující detekci motocyklů.

Hlasy pro: 4; zdrželi se: 1; nepřítomno: 2

l Rada souhlasila s pokračováním úsekového měření 
rychlosti v ul. Říčanská a rozšířením technologie o detekci 
motocyklů.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada souhlasila s pokračováním úsekového měření 
rychlosti v ulici Říčanská a rozšířením technologie o detekci 
motocyklů.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada souhlasila s pokračováním úsekového měření 
rychlosti v ulici Černokostelecká a rozšířením technologie 
o detekci motocyklů.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada souhlasila s pokračováním úsekového měření rych-
losti v ulici 5. května a s rozšířením měření o druhý směr.

Hlasy pro: 4; zdrželi se: 1; nepřítomno: 2

l Rada souhlasila s pokračováním úsekového měření rych-
losti v ul. Smiřických, s rozšířením technologie o detekci 
motocyklů a kontrolou a pokutováním nákladních vozidel 
nad 6 tun, nerespektujících zákaz vjezdu.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada souhlasila se zavedením úsekového měření rychlos-
ti v ulici Vojkovská (Strašín) v obou směrech, přičemž výbě-
rové řízení na dodavatele bude zahájeno v roce 2025.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada schválila uzavření smlouvy o strategii rozvoje  
regionální autobusové dopravy na Říčansku, jejíž předmě-
tem je návrh systémové úpravy regionálních autobusových 
linek na principu integrálního taktového jízdního řádu 
za cenu 561 924 Kč včetně DPH.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada schválila uzavření smlouvy o rozšíření projektu 
sdílených jízdních kol ve městě pro rok 2025 se společností 
Nextbike Czech Republic, s. r. o., na období od 1. 3. 2025 
do 31. 12. 2025.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada schválila uzavření smlouvy o zajištění vystoupení 
Báry Basikové na Říčanských slavnostech 2025 za cenu 
112 530 Kč včetně DPH.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada schválila uzavření darovací smlouvy se společností 
Zdravotní klaun, o. p. s., jejímž předmětem je poskytnutí  
20 000 Kč pro potřeby financování programu dobročinné 
organizace.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada schválila přílohu č. 4 směrnice města č. 3/2023 
Zásady bytové politiky města Říčany, která upravuje základ-
ní sazby nájemného v bytech ve vlastnictví města od roku 
2025.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada stanovila výši měsíční úplaty za předškolní vzdělá-
vání částkou 1 600 Kč, a to od 1. 9. 2025.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

Jednání Zastupitelstvo 5. 2. 2025
Zastupitelstvo přijalo celkem 26 snesení.

l Zastupitelstvo schválilo investiční záměr Rekonstrukce 
budovy, Lázeňská, č. p. 9 v předloženém znění.

Hlasy pro: 17; nepřítomno: 4

l Zastupitelstvo schválilo investiční záměr Novostavba 
Na Hradě č. p. 119/14 pro expozici Muzea Říčany v předlo-
ženém znění. Hlasy pro: 18; nepřítomno: 3

l Zastupitelstvo schválilo investiční záměr Úprava veřejné-
ho prostoru na sídlišti Olivovna v předloženém znění.

Hlasy pro: 18; nepřítomno: 3

l Zastupitelstvo schválilo investiční záměr Revitalizace 
sídliště Haškova, Říčany v předloženém znění.

Hlasy pro: 17; nepřítomno: 4

l Zastupitelstvo schválilo investiční záměr Chodníky ulice 
Mírová – Pacov v předloženém znění.

Hlasy pro: 17; nepřítomno: 4

l Zastupitelstvo vzalo na vědomí zprávu ředitele ÚKŘ 
o provedených opatřeních ohledně situace ve skateparku – 
pumptracku, zejména protokol přednosty doc. RNDr. Ra-
domíra Čabaly, Dr., z Ústavu soudního lékařství a toxikolo-
gie Všeobecné fakultní nemocnice v Praze.

Hlasy pro: 17; nepřítomno: 4

l Zastupitelstvo schválilo opětovné otevření areálu skate-
parku – pumptracku. Hlasy pro: 17; nepřítomno: 4

l Zastupitelstvo schválilo předložené znění plánovací 
smlouvy se společností Citysite, s. r. o.

Hlasy pro: 15; zdrželi se: 1; nepřítomno: 5

l Zastupitelstvo schválilo předložený návrh plánovací 
smlouvy se společností AVT Group, a. s.

Hlasy pro: 17; nepřítomno: 4

PoZVánKy Pro VeřeJnosT
u Zastupitelstvo
Středa 12. 3. od 18 hodin

Zasedání zastupitelstva města Říčany se uskuteční v za-
sedací síni radnice na Masarykově náměstí 53. Podrobný 
program bude zveřejněn na úřední desce a na webu města.

u Setkání v Kuří
Pondělí 10. 3. od 18 hodin

Setkání starosty a dalších zástupců města s osadním 
výborem a s občany se uskuteční v obecním domě v Kuří.

 u Z očí do očí

Setkání se starostou nebo místostarosty kdykoliv po doho-
dě se sekretariátem (email: marketa.zilkova@ricany.cz)
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Infocentrum a obřadní síň  
budou mít nový interiér
V budově Staré radnice na Masarykové náměstí vypuk-
nou v druhé polovině března stavební práce. Postupně 
projdou proměnou části prostor pro veřejnost, počínaje 
Turistickým informačním centrem přes obřadní síň, 
přípravnu, chodbu až po vstupní dveře do budovy Staré 
radnice. Služby Informačního centra budou dočasně 
ve velmi omezené míře přesunuty do vedlejší kanceláře 
Czech Pointu (vedle výtahu). Cílem rekonstrukce je 
zlepšit komfort návštěvníků i zaměstnanců a vytvořit 
reprezentativnější prostředí.

Vybavení Infocentra i obřadní síně mají již svá nejlepší léta 
za sebou. Vedení radnice se v loňském roce rozhodlo zadat 
projekty na jejich modernizaci a právě v jarním období, kdy 
je počet turistů i zájemců o sňatek nejnižší, zrealizuje staveb-
ní akci. Práce jsou naplánovány od poloviny března do konce 
dubna. Proměnou projde i průchozí chodba, vyměněny bu-
dou světla a některé dveře. V obřadní síni proběhne i výměna 
dlažby. Stavební práce jsou naplánovány tak, aby co nejmé-
ně omezily služby úřadu, přesto může k částečnému omeze-
ní komfortu klientů i zaměstnanců dojít, za což se předem 
omlouváme. 
Pracovnice Infocentra v kanceláři Czech Pointu zajistí pro 
klienty nejžádanější služby, tedy: kopírovací služby, tisk 
vstupenek, kontaktní místo plakátovací služby Rengl, po-
dávání informací a prodej omezeného sortimentu suvenýrů. 

Pracovní doba Infocentra v kanceláři Czech Pointu:
Po 8.00–12.00, 12.30–17.00
Út 8.00–12.00, 12.30–15.00
St 8.00–12.00, 12.30–17.00
Čt 8.00–12.00, 12.30–15.00
Pá 8.00–11.00

Objednat inzerci (řádkovou i plošnou) ve zpravodaji Říčan-
ský kurýr si můžete elektronicky zde: www.maks-ricany.cz/
inzerce/ nebo na e-mailu: inzerce.kuryr@ricany.cz.

Vizualizace budoucí podoby Infocentra – pohled od pultu 

Vizualizace budoucí podoby infocentra – pohled od vstupu

Ředitelství silnic a dálnic od 1. března 2025 po zimní 
přestávce zahájí druhou etapu rekonstrukce silnice Čer-
nokostelecká v úseku od ulice Boženy Němcové k ulici 
Olivova. Práce by měly probíhat do 4. května. Následně 
společnost Eurovia CZ zahájí opravu na třetím úseku 
od ulice U Disku směrem ke křižovatce ulice Smiřických. 
Dokončení prací se předpokládá v listopadu 2025. Děku-
jeme za trpělivost a pochopení. Společně to zvládneme. 

•  Objízdná trasa pro osobní vozidla zůstane stejná jako bě-
hem první části rekonstrukce. Objížďka povede trasou: 
Černokostelecká – Smiřických – 5. května – Jasmínová – 
Olivova (točna).

•  Objízdná trasa pro tranzitní nákladní dopravu povede stej-
ně jako v první etapě po dálnici D11.

•  Objízdná trasa pro nákladní dopravu v rámci zajištění ob-
služnosti místních logistických center povede po silnici 
II/101 Říčanská směr Úvaly, silnice I/12 směr Český Brod. 
V dalším směru přes Mukařov a Kostelec nad Černými lesy.

•  Z důvodu zvýšení bezpečnosti bude na křižovatce „na Voj-
kově“ opět zřízena světelná signalizace.

•  Úprava dopravního režimu ulice Bezručova: směrem od ul. 
Smiřických k ul. Sovova beze změn. Od ul. Sovova k ul. Če-

chova odbočit do ul. U Vodojemu, pokračovat do ul. Baaro-
va a ul. Domažlická. Od ul. Boženy Němcové odbočit do ul. 
Domažlická.

•  Úprava dopravního režimu ulice Domažlická: směrem 
od ul. Smiřických k ul. Dukelská obousměrný provoz. 
Od ul. Bezručova jednosměrný provoz.

•  Zastávka Říčany, Radošovice, sokolovna zůstane beze 
změny v obou směrech, zastávka Říčany, Rychta se nemění 
v trase směrem na Mukařov, v trase na Prahu je přesunuta 
do ul. Domažlická (blízko ul. Poláčkova) stejně jako během 
rekonstrukce na podzim. Dojde také k přemístění zastáv-
ky MHD (školní linka 1) Na Kavčí skále z ul. Domažlická 
do ul. Bezručova (u ul. Dobrovského).

řsD zahájí práce na Černokostelecké v březnu

Aktuální informace  
najdete na webu města:
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na co se ptáte:

Je nutné parkoviště u nádraží rekonstruovat?
Domníváme se, že rekonstrukce je nutná. V plánu je již 
několik let. Povrch parkovací plochy je ve špatném sta-
vu a nesjednocený – nachází se zde žulová dlažba, asfalt 
i neupravený prašný (blátivý) povrch. Velkým problé-
mem je také organizace parkování. Vozidla často parkují 
chaoticky, na místech, kde to není povoleno. Nedodržo-
vání vzdálenosti vede k poškození aut. Městská policie 
opakovaně řeší případy, kdy jedno vozidlo zablokuje 
výjezd jinému. Bezpečnost chodců směřujících na ná-
stupiště rovněž není ideální. Věříme, že nové uspořádání 
situaci výrazně zlepší. K lepší orientaci přispěje i nový 
systém monitorující obsazenost parkovacích míst.

Kolik parkovacích míst nové parkoviště nabídne? 
Jaká je kapacita nyní?
Projekt rekonstrukce P+R parkoviště u nádraží zahrnuje 
121 parkovacích míst, včetně vyhrazených míst  pro ZTP  
a pro krátkodobé zastavení (K+R). Projekt počítá i s mís-
ty pro motocykly. Současnou kapacitu nelze přesně určit. 
Při parkování na nepovolených místech, nebo ve středu 
plochy, může být počet míst cca 130.

Proč na tomto parkovišti nepostavíte raději parkovací 
dům?
Městu se po mnoha letech vyjednávání podařilo odkou-
pit pozemky pod parkovištěm od Správy železnic. Ne-
dávno byla také zdemolována stará skladová budova, 
čímž se plocha pro parkování rozšířila.
Přestože tyto strategické pozemky nyní vlastníme, vý-
stavba parkovacího domu zde není možná. Tuto mož-
nost jsme prověřovali, ale železniční trať má ochranné 
pásmo a na daném pozemku se nachází technická infra-
struktura.

Vedení města dlouhodobě jedná se zástupci Správy že-
leznic i soukromými vlastníky o získání dalších přileh-
lých pozemků poblíž nádraží, zatím však bez úspěchu. 
Cílem je nadále rozšiřovat nabídku parkovacích míst. 
Ve hře je také možnost vybudování parkovacího domu 
P+R financovaného Středočeským krajem.
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Kompletní rekonstrukce P+R parkoviště u nádraží 
začne 3. března 2025. Projekt zahrnuje vybudování 
dešťové kanalizace, nové chodníky a veřejné osvětlení. 
Vozovka i parkovací místa získají nový povrch. Vzniknou 
zde cykloboxy a stojany na kola. Dojde k výsadbě nové 
zeleně. Parkování usnadní informační systém monito-
rující aktuální obsazenost parkoviště. Předpokládáme 
dokončení stavby v říjnu 2025. Omlouváme se za dočas-
né omezení dopravy a děkujeme za spolupráci.

náhradní parkování zajištěno pod oC Tesco 
Náhradní parkování (bez poplatku) je zajištěno na prostran-
ství pod OC Tesco (nad skateparkem) u ulice U Disku a Tech-
nická. Příjezd na parkoviště je řešen z ulice Černokostelecká, 
výjezd po ulici Technická a U Sanitasu. Po zaparkování vozi-
dla pohodlně dojdete k železniční stanici po asfaltové cestě 
kolem skateparku a železniční trati až k Rondelu. Také zde 
připravujeme stanoviště půjčovny kol Nextbike (díky pří-
spěvku města a společnosti Contera je 15 minut zdarma). 

na začátku března zahájíme rekonstrukci 
parkoviště u nádraží
Získali jsme dotaci více než 40 milionů Kč

Získali jsme dotaci více než 40 milionů Kč
Stavbu provede společnost Zepris, s. r. o., která zvítě-
zila ve veřejné soutěži s cenou 51 564 992,40 Kč včetně 
DPH. Městu se podařilo získat dotaci z programu IROP 
(CZ.06.06.01/00/23_074/0003496) ve výši 85 % ceny 
zakázky, tedy více než 40 milionů Kč.

NoVé PaRkoVIště k+R ZVýší beZPeČNost

Připravujeme parkoviště K+R v ulici Politických vězňů v Zóně svobody. Toto parkoviště bude sloužit k bezpečnému a poho-
dlnému vystoupení cestujících z vozidel. Systém Kiss & Ride (K+R) umožňuje krátkodobé zastavení vozidel, aby cestující 
mohli vystoupit nebo nastoupit, aniž by došlo k blokování dopravy. Parkování bude časově omezeno – maximální doba stání 
je 15 minut a řidič nesmí opustit vozidlo. Součástí projektu je také mlatová cesta, která bezpečně dovede pěší z parkoviště 
na chodník nedaleko přechodu pro chodce. 

PŘechoD V ulIcI PolItIckých VěZňů

Realizujeme přechod pro chodce v ulici Politických vězňů (po mnoha jednáních se podařilo vyjednat povolení DI Policie ČR). 
Pro větší bezpečnost chodců jsme před přechodem rozšířili chodník.
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FIbIchoVa ulIce

V loňském roce proběhla v ulici Fibichova oprava plynovodu, při níž došlo k narušení povrchu vozovky. Po dokončení pra-
cí jsme nechtěli přistoupit pouze k lokálním opravám (záplatám), protože ulice si zaslouží kompletní rekonstrukci včetně 
chodníků. Proto bylo nutné nejprve připravit a vyhlásit veřejnou soutěž na zhotovitele celkové opravy povrchů. Tento proces 
si vyžádal určitý čas, ale umožní provést rekonstrukci kvalitně a dlouhodobě udržitelným způsobem.

ulIce Na kaVČí skÁle 

Firma Cetin, a. s., zahájila pokládku optických sítí do chodníků v ulici Na Kavčí skále. Po dokončení prací chodníky opraví-
me, včetně výměny obrubníků. Staré a nevyhovující chodníky v této ulici tak budou nahrazeny novými, ze zámkové dlažby. 
Pro omezení negativního dopadu stavby budou práce probíhat po etapách, podle jednotlivých bytových domů. Předpokláda-
ný termín dokončení všech tří etap je do konce dubna 2025.

5 milionů korun opět čeká na vaše 
skvělé nápady. Překvapte Říčany svým 
projektem nebo podpořte hlasováním jiné. 
Plňte si své sny a vize doma, v Říčanech!

Chcete zlepšit veřejný prostor či rozšířít 
možnosti kulturního, sportovního 
nebo společenského vyžití u nás?
Až tři vlastní náměty můžete zasílat 
od 1. února do 9. března 2025.

Je to snadné! VYPLŇTE FORMULÁŘ ON-LINE NA WWW.PREKVAPTERICANY.CZ, NEBO POŠLETE 
NASKENOVANÝ FORMULÁŘ E-MAILEM NA RIDIM@RICANY.CZ. VYPLNĚNÝ FORMULÁŘ MŮŽETE 
TAKÉ PŘINÉST OSOBNĚ DO INFOCENTRA ŘÍČANY.

Čtyři kroky 
pro lepší 
Říčany

Hřiště s lanovými mosty / 2021

Koloběh – dobročinný obchůdek / 2018

Bike+Ride & cykloboxy u nádraží  / 2017

hlasováníprezentace realizacenápad

Získejte pro svůj projekt veřejnou podporu! PŘESVĚDČTE OSTATNÍ O JEHO SMYSLU 
A DISKUTUJTE O NĚM NA JEDNOM ZE ČTYŘ SETKÁNÍ (TO JE PODMÍNKA PŘIHLÁŠENÍ).

Čtyři veřejná setkání se uskuteční v dubnu 2025, začínáme vždy v 18.30.

Hlasovat může každý Říčaňák! O NEJLEPŠÍCH PROJEKTECH, KTERÉ BUDE MĚSTO 
REALIZOVAT, ROZHODNETE PRÁVĚ VY! HLASOVAT BUDEME V ČERVNU 2025. PODROBNÉ INFO 
VČETNĚ VŠECH PŘIHLÁŠENÝCH PROJEKTŮ NALEZNETE NA WWW.PREKVAPTERICANY.CZ.

Po 14/4 – KC Labuť / předsálí1 Po 21/4 – Restaurace Na Rychtě3

St 16/4 – Restaurace Jureček2 St 23/4 – Konferenční centrum Oáza4

Překvapte Říčany_Kurýr_v3.indd   1 27.01.2025   10:30
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TELEFON

Popište váš navrhovaný projekt
NÁZEV PROJEKTU (maximálně 12 slov)

STRUČNÝ POPIS PROJEKTU (co, kde, proč, pro koho, ...)

JMÉNO A PŘÍJMENÍ NAVRHOVATELE (maximálně 12 slov)

STRUČNÁ PRAVIDLA 9. ROČNÍKU PARTICIPATIVNÍHO ROZPOČTOVÁNÍ V ŘÍČANECH

CO MÁM UDĚLAT S PRÁVĚ VYPLNĚNÝM FORMULÁŘEM?

•  Podpora občanů – váš projekt představíte na jednom 
z veřejných setkání a následně projde hlasováním 
veřejnosti.
•  Finanční rámec – na realizaci projektů je vyčleněno 

celkem 5 milionů Kč, z toho 4 mil. Kč jsou určeny na 
projekty v ceně v rozmezí 0,5–2 mil. Kč a 1 mil. Kč 
na projekty v ceně do 0,5 mil. Kč.

•  Náklady projektu – náklady vašeho záměru nesmí 
přesáhnout 2 miliony Kč (včetně ceny za případné 
projektování).
•  Veřejný prostor – váš záměr by měl být navržen na 

pozemcích města a veřejných prostranstvích.
•  Určení projektu / příjemce – výsledné dílo musí 

sloužit veřejnosti.

Formulář můžete naskenovat a jeho elektronickou kopii poslat na e-mail: ridim@ricany.cz, 
případně vyplněný formulář odneste a předejte v Infocentru na Masarykově náměstí. Nejlepší 
je ale vyplnit digitální verzi formuláře on-line přímo na adrese: www.prekvaptericany.cz

E-MAIL

PŘEDPOKLÁDANÁ CENA PROJEKTU ZÚČASTNÍM SE VEŘEJNÉHO PROJEDNÁNÍ

(zahrňte i provozní náklady za 5 let) (zaškrtněte datum, kdy chcete váš projekt prezentovat)

14/4 16/4 21/4 23/4

ON-LINE verzi formuláře naleznete zde.

Překvapte Říčany_Kurýr_v3.indd   2 27.01.2025   10:30

Celkem 536 mladých lidí se zapojilo do druhého ročníku 
participativního rozpočtu Změň To! Většinou studenti 
a žáci místních škol vybírali z 18 návrhů, které během 
podzimu přihlásili jejich vrstevníci. V kategorii malých 
návrhů do 200 000 korun získal největší podporu příspě-
vek na studentský festival majáles, jelikož loňský pilotní 
ročník slavil mezi studenty velký úspěch. Na druhé 
příčce skončil návrh na vybavení studovny, který zvolilo 
30 % hlasujících. V konkurenci sedmi velkých námětů 
do 600 000 korun si vítězství odnesl projekt lesního 
trailu.

„Pébéčko“ Změň To!, které odstartovalo loni na podzim 
podáváním návrhů, poté veřejnou prezentací a následova-
ným hodnocením úřadu, završili mladí v lednu hlasováním 

o třech vítězných projektech za celkem 1 milion korun. 
U malých projektů rozdalo dohromady 439 hlasujících 769 
hlasů (každý měl k dispozici 2 plusové hlasy) mezi 11 projek-
tů. Příspěvek na květnový studentský festival majáles získal 
147 hlasů a vybavení studovny si uhájilo těsně druhé místo 
se 131 hlasy. Na třetím místě, pouze s jednobodovou ztrátou 
se umístil projekt přechodu pro chodce přes ulici Politických 
vězňů. Ten sice skončil bez financí z PB, ale město ho v příš-
tích týdnech plánuje také realizovat.

V rámci velkých projektů udělilo 816 hlasů 504 hlasujících. 
Jediný vítěz v této kategorii – trail v lese – obdržel 141 hla-
sů. Za ním se umístila legální stěna pro graffiti se 130 hlasy 
a na třetím místě se 127 hlasy skončil automat na bubble tea.

Nejvíce se do hlasování zapojily děti ve věku 12 až 15 let 
(46 %) a teenageři ve věku 16–20 let (46 %). Hlasující v Ří-
čanech nejčastěji bydlí (53 %), ale podle získaných dat zde 
i většinou studují, mají rodinu a navštěvují volnočasovou 
aktivitu. Jednoznačně nejvíce z nich (38 %) navštěvuje gym-
názium Říčany, s velkým odstupem za nimi je počet studují-
cích střední školu mimo Říčany (15 %), dále navštěvují VŠ  
(10 %), ZŠ Masarykovo náměstí (10 %), Gymnázium MKG 
(7 %), ZŠ u Říčanského lesa (6 %), ZŠ Bezručova (6 %), ji-
nou ZŠ (4 %) a SOŠ stravování (3%) a 2 hlasy přišly i ze ZŠ 
Nerudova.
Všechny výsledky najdete na adrese https://zmento.pre-
kvaptericany.cz/zmen-to-2024/vysledky.

Změň To! 2025: mezi které tři projekty 
rozdělili mladí 1 milion korun?
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Vážení rodiče, 
zápis dětí do mateřských škol, které zřizuje město Říčany, 
proběhne ve všech školách ve stejný den, a to v pondělí  
5. května 2025 od 9 do 17 hodin.
Mateřské školy nemají žádné spádové oblasti, přihlásit 
lze dítě do jakékoliv školy (i do několika nejednou). 
Vybírat můžete z těchto zařízení:

Městské mateřské školy:
Mateřská škola Čtyřlístek Říčany, příspěvková organizace
Adresa: Domažlická 1656/52, Říčany
Ředitelka: Šárka Skůpová
Telefon: 323 631 551
E-mail: reditelka@ctyrlistek-ricany.cz
Internetové stránky: www.ctyrlistek-ricany.cz

Mateřská škola Kuřátko, příspěvková organizace
Adresa: Rooseveltova 3, Říčany-Kuří
Ředitelka: Hana Koubková
Telefon: 606 553 595
E-mail: reditel@mskuratko.ricany.cz
Internetové stránky: www.mskuratko.ricany.cz/

Mateřská škola Srdíčko Říčany, příspěvková organizace
Adresa: E. Beneše 204/41, Říčany
Ředitelka: Jiřina Řeháková
Telefon: 739 666 423
E-mail: reditel@mssrdicko.ricany.cz
Internetové stránky: www.mssrdicko.ricany.cz

Mateřská škola U Slunečních hodin, příspěvková orga-
nizace
Adresa: Štefánikova 1616/13, Říčany
Ředitelka: Jarmila Šebková
Telefon: 323 604 373
E-mail: jarmila.sebkova@ms.ricany.cz
Internetové stránky: www.msuhodin.cz

Mateřská škola Větrník Říčany, příspěvková organizace
Adresa: Bílá 785/6, Říčany
Ředitelka: Martina Poustková
Telefon: 771 289 309
E-mail: reditelka@msvetrnik.ricany.cz
Internetové stránky: www.msvetrnik.ricany.cz

Mateřská škola Zahrádka Říčany, příspěvková organizace
Adresa: Labská 2577/6, Říčany
Ředitelka: Klára Dvořáková
Telefon: 727 943 646
E-mail: reditelka@mszahradka.ricany.cz
Internetové stránky: www.zahradkaricany.cz

Podrobnosti o zápisu najdete na webových stránkách 
každé mateřské školy. Ucelené informace však naleznete 
i na městských stránkách https://skolky.ricany.cz, kde 
můžete po prostudování podmínek rovnou přejít k elek-
tronickému zápisu.
l K samotnému zápisu se nemusí dítě dostavit osobně, 
stačí přítomnost zákonného zástupce, který ve vybrané 
školce (vybraných školkách) odevzdá požadované doku-
menty.
l Pro urychlení celého procesu doporučujeme využít 
možnosti elektronického zápisu v klidu domova, tedy vy-
plnění informací o vašem dítěti do databáze. Systém bude 
pro vkládání dat otevřen od 1. dubna do 4. května 2025.

Doporučujeme rodičům navštívit dny otevřených dveří:
MŠ Čtyřlístek 10. dubna 2025, 17.00–19.00 hodin
MŠ Kuřátko 16. dubna 2025, 17.00–18.00 hodin
MŠ Srdíčko 5. dubna 2025, 09.00–11.00 hodin
MŠ U Slun. hodin 8. dubna 2025, 16.30–18.30 hodin
MŠ Větrník 9. dubna 2025, 17.00–19.00 hodin
MŠ Zahrádka 8. dubna 2025. 16.30–18.30 hodin

Shrnutí
Elektronický systém pro podávání žádostí:
od 1. dubna do 4. května 2025;
https://skolky.ricany.cz.

Zápis 5. května 2025 od 9 do 17 hodin
Podrobnosti o zápisu:
l na stránkách vybrané mateřské školy;
l přímo na stránkách pro elektronický zápis https://
skolky.ricany.cz.

Pokud potřebujete další informace, neváhejte kontaktovat 
paní ředitelku příslušné mateřské školy nebo odbor škol-
ství, Bc. Petra Němečková, na tel. čísle 323 618 218 nebo 
na e-mailu petra.nemeckova@ricany.cz.

Hana Špačková, místostarostka

ZáPIs do mateřských škol v roce 2025
Letošní Říčanský masopust na Masarykově náměstí byl 
plný hudby, smíchu a skvělého jídla. Slunce sice svítilo, 
ale mrazivé počasí připomínalo, že zima ještě neřekla 
své poslední slovo.

Akci zahájily děti z MŠ Čtyřlístek. Pak následoval veselý ma-
sopustní průvod plný barevných masek a tradičních zvyků. 
Nechyběl ani kocour Mikeš, kterého zapůjčil Ladův kraj. 
O hudební doprovod se postarala kapela Šmrnc, která svými 
staropražskými melodiemi roztančila celé náměstí. Děti si 
užily spoustu her a soutěží.
A co by to bylo za masopust bez dobrého jídla? Náměstím se 
linula vůně zabijačkových specialit a horkých nápojů, které 
skvěle zaháněly zimu.
Velké poděkování patří Sboru dobrovolných hasičů Říčany, 
Městské policii, Odboru správy a údržby města, všem stán-
kařům a především návštěvníkům, kteří vytvořili úžasnou 
atmosféru. Už teď se těšíme na příští rok!

říčanský masopust
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Mladí zahradníci při práci v Bystřici v roce 2020.

Ve dnech 23–25. září proběhne v rámci soutěže Lipová 
ratolest revitalizace parku Československé armády 
v Říčanech. Park během tří dnů projde doslova pod ru-
kama studentů jedenácti zahradnických škol kompletní 
obnovou. Studie počítá s úpravou cest, výsadbou zele-
ně, novým osvětlením i mobiliářem. Do konce března 
je na místě nutné vykácet několik stromů, které jsou 
na hranici životnosti s velkým potenciálem nebezpečí 
vývratu, zlomu a pádu.

Soutěž Lipová ratolest pořádá od roku 2008 Svaz zakládá-
ní a údržby zeleně spolu s daným partnerským městem. Jde 
o soutěž žáků středních zahradnických odborných škol 
a učilišť z celé ČR. Letos zavítá do Říčan, kde jedenáct sou-
těžních družstev upraví nově park Československé armády 
v Říčanech-Radošovicích.
„První impuls uspořádat soutěž v Říčanech přišel od mého 
synovce, absolventa zahradnické školy v Benešově, který se 
společně s ostatními studenty v rámci Lipové ratolesti podílel 
na obnově veřejné zeleně po tornádu v Hodoníně. Mám velkou 
radost, že se 16. ročník uskuteční v mém rodném městě, a na-
víc v místě, kam jsme se v dětství téměř neodvažovali vstoupit,“ 
říká koordinátorka akce Jana Jůzová, která byla u projektu 
od jeho začátku.
„Myšlenka rekultivace veřejného prostoru přímo od studen-
tů mě opravdu hned zaujala. Asi ze čtyř vytipovaných lokalit 
jsme jako nejlepší zvolili park ČSL armády. Už se těším, až 
se z nevyužívaného a skoro opuštěného parku stane funkční 
a bezpečné místo,“ dodává starosta David Michalička.

Každá škola za sebe vyšle tým studentů, kteří budou praco-
vat na předem daném úseku parku podle architektonické 
studie a osvojí si zahradnické činnosti v praxi. Závěrem bude 
vyhodnocena nejlépe odvedená práce.
Cílem soutěže je rozvoj znalostí a dovedností účastníků 
s hlavním zaměřením na realizaci zahradních úprav v re-
álném prostředí a obohacením zelených ploch ve městě. 
„Obyvatelé mohou na vlastní oči sledovat, že pro profesi za-
hradníka-krajináře je potřeba zručnost, inteligence a velké 
nasazení,“ zmiňuje zahradní architekt a autor návrhu Vít 
Dvořák s tím, že po celou dobu bude výkony soutěžících sle-
dovat a hodnotit odborná porota.

Jak se park promění?
V současné době je park dlouhodobě neupraveným a nevy- 
užívaným místem, kde se lidé příliš nezdržují. Hlavní myš-
lenkou návrhu je vytvořit zde příjemné a přehledné místo, 
kde se budou zdejší obyvatelé rádi setkávat a trávit čas. Zá-
roveň by se mohlo stát pomyslnou zelenou oázou v poměrně 
husté zástavbě rodinných domů.
Obnova parku je součástí oživení celé lokality od Černokos-
telecké ulice až směrem k Jurečku. Kromě úprav parku chce 
město letos zahájit i revitalizaci sídliště Haškova. A v plánu je 
i kompletní rekonstrukce ulice Ke Koupališti, kterou završí 
realizace nového parkoviště u rybníka Jureček.

Nové cesty, zeleň i mobiliář
Park budou tvořit nové cesty, převážně s mlatovým po-
vrchem. Hlavní cesta rozděluje park a kopíruje současnou 
vyšlapanou pěšinu. Centrální cestu doplňuje parkový okruh, 
který vede kolem celého obvodu parku. Dvě vedlejší spojnice 
bude tvořit šlapáková betonová dlažba. Místo v okolí pomní-

ku bude otevřené a vytvoří se kolem něj dlážděný a mlatový 
prostor, který je i centrálním prostorem celého parku. Místo 
setkávání tvoří dvě velké kružnice.  Aby byl park více přístup-
ný, vedou do něj čtyři vstupy. Všechny cesty budou osvícené 
novým konceptem lamp a dojde také k nasvícení pomníku, 
který je dominantou parčíku. Výměny se dočká také mobi-
liář. Prostor doplní lavičky s opěradly i bez opěradel, odpad-
kové koše, stojany na kola a lehátka umístěná v trávníku.
       
„Nová koncepce parku, a zejména síť cest nám ze svého půdo-
rysu připomínají helmu, která odkazuje na název parku a také 
pomník v něm umístěný, který je spojený s událostmi první 
a druhé světové války,“ upřesňuje autor návrhu Vít Dvořák.
 
Uprostřed parku zůstane pobytový trávníkový prostor, 
na několika místech vzniknou pásy trvalkových záhonů 
a mezi nimi i soliterně vícekmenné keře. Oživení si zaslou-
ží i stromové patro, kdy krajináři počítají s výsadbou osmi 
vzrostlých stromů. Vznikne nová javorová alej po hranici 
v ulici Březská. Dále se vysadí moruše a lípy srdčité.

Nutné pokácení stromů
Před samotnou realizací je třeba do konce března 
v době vegetačního klidu vykácet několik keřů a stro-
mů, které jsou ve špatném zdravotním stavu, na hranici 

životnosti a nebezpečné pro okolí. Půjde o topol černý, 
který je velmi starý a jsou v něm praskliny a výdutě. Po-
kácet je nutné i půlkruh zeravů západních, břízu bělo-
korou a javor mléč – jde o poničené stromy se sníženou 
vitalitou.
„Většinu zásadních a hodnotných dřevin jak po stránce fyzio- 
logické a zdravotní, tak i estetické a kompoziční ponechá-
me a podpoříme v růstu vhodnými zásahy, jako je například 
technologie air-spade či jiné arboristické zákroky. Navíc se 
do parku dostanou žádané stromy a keře různých druhů, 
které na tomto místě aktuálně chybějí,“ doplňuje krajinný 
architekt.

Vrcholem akce bude soutěž Lipová ratolest
Do konce srpna bude park oplocen a stavebně připraven pro 
soutěž zahradnických škol. Od úterý 23. září do čtvrtka  
25. září budou v parku pracovat studenti, kteří vydláždí mís-
ta pod lavičkami, upevní lavičky, koše, a především vysázejí 
stromy, keře a květiny. V době akce bude v okolí omezené 
parkování a na místě budou přistavené stany, toaleta a cis-
terna s pitnou vodou. Pro studenty a pedagogy zahradnic-
kých škol je v Říčanech zajištěné ubytování a stravování. Pro 
účastníky město připravuje tematické besedy a workshopy.

       
Adéla Ambrožová

studenti zahradnických škol promění park 
Československé armády. soutěž Lipová 
ratolest proběhne v září poprvé v říčanech
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Říčany v roce 2035 – poznáváte svoje město? Masary-
kovo náměstí a ulice lemují stromy, fasády domů jsou 
porostlé zelení a střechy chytají dešťovku. Potoky se 
vysvobodily z trubek a voda dostala prostor v tůních. 
V komunitní zahradě se pěstuje zelenina i vztahy mezi 
lidmi. Doprava se změnila – sdílená auta i kola jsou 
běžnou součástí života a děti chodí víc pěšky.

Školy nejsou jen budovy s lavicemi – výuka probíhá venku, 
v laboratořích, v ulicích města. Sdílené kanceláře, dílny 
a komunitní centra pulzují životem. Lidem se tu žije zdravěji 
a lépe, každý má příležitost se nějak zapojit.
Senioři nejsou izolovaní, ale součástí komunitního života – 
učí mladší generace řemeslům, pečují o městskou zeleň, 
hrají pétanque a scházejí se v sousedských kavárnách. A ti, 
kteří potřebují podporu, mají dostupnou terénní službu, lépe 
přizpůsobenou MHD a bezbariérové ulice.
Festivaly a kulturní akce jsou běžnou součástí městského 
rytmu. A když je hezky, sousedé jednoduše vytáhnou stoly 
na ulici a baví se u společné večeře.

střih. Jsme v říčanech v roce 2025.
Budoucnost tvoříme dnes. Některé změny vítáme, jiné nás 
překvapují, někdy i rozčilují. Ale všechny se nás týkají. A pře-
devším těch, kteří budou žít v té budoucnosti nejdéle – dětí 
a dnešních studentů. Nevíme, jestli zůstanou v Říčanech, ale 
víme, že spousta mladých cítí potřebu něco dělat, být součás-
tí změn. Jak vnímá otázku budoucnosti Sofie Vašková z ří-

čanského Žákovského zastupitelstva? „Svět se mění a vyvíjí, 
ať už se nám to líbí, nebo ne. Jedna věc, kterou určitě můžeme 
dělat, je snažit se ovlivnit svoje okolí a jeho další rozvoj, a to 
za předpokladu, že budeme-li všichni spolupracovat.“ 
A právě proto vzniká tenhle průvodce. Chceme otevřeně 
mluvit o tom, co se ve městě děje, co se daří, i kde jsou pře-
kážky. Každý měsíc přineseme téma, které formuje budouc-
nost Říčan – od veřejné zeleně a dopravy přes čisté energie 

a komunitní život až po swapy, opravy starých věcí a podpo-
ru lokálních potravin.
„Říčany se dlouhodobě připravují na nové výzvy, které při-
cházejí s růstem města i proměnou klimatu. Některé věci ne-
ovlivníme, ale můžeme dělat chytrá rozhodnutí – jako je lepší 
hospodaření s vodou, revitalizace parků a veřejné zeleně nebo 
zapojení lidí do tvorby města. V tom je budoucnost, kterou 
máme ve vlastních rukou.“, myslí si David Michalička, sta-
rosta města Říčany.

Co se už změnilo?
Městské a školní autobusy ulevují dopravě, sdílená kola jsou 
na mnoha místech a k dispozici jsou již dvě senior taxi. Kolo-
běh dává druhou šanci odloženým věcem a pomáhá tam, kde 
je třeba. Náplavka u Říčanského potoka, ještě před několika 
lety neznámé místo, se stala oblíbenou zastávkou procházek 
a proběhl tu i Street Food Fest. Podobně se proměnilo i ná-
dvoří 3. základní školy, kde beton vystřídal přírodní biotop. 
Výsadby desítek stromů, nových alejí a remízků vrací krajině 
její přirozený ráz, zadržují vodu v půdě a poskytují prostor 
pro život ptákům a dalším živočichům. 

Hledání rovnováhy
Ne všechno se ale daří bez komplikací a nutných kompro-
misů. Stavba nové školy na Komenského náměstí je jedním 
z takových případů. Novou školu město nutně potřebuje, aby 
zvládlo rostoucí počet dětí. Vznikne moderní dřevostavba se 
zelenou střechou, sportoviště, park i parkování pod zemí, ale 
louka je pryč. Oživne ale parčík po kině, kde nedávno přibyla 
kruhová lavička pod stromem a do jara vznikne cesta i kvě-
tinové záhony.
Málokdy může být rozhodování černobílé – některé změny 
znamenají ztrátu, jiné příležitost. Klíčové je hledat rovnováhu 
mezi rozvojem města, ochranou přírody a kvalitou života oby-
vatel; a k tomu je potřeba držet krok s dobou a být v obraze. 

Vzdělávání pro budoucnost
Abychom se mohli správně rozhodovat, je důležité mít 
kvalitní informace A proto se Muzeum Říčany ve spo-
lupráci s městským úřadem zaměřilo na vzdělávání za-
městnanců města a jeho příspěvkových organizací v ob-
lasti udržitelnosti. „Dlouhodobě se věnujeme tématům, 
která jsou pro budoucnost klíčová – od přírody a krajiny 
až po vztah člověka k prostředí, ve kterém žije. Vzdělávání 
úředníků a městských organizací je proto přirozeným roz-
šířením naší práce. Pokud chceme udržitelnou budoucnost, 
musíme s ní začít právě tam, kde se tvoří rozhodnutí ovliv-
ňující život v Říčanech,“ říká Jakub Halaš, ředitel Muzea 
Říčany.

A jak se můžete zapojit vy?
Říčany nejsou jen radnice, ale především lidé, kteří tu žijí. 
Každý může přispět – ať už péčí o kousek veřejného prosto-
ru, účastí na komunitních akcích nebo projektem přihláše-
ným do Překvapte Říčany nebo Změň To!, které pak mění 
město k lepšímu.

V příštím vydání se zaměříme na vodu – jaký má význam 
pro město a krajinu a jak s ní lépe hospodařit. Máte vlastní 
zkušenost nebo nápad? Co by vás zajímalo se o vodě dočíst? 
Napište nám! Protože zítřek začíná dnes a budoucnost tvo-
říme společně.

Markéta Janečková
komunitní koordinátorka

zijeme@ricany.cz

PrŮVoDCe bUDoUCnosTí

Zítřek začíná dnes

Přijďte na komunitní snídani
Od dubna do června plánujeme tři neformální komunit-
ní snídaně pro sousedy a zástupce místních organizací. 
Setkání mají být příležitostí k přátelským rozhovorům, 
výměně zkušeností i hledání společných nápadů. Po-
kud vás to zaujalo, napište nám na zijeme@ricany.cz – 
v dubnu se ozveme s podrobnostmi a termíny.

Koho byste chtěli v říčanech vidět? 
Máte nápad, koho bychom měli pozvat na debatu o bu-
doucnosti města? Nebo který film bychom měli společ-
ně promítnout a diskutovat o něm?  Máte tip na knihu 
nebo dokument, který vás přiměl přemýšlet o budouc-
nosti? Pošlete nám svůj návrh! zijeme@ricany.cz

A co si nenechat ujít v březnu?
Přijďte do Muzea Říčany na „cáklou výstavu o vodě“,  
která vám i dětem hravou formou ukáže, proč na vodě 
záleží ještě víc, než si myslíme. O vodě se hodně mluví, 
ale víte, jaké místo má v krajině, ve městě nebo ve vaší 
zahradě? 

A pokud jste ještě neviděli, přijďte si prohlédnout výsta-
va fotografií a kreseb Stromy vypravují – je k vidění až 
do 20. března v prostorách Komenského náměstí 1619 
v 1. patře. 

Dešťový biotop u 3. ZŠ

Vzdělávání zaměstnanců města a jeho příspěvkových organizací v oblasti 
udržitelnosti
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Žijeme říčanysetkáním seniorů s hudbou
nová stezka Voděrádky–Kuříčko
Na podnět osadního výboru a místních občanů jsme vybudo-
vali novou stezku, která vede v trase původní historické cesty 
Voděrádky–Kuříčko. Za příznivějšího počasí dojde k vyrov-
nání povrchu a k výsadbě stromů.

nová sousedská lavička
Prostor u bývalého kina pomalu upravujeme. Vzniknout by 
zde měl parčík – malá zelená oáza s květinami a lavičkami. 
Nové posezení kolem stromu bylo vyrobeno na míru z aká-
tového dřeva.

Výzva 10 000 kroků
Od 1. března se můžete registrovat do výzvy 10 000 kroků, 
která motivuje k pravidelné chůzi, zejména starší osoby a lidi 
s nadváhou. Cílem není ujít přesně 10 000 kroků denně, ale 
pohybovat se pravidelně a vlastním tempem.
Loni se v Říčanech zapojilo 138 účastníků, letos bude výzva 
propojena s vnímáním veřejného prostoru. Soutěžit můžete 
jako jednotlivec nebo v týmu do 10 členů. Kroky si zazname-
náte do aplikace propojené s chytrými hodinkami nebo je od-
hadnete. Výsledky se upravují podle speciálního koeficientu, 
aby byla soutěž férová.
Těšit se můžete na osobní výzvy, statistiky, virtuální odznáč-
ky a soutěžení v různých kategoriích. Nejlepší říčanští chod-
ci získají zajímavé ceny od města!
Registrace probíhá na webu www.desettisickroku.cz od  
1. března 2025. Pro více informací se můžete obrátit na jed-
nu z koordinátorek Adélu Ambrožovou nebo Jarmilu Voráč-
kovou.

V pondělí 3. února jsme se opět v hojném počtu sešli 
v KC Labuť na Setkání seniorů s hudbou, za hudebního 
doprovodu pana Justicha. 

V rámci programu jsme měli možnost poslechnout si od zá-
stupkyně říčanského Koloběhu, paní Martiny Vavřincové, 
jaké služby tento dobročinný obchůdek poskytuje a jaké 
akce v nejbližší době chystají. Návštěvníci akce měli mož-
nost odnést si na památku milou drobnost. Děti z MŠ Za-
hrádka na parketu zatančily na písničky se zimní tematikou. 
Děkujeme nejen za jejich krásné vystoupení, ale i za dárečky 
vyrobené pro naše seniory! Děkujeme KC Labuť za prostory, 
Radimovi Kadlčákovi za zvučení, Pekařství Frydrych za vý-
borné sladké pohoštění a dále všem, kdo se na akci podíleli. 
Vážíme si velké účasti a těší nás, že pro vás akce tohoto typu 
můžeme pořádat. Těšíme se na vás v pondělí 14. 4. 2025 
na dalším setkání!
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Náš tým již připravuje několik zajímavých akcí. Činnosti 
ŽZ se věnujeme zejména ve svém volném čase. Jak jsme in-
formovali v prosincovém vydání Kurýru, na pozici starosty 
byl opět zvolen již velmi zkušený Maty Fořt. Maty se zajímá 
nejen o politiku, ale i hezky zpívá a doufáme, že povede za-
stupitelstvo ještě o něco lépe než minulý rok. Již podruhé jsou 
jeho nejbližšími pomocníky místostarostové Linda Nykodý-
mová a David Vašek. Linda je velmi úspěšná jak v politice, 
tak ve volejbale, který hraje závodně. Na naše akce navrhuje 
a zpracovává grafiku plakátů. David se kromě skvělé práce 
věnuje bicím a fotbalu. Nyní koordinuje přípravy druhého 
ročníku říčanského majálesu. Dalšími členy ve vedení zastu-
pitelstva jsou předsedové jednotlivých komisí. Eliška Rych-
tová je předsedkyní mediální komise a stará se o ještě větší 
propagaci zastupitelstva, a to nejen mezi mladými. Mimo 
zastupitelstvo se věnuje volejbalu. Mikuláš Bělohlávek je 
předseda sportovní komise věnující se hlavně sportovním 
akcím našeho zastupitelstva. Kromě toho hraje vodní pólo 
a trénuje děti v říčanském sokole. Hodně se zajímá o téma 
duševního zdraví dětí. Předsedkyní kulturní komise je Viola 
Malinová, která má za úkol chystat a propagovat kulturní 
akce zastupitelstva a píše za náš tým příspěvky do Kurýru. 
Ve volném čase se věnuje atletice a hudbě. Aktuálně se podílí 
na přípravách benefičního koncertu. Kromě této šestice pra-
cuje  v zastupitelstvu ještě mnoho dalších šikovných a úspěš-
ných lidí, kteří se samozřejmě na všech akcích také podílejí 
a bez nichž by se zastupitelstvo neobešlo.
Nyní se těšíme na již tradiční akci Ukliďme Říčany, do které 
se na přelomu března a dubna opět zapojíme. 

Vaše Žákovské zastupitelstvo

V sobotu 15. února byla v galerii ME GA Říčany zahá-
jena výstava děl významného českého sochaře, malíře, 
pedagoga a celoživotního bojovníka za kvalitní veřejný 
prostor Kurta Gebauera. Až do 29. března se můžete 
v upravených návštěvních hodinách (út–pá 15–18, so 
9–12 ) navštívit galerii, která se proměnila v bazén, 
ve kterém se vznášejí Plavkyně a mezi nimi jako plavčíci 
stojí Trubkouni…

beLAAXA
Tělo potřebuje pohyb a pocení a duch eros. To vše je k mání 
v bazénu a sauně. Pohyb je nutný, aby tělo nezakrnělo, ale 
zároveň je to fuška a trochu nuda, takže já se při tom snažím 
bavit krásou plovoucích nebo jinak blbnoucích dam a dí-
vek a snažím se vrýt do paměti vztahy nohou a rukou vůči 
sobě a vůči prostoru a vztahy jednotlivých figur k sobě. Tím 
zaměstnávám i hlavu. V sauně se až na vzácné výjimky ne-
pletichaří, ale mlčí, takže sledovat zkratky, vztahy, proporce, 
kompozice je opět při tom pocení dobré zaměstnání hlavy. 
Po tom všem v bazénové kavárně nebo v nejhorším doma se 
snažím vydolovat z paměti, co jsem viděl. Je to fuška a tré-
nink toho svalu v hlavě. Jeho nedokonalost na papíru gene-
ruje chyby, přehmaty, posuny, ale čáranice jsou jediné, co 
zbyde, byť viděné bylo daleko dokonalejší. Ale protože nic 
není depresivnější než dokonalost, tak se tu nedokonalost 
snažím zachytit.
   Ale vraťme se k tématu. Plavání je naší částečnou náhra-
dou vznášení, létání. Začali jsme v děloze jako ryby a nějak 
se nedovyvinuli v ptáky. To klopotné chození sem a tam, 
přiznejme si, nám jde trochu na nervy, a tak zvláště u žen, 
až na výjimky, je pohyb ve vodě spíše možností pohybovat 
se jinak, než je povoleno či umožněno na souši. Nejlepší 
jsou dvojice, které plavou a povídají si, nebo trojice, even-
tuálně s dítětem, které bláznivě poskakují a povídají si a po-
tápějí se v beztížném prostoru; to umějí také děti a mládež. 
Zato muži, obzvláště zarputilí sportovci, jsou to i některé 
ženy, cílevědomě plavou stylově sem a tam. Má to taky něco 
do sebe, když to umějí, nebo naopak mají nedefinovatelný 
styl, ale jinak je to nuda.  Při onom plavání, vznášení, blb-
nutí se také uvolní přirozenost erotická a v sauně rovněž. 
Dvojice mužsko-ženské a žensko-ženské mají k sobě blíže 
než na ulici a svět je najednou krásnější. Částečně to nahra-
zuje kostel, tedy povznesení – Erós v redukované podobě, 
kdy v rámci minimalizace nemravnosti, zpěvem a pohle-
dem na nahé andělíčky a polonahé anděly se hromadí ra-
dost z nahoty a vznášení.
 Sauna a bazén jsou pohanským chrámem radosti, zdraví 
a krásy. A moje čmáranice, nechť jsou jen výzvou k tomu za-
jít se podívat, jak je to doopravdy, nebo startem k zdravému 
sebevědomí diváka: vždyť já nekreslíř to vidím šumnější než 
ten „umělec“.

Kurt Gebauer, napsáno ve vlaku z Brna 
do Opavy 23. září 2013 

              

TrUbKoUnI
Lidská figura je sama trubka, odzdola až nahoru. Ta vrchní, 
hlava je sice víc zaoblena, takže vajíčko, ale pod ní trup, to je 
to je trouba tlustá, krátká, asi proto jí dali krátký název trup 
a na konci b otočili na p. Ostatní trubky se jmenují všelijak. 
Paže, nohy, na konci rozprsklé do menších trubek, prstů. To 
je stvořitelská geometrie.  Trubkou něžně nazýváme někoho, 
kdo je trochu jednoduchý až hloupý. Když v něm nic není, 
může do něj kdeco. Třeba i chuť šikanování nebo masakro-
vat jiné trubky, což vyvinou ty sedící trubky. To je naše lidská 
trubková realita. Tak ať se ty naše trubky trošku víc začnou 
blížit stromům, kytkám a ptákům, aby tu nebyla stále se opa-
kující nuda blbosti a brutality.
 

Kurt Gebauer, napsáno v Praze pro Říčany 8. 2. 2025

Zprávičky ze Žákovského zastupitelstva Kurt Gebauer, Trubkouni a Plavkyně

Linda Nykodýmová, Matyáš Fořt, David Vašek.

Eliška Rychtová, Mikuláš Bělohlávek, Viola Malinová
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report starosty města Celé znění reportů 
najdete na 

 @michalickadavid

V minulých týdnech jsme si užili pořádně mrazivé dny 
a většina lidí byla schována pěkně doma v teple. Já jsem 
potřeboval nabrat kondici na Jizerskou 50, takže mráz 
nemráz jsem hodně chodil a běhal. A nejlépe se běhá 
po stavbách města nebo v místech, kde něco plánujeme. 
O úspěchu nových projektů často rozhodují detaily, 
které z kanceláře nemůžete odhalit. A dobré je místo 
vidět i v různém počasí. Musím říci, že mě tyto „výlety“ 
do blízké přírody Říčanska baví čím dál tím víc.

Máme vizuál nových autobusů, které se u nás rozjedou 
1. září. A bude jich celkem 10!

V Institutu plánování a rozvoje hlavního města Prahy 
jsme řešili pokračování přeložky II/101 kolem Nedvězí. Jed-
nak potřebujeme, aby byly stavby vzájemně koordinovány 
časově, jednak žádáme opakovaně o doplnění mimoúrovňo-
vých křížení pro pěší a cyklisty. Pevně doufám, že vše klapne 
a tento severní obchvat Říčan i dalších obcí (Křenice, Slušti-
ce, Zlatá, Škvorec) se kraji podaří dotáhnout.

Setkání s místními podnikateli, tentokrát v centru 
Na Fialce. Ačkoliv se omluvil velký počet firem, i tak byla 
diskuse velmi zajímavá.

Na rovném úseku Bezručovy u frekventované pěší cesty 
ze sídliště Kavčí skála (u Zaječího plácku) vzniká vyvýšená 
křižovatka. Zajistí bezpečnou cestu pro chodce.

Tady už je hotovo! U Voděrádek, směr hřbitov a Světi-
ce. Jen chybí zelená tráva.

Hezký březen přeje
váš starosta David Michalička

 ZNÁMKY JAKO VE ŠKOLE
Jednotlivé oblasti mohli občané známkovat jako ve 
škole – od jedničky do pětky, případně téma označit
jako „neřeším“. Celkové výsledky vám přinášíme na 
následujících stránkách v grafech (z každé oblasti jsme 
vybrali čtyři nejzajímavější okruhy) i ve stručném shr-
nutí. Výslednou průměrnou známku za každou katego-
rii najdete vždy v horní části stránky.

	 POZNÁMKY,	POSTŘEHY,	NÁPADY
V rámci dotazníku jste mohli uvést i konkrétní poznám-
ky, postřehy, nápady. Děkujeme za ně! Ke každé oblasti 
průzkumu jsme tak mohli vybrat vaše	tři	názory, které 
nás nejvíce zaujaly a stojí za zamyšlení. Je jasné, že 
není v naší moci najít ve všech oblastech rychlé řešení 
„od stolu“. Přesto je vaše zpětná vazba i zde důležitá 
a dává nám důležitou podporu pro jednání s ostatními 
zainteresovanými aktéry či institucemi (stát, kraj, ...). 

	 KDO	SE	DO	PRŮZKUMU	ZAPOJIL?
Dotazník vyplnili téměř stejným	poměrem muži 
(50,7 %) a ženy (49,3 %). Nejvíce odpovědí poskytli 
lidé ve věku 41–50 let (32,9 %), následovaní věko-
vými skupinami 31–40 a 51–60 let. Tento výsledek 
podtrhuje silný zájem střední	generace	o aktuální dění 
v Říčanech. Mladší a starší účastníci se pak podíleli na 
hlasování víceméně rovnoměrně. V souhrnu je mož-
né konstatovat, že zájem o průzkum projevili občané 
napříč celým věkovým spektrem. 
 Drtivá většina respondentů (93,3 %) žije	přímo	v	Ří-
čanech, což bylo v podstatě i cílem ankety. Průzkum 
tak zachytil pestrou skladbu respondentů, a to nejen 
z hlediska věku a pohlaví, ale i geografického rozlo-
žení (přibližné místo bydliště v Říčanech bylo součástí 
hlasování). Díky tomu působí výsledky reprezentativně 
a poskytují věrohodný obraz místní komunity. Dotazník 
byl samozřejmě anonymní.

Kdo	se	zapojil	do	hlasování?

	Občané	vystavili	radnici	vysvědčení 
	v	půlce	volebního	období 
Vedení Říčan požádalo občany města o průběžné zhodnocení práce radnice. 
Jedná se vlastně o vysvědčení v polovině volebního období – anketa byla 
vyhlášena v říjnovém Kurýru i na dalších kanálech města a odpovědi 
respondentů byly sbírány jak v on-line formuláři, tak v papírové podobě. 
Respondenti hodnotili všechny klíčové oblasti našeho života ve městě od 
infrastruktury, životního prostředí přes dopravu, služby až po školství 
a zdravotní péči. Výsledky přinesly cenné poznatky a ukazují na silné 
stránky města i oblasti, ve kterých je prostor pro další zlepšení.

PODÍL 
ŽENY / MUŽI

MÍSTO	BYDLIŠTĚ 
ŘÍČANY / MIMO ŘÍČANY

VĚKOVÁ	SKLADBA 
HLASUJÍCÍCH

MUŽI

ŘÍČANY

ŽENY

JINDE

41–50

31–40
21–30

51–60

61–70

70+

<20

Rád bych poděkoval všem Říčaňákům, kteří se do ankety zapojili a dali nám 
upřímnou zpětnou vazbu. Vážím si nejen dobrých známek a pochval naší 
práce, ale i mnoha připomínek a zajímavých podnětů ke zlepšení. Velmi 
mile mě překvapil vysoký počet komentářů k jednotlivým tématům, kterých 
přišlo více než 430. Je vidět, že lidé v Říčanech se o dění ve městě aktivně 
zajímají. Společně s kolegy i pracovníky městského úřadu všechny vaše při-
pomínky postupně vyhodnocujeme s cílem věci dál posouvat k lepšímu...

david	michalička	
starosta města
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Co	se	chystá	v	dané	oblasti?

	 S	veřejným	osvětlením	je	spokojenost
Nejlépe si vedlo veřejné osvětlení, které přes 64 % re-
spondentů označilo za bezproblémové. Přesto občané 
v komentářích upozorňují na nedostatečné pokrytí 
některých lokalit účinným osvětlením, nebo naopak na 
příliš intenzivní světlo v jiných ulicích či na budovách.

	 Kanalizace	a	vodovody	
Kategorie kanalizací a vodovodů má spíše pozitivní 
odezvu – vyhovující je pro více než polovinu respon-
dentů. Na druhou stranu, přibližně 17 % lidí ji hodnotí 
průměrně a více než 16 % ji označilo známkou 4 a 5. 
Technická infrastruktura v Říčanech je stále na hranici 

svých kapacit a zůstává klíčovým tématem pro rozšiřo-
vání a rozvoj města.
 
	 Silnice	a	parkoviště	čelí	nedostatkům
Největší úskalí lidé spatřují v kvalitě a údržbě silnic 
či počtu a dostupnosti parkovišť. Velkou spokojenost 
vyjádřilo pouze minimum dotázaných, zatímco třetina 
považuje stav silnic, množství parkovacích ploch a do-
pravní zatížení v Říčanech za nepříznivé. Další téměř 
třetina dotázaných tuto oblast označila za průměrnou. 
Dobré pověsti se na rozdíl od silnic a parkovacích ploch 
těší chodníky, pěší zóny a cyklostezky – jejich vybudo-
vání a údržbu ocenilo téměř 60 % občanů.

Silnice a rekonstrukce – opravy povrchů silnic a celkové rekonstrukce ulic.
Parkování – kvalita a dostupnost parkovacích ploch hlavně v centru a na nádraží.

Technická infrastruktura a osvětlení – problémy s připojením na kanalizaci či veřejným osvětlením.
Cyklistická a pěší infrastruktura – více bezpečných stezek mimo silnice.

SILNICE	A	PARKOVIŠTĚ 
(KVALITA, ÚDRŽBA A DOSTUPNOST)

CHODNÍKY,	CESTY	A	CYKLOSTEZKY
(KVALITA, OPRAVY A VÝSTAVBA)

VEŘEJNÉ	OSVĚTLENÍ 
(KVALITA, ÚDRŽBA A POKRYTÍ)

KANALIZACE	A	VODOVODY 
(KVALITA A ROZŠIŘOVÁNÍ PŘIPOJENÍ)

Oblast 1

INFRASTRUKTURA
VE	MĚSTĚ
V rámci hodnocení infrastruktury je zřejmé, že 
občané posuzují jednotlivé oblasti velmi rozdílně. 
Veřejné osvětlení a stav chodníků, cest a cykloste-
zek vnímají lidé převážně pozitivně. Naopak údržba 
silnic, parkovací kapacita, kanalizace a vodovody 
představují oblasti s největšími rezervami. 

POLOLETNÍ VYSVĚDČENÍ

2.55

VÝ

SLEDNÁ ZNÁMKA

Vaše	hodnocení	jednotlivých	oblastí

Jaká	témata	jste	zmiňovali	nejčastěji?

„

Nedostatečná je z mého 
pohledu především 

údržba a dílčí opravy ulic.

Někde je osvětlení zcela 
nedostačující a někde je 

světelný smog velmi znatelný.

Oceňuji výstavbu nové 
kanalizace a snad i lepší 
oddělení dešťové vody.

 

Letos s ŘSD dokončíme Černokosteleckou, která bude chloubou města. P+R u ná-
draží dostane nový kabát, další parkovací místa vzniknou modernizací parkoviště 
pod hradem. Dokončujeme tři akce dostavby vodovodů a kanalizací, zbylé lokality 
připravujeme. Pracujeme i na strategickém přivaděči pitné vody od štoly Želivka.“

petr	auředník	
radní města
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Co	se	chystá	v	dané	oblasti?

Kvalita veřejné zeleně – udržba parků, nová výsadba a pravidelné sečení trávy.
Říčanské lesy – rozvoj lesních ploch a výsadba stromů a boj proti kůrovcové kalamitě.

Voda je důležitá – kvalita vody a péče o rybníky, zejména Marvánek.
Ochrana přírody – podpora biodiverzity a ochrana přírodních ekosystémů.

LESY	V	ŘÍČANECH 
(SPRÁVA, ROZVOJ A KVALITA)

PÉČE	O	ZELEŇ
(SEZÓNNÍ PÉČE O ZELEŇ A KVĚTINY VE MĚSTĚ)

ŘÍČANSKÉ	RYBNÍKY 
(PÉČE O VODU A KVALITA VODY V RYBNÍCÍCH)

VÝSADBA	ZELENĚ	 
(STROMY A KEŘE VE MĚSTĚ I V KRAJINĚ)

Oblast 2

ŽIVOTNÍ	PROSTŘEDÍ
A	ZELEŇ
Z výsledků je patrné, že občané nejvíce oceňují úsilí 
města v péči o zeleň a květinovou výzdobu. Větší 
prostor pro zlepšení vnímají u lesní správy a výsadby 
stromů ve městě. Obě oblasti ohodnotili respondenti 
nejčastěji dvojkou. Naopak, péče o kvalitu vody v ryb-
nících zůstává klíčovou oblastí pro kvalitativní posun, 
lidé ji shledávají jako nedostatečnou.

POLOLETNÍ VYSVĚDČENÍ

2.25

VÝ

SLEDNÁ ZNÁMKA

Vaše	hodnocení	jednotlivých	oblastí

Co	hodnotíte	jako	důležité?

„

Pokud má nějaký rybník 
fungovat jako koupaliště, 

není možné v něm mít ryby 
a žádné rostliny.

Péče o zeleň se zlepšila. Pozitivně 
hodnotím technické služby s vlastní 
technikou i odstraňování problémů 

nahlášených skrz aplikaci.

 

Ještě více květin a zeleně se již letos objeví v centru Říčan. Stromy budeme sázet 
do ulic i v krajině, kde to jen jde. Přírodní čistírna by měla zlepšit vodu v Marvánku, 
nové jezírko zase zadržovat vodu poblíž zimního stadionu. Ve spolupráci s muzeem 
a ČZU chystáme projekt zaměřený na biodiverzitu i adaptaci na klimatickou změnu.“

jarmila	voráčková	
radní města

	 Lidé	oceňují	kvetoucí	Říčany
Nejlépe hodnocenou kategorií je péče o zeleň a květiny 
ve městě. Přes 70 % dotázaných občanů je s výsledky 
květinové výzdoby a údržby zeleně na náměstí, v par-
cích nebo třeba na kruhových objezdech spokojeno. Se 
stejným nadšením lidé vnímají i výsadby stromů a keřů 
na městských veřejných plochách i v okolní krajině.

	 Bohaté	lesy	jsou	perlou	okolí	Říčan
Okolní říčanské lesy jsou další pozitivně hodnocenou 
oblastí. Podle třetiny občanů se o hospodaření v lese 
stará město výborně. Část respondentů však není se 
správou lesa zcela spokojená a očekává jeho lepší 

údržbu. Otázkou zůstává, jestli si tito respondenti přejí 
větší, nebo naopak menší zásahy do přírody.

 Kvalitu	vody	v	rybnících	je	potřeba	zlepšit
Naopak péče o vodní zdroje a kvalita vody v rybnících 
zaznamenala horší hodnocení. Pouze 13 % obyvatel 
vnímá správu vodních ploch v Říčanech jako bezchyb-
nou, naproti tomu 30 % lidí se vyjádřilo na toto téma 
negativně. Z poslaných komentářů vyplývá, že někteří 
respondenti si přejí, aby říčanské rybníky sloužily spíše 
jako koupaliště s vodou vhodnou ke koupání. Naopak 
rybáři je chtějí ponechat rybářským revírem a zachovat 
jejich přírodní ráz.

Na některých místech 
chybí pravidelná 

údržba stávající zeleně.
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	 Městská	a	vlaková	doprava	jako	nejlepší	služba
Nejlépe hodnocenou službou je vlaková příměstská 
doprava, kterou nadpoloviční většina respondentů 
označila za výbornou a další třetina za velmi dobrou. 
Obdobné hodnocení obdržela i naše místní veřejná 
doprava v Říčanech, zastoupená městskými autobusy 
zdarma, senior taxi a službou CITYA (chytrá doprava na 
vyžádání), se kterými nadpoloviční část respondentů 
vyjádřila vysokou spokojenost.
 Jen o trochu méně populární je mezi občany au-
tobusová příměstská doprava, kterou jako výbornou 
či velmi dobrou hodnotí přes 60 % dotázaných. 20 % 
občanů ji ale prakticky vůbec nevyužívá. 

	 Problematické	parkování	a	hustá	doprava
Dle očekávání se ukázala velmi problémovou oblastí 
jízda autem a parkování, které více než dvě pětiny lidí 
hodnotí známkami 4 a 5. Naopak třetina dotázaných 
nemá s automobilovou dopravou výrazný problém.

	 Aktivní	mobilita	a	chytrá	řešení	jsou	budoucností
Jako pozitivní změnu v systému parkování občané na-
opak vnímají nově zřizovaná rychloobrátková (zelená) 
parkovací místa zdarma. Ta označila téměř polovina 
občanů za výborná. Stejně tak prvky aktivní mobility, 
jako jsou bikesharing, cyklostezky a propojky pro pěší, 
hodnotí jako pozitivní více než dvě třetiny obyvatel.

Parkování a regulace – otázky spojené s regulací parkování a dostupností parkovišť.
Veřejná doprava – hodnocení městských autobusů, dopravy zdarma a návrhy na posilování spojů.

Dopravní provoz a zácpy – problémy s dopravními zácpami a celkovým dopravním provozem.
Udržitelná doprava a alternativy – podpora cyklistiky a dalších způsobů dopravy.

VEŘEJNÁ	DOPRAVA	V	ŘÍČANECH 
(MĚSTSKÉ BUSY ZDARMA, SENIORTAXI, CITYA)

AUTOMOBILOVÁ	DOPRAVA
(PRŮJEZD MĚSTEM A PARKOVÁNÍ)

RYCHLOOBRÁTKOVÉ	PARKOVÁNÍ 
(ZELENÁ MÍSTA ZDARMA)

AKTIVNÍ	MOBILITY 
(BIKESHARING, PROPOJKY, CYKLOSTEZKY)

Oblast 3

DOPRAVA	A	MOBILITA
VE	MĚSTĚ
Dle získaných dat průzkum potvrzuje, že veřejná 
doprava obecně a nově instalovaná rychlobrátková 
parkovací místa vnímají občané velmi pozitivně, 
zatímco individuální automobilová doprava před-
stavuje oblast, ve které by mělo dojít k dalšímu 
zlepšení. Značná očekávání občanů se týkají rovněž 
dalšího rozvoje řešení parkování ve městě.

POLOLETNÍ VYSVĚDČENÍ

2.05

VÝ

SLEDNÁ ZNÁMKA

Vaše	hodnocení	jednotlivých	oblastí

Jaká	témata	rezonují	v	této	oblasti?

„

Parkování na nádraží je 
absolutně nedostačující!

Výborný nápad na 
parkovací místa na 15 

minut. Velké díky.

Městské busy zdarma 
jsou super!!!

 

Dokončení části Pražského okruhu významně uleví říčanské dopravě. S krajem dále 
řešíme potřebné obchvaty města a přeložky silnic. Nově budovaná záchytná parkovi-
ště zlepší komfort parkování. Rozvíjet budeme dále i veřejnou dopravu a aktivní mo-
bilitu – 9 nových busů bude od září jezdit nadále zdarma, častěji a na více trasách.“

Co	se	chystá	v	dané	oblasti?

david	michalička	
starosta města
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Co	se	chystá	v	dané	oblasti?

Regulace výstavby – potřeba rozvoje centra města místo okrajových částí.
Oživení centra města – rekonstrukce starých budov a revitalizace Masarykova náměstí.

Omezení reklamy – město bez otrhaných billboardů, plachet na plotech a blikajících nápisů.

OMEZENÍ	ŽIVELNÉ	VÝSTAVBY 
(REGULACE, ÚZEMNÍ PLÁNOVÁNÍ)

OBNOVA	BUDOV	V	CENTRU
(REKONSTRUKCE, NOVÁ VÝSTAVBA)

Oblast 4

ÚZEMNÍ	PLÁNOVÁNÍ
A	VÝSTAVBA
Obyvatelé hodnotí pozitivně péči o veřejný prostor 
a jednoznačně podporují snahu o regulaci výstavby, 
která brání živelnému rozšiřování města. Zároveň by 
přivítali proměnu centra města a výraznější kroky 
ke zlepšení jeho vzhledu například prostřednictvím 
rychlejší rekonstrukce budov, ale i čistoty prostoru 
bez reklamního balastu.

POLOLETNÍ VYSVĚDČENÍ

2.28

VÝ

SLEDNÁ ZNÁMKA

PÉČE	O	KVALITNÍ	VEŘEJNÝ	PROSTOR 
(ROZVOJOVÉ PROJEKTY, REKONSTRUKCE, ÚDRŽBA)

Vaše	hodnocení	jednotlivých	oblastí

Co	vám	zde	přišlo	jako	důležité?

„

Náměstí by si zasloužilo 
pěší zónu. Nemělo by sloužit 
pro kolony aut. Má mnohem 

větší potenciál.

Město má díky kvalitnímu územnímu plánu výstavbu pod kontrolou. Soustředit se 
tak budeme především na oživení centra města, jeho hlavních tepen a Masarykova 
náměstí. Je skvělé, jak silně si občané uvědomují přehlcení reklamou. Město půjde 
příkladem v kultivaci veřejného prostoru, včetně řešení podoby obchodů.“

	 Omezení	růstu	města
Omezování živelné výstavby a nekontrolovaného roz-
šiřování zůstává důležitým tématem pro další strategii 
a rozvoj města s velmi silnou podporou obyvatel – té-
měř 60 % občanů s ním souhlasí. Opačný názor na tuto 
zásadní problematiku má méně než pětina obyvatel.

	 Obnova	budov	v	centru	města
Podpora obnovy budov v centru města vykazuje nej-
větší potenciál pro další zlepšení. Sice dohromady se 
přes 56 % občanů vyjádřilo pozitivně, na druhé straně 
24 % reagovalo průměrně a téměř 10 % považuje revi-
talizaci v centru města za nedostatečnou.

 Péče	o	veřejný	prostor
S péčí o kvalitní veřejný prostor vyjádřila velmi vysokou 
spokojenost zhruba třetina dotázaných, další třetina 
je hodnotí jen o stupeň nižší známkou. To ukazuje na 
pozitivní vnímání snah města o posun v této oblasti. 
 Díky doplňujícím poznámkám je patrné, jak široce 
je toto téma občany Říčan vnímáno. Od prosté údržby 
komunikací přes rozvoj a revitalizaci celých oblastí 
(jednotlivá sídliště, ulice či náplavku) po systematickou 
práci s městským mobiliářem. Samostatnou a velmi 
citlivě vnímanou oblastí je omezení reklamy, především 
pak nevzhledného ověšování plotů bannery a billboar-
dů stojících v polích.

Cením si zvelebování 
centra města.

Je určitě dobře omezovat novou 
masivní výstavbu, ale s přihlédnu-

tím k původním obyvatelům.

 

michal	anelt	
radní města
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	 Říčany	jsou	bezpečné	místo	k	životu
Více než tři čtvrtiny obyvatel považuje město za bez-
pečné místo k životu. Práce integrovaného záchranné-
ho systému, která zahrnuje policii, hasiče a záchrannou 
službu, získala ještě vyšší uznání – téměř 70 % dotá-
zaných uvedlo nejvyšší míru ocenění, dalších 14 % je 
s fungováním IZS také spokojeno. Tyto služby tak patří 
mezi nejlépe hodnocené.
 
	 Více	strážníků	do	ulic
Práce městské policie však vyvolává rozporuplné reak-
ce. Téměř dvě třetiny občanů jsou s činností městských 
strážníků spokojeny. Nicméně zbylá třetina ji označila 

za průměrnou, neuspokojivou nebo nedostatečnou. 
Část lidí si přeje více policistů na přechodech u škol, 
při kontrolách parkování nebo zajišťování bezpečnosti 
v parcích a na odlehlých místech. Mnoho občanů vní-
má jako velký problém nárůst bezdomovectví. 

	 Úsekové	měření	vede	k	bezpečné	dopravě
Podobně smíšené názory vzbuzuje i úsekové měření 
rychlosti. Pro 33 % dotázaných jde o přínosné opatře-
ní zajišťující bezpečnější provoz, ale více než 25 % jej 
považuje za spíše či zcela problematické. Lidé rozporují 
např. počet kamer, jejich zbytečné umístění, či naopak 
jejich absenci, například v blízkosti škol.

Dopravní bezpečnost a úsekové měření – kontroly a bezpečnost silničního provozu.
Činnost městské policie – více hlídek v ulicích.

Veřejné prostory a bezdomovectví – situace spojené s bezdomovci a využitím veřejných prostor.
Osobní bezpečnost – pocit bezpečí v některých lokalitách.

POCIT	BEZPEČÍ
(CÍTÍTE SE V ŘÍČANECH BEZPEČNĚ?)

PRÁCE	OSTATNÍCH	SLOŽEK	IZS
(PČR, HASIČI, ZÁCHRANKA)

ÚSEKOVÉ	MĚŘENÍ	RYCHLOSTI 
(NA VYBRANÝCH KOMUNIKACÍCH V ŘÍČANECH)

PRÁCE	MĚSTSKÉ	POLICIE 
(PŘECHODY, HLÍDKY VE MĚSTĚ, BEZDOMOVCI, PARKOVÁNÍ)

Oblast 5

BEZPEČNOST
A	PREVENCE
Obyvatelé Říčan se cítí ve městě převážně bezpečně. 
Bezpečnostní složky a integrovaný záchranný systém 
mají u občanů vysokou důvěru, pozitivně je vnímána 
i práce městské policie. K dopravnímu opatření for-
mou úsekového měření rychlosti má část lidí výhrady, 
ale pro většinu je správným řešením pro bezpečnější 
provoz na komunikacích.

POLOLETNÍ VYSVĚDČENÍ

1.99

VÝ

SLEDNÁ ZNÁMKA

Vaše	hodnocení	jednotlivých	oblastí

Jaká	témata	je	často	zmiňovali?

Problematický je park 
Antonína Švehly, kde 

přespávají bezdomovci.

„ S městskou policií tvrdě postupujeme proti kriminalitě i otravným povalečům. 
Pokračovat budeme rovněž v posilování zázemí hasičů i městské policie. A radary? 
Každý je chce ve své ulici (nic jiného totiž reálně nefunguje), ale jinde ho štvou. Při-
tom stačí dodržovat předpisy. S rozšiřováním jsme už ale opatrní, všeho moc škodí.“

Co	se	chystá	v	dané	oblasti?

Vidím málokdy strážníka 
městské policie v ulicích. Mohli 
by mít skůtry, elektročtyřkolky 

a být více vidět.

Radary jsou i v místech, kde to 
nedává smysl a kde to budí jen 

výdělečný dojem a ne preventivní.

david	michalička	
starosta města
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Co	se	chystá	v	dané	oblasti?

Školní zařízení – stav budov, tříd a jejich vybavení.
Kvalita vzdělávání – hodnocení úrovně výuky a vzdělávacích programů.

Volnočasové aktivity – nabídka kroužků a aktivit mimo vyučování.
Školní stravování a služby – kvalita stravování ve školních jídelnách.

MATEŘSKÉ	ŠKOLY 
(ZÁZEMÍ, KVALITA VÝUKY, LIDSKÉ ZDROJE)

ZÁKLADNÍ	ŠKOLY	
(ZÁZEMÍ, KVALITA VÝUKY, LIDSKÉ ZDROJE)

STŘEDNÍ	ŠKOLY 
(DOSTUPNOST, KVALITA VÝUKY, LIDSKÉ ZDROJE)

ZUŠ	ŘÍČANY 
(DOSTUPNOST, KVALITA VÝUKY, ZÁZEMÍ)

Oblast 6

ŠKOLSTVÍ
A	VZDĚLÁVÁNÍ
Hodnocení přineslo jen mírné rozdíly v názorech oby-
vatel na jednotlivé školy v Říčanech, zároveň velká část 
respondentů tuto oblast vůbec neznámkovala. Občané 
jednoznačně nejvíce oceňují základní uměleckou školu. 
Spokojenost panuje také s mateřskými školami, přede-
vším s jejich současnými kapacitami. Základní a střední 
školy naproti tomu nabízejí prostor pro další rozvoj. 

POLOLETNÍ VYSVĚDČENÍ

2.23

VÝ

SLEDNÁ ZNÁMKA

hana	špačková	
místostarostka

Vaše	hodnocení	jednotlivých	oblastí

Co	vnímáte	jako	důležité?

„ V roce 2026 nastoupí žáci 2. stupně 1. ZŠ Říčany do nové budovy na Komenského 
náměstí. Díky tomu můžeme začít s rekonstrukcemi stávajících budov, které to již 
potřebují. Letos také otevřeme novou třídu lesní mateřské školy. Prioritou pro násle-
dující období bude i práce s pedagogy a aplikace nových vyučovacích metod.“

	 Pochvala	pro	ZUŠ	Říčany	a	mateřské	školy	
Nejlepší výsledky získala základní umělecká škola. Jest-
liže vynecháme část lidí, kteří školu neřeší, tak 66 % 
hodnotících označilo ZUŠ známkou 1 a 2. Minimum lidí 
má k jejím aktivitám nějaké výhrady. Mateřské školy 
nehodnotila téměř polovina dotázaných. Přesto 46 % 
obyvatel považuje tuto oblast za velmi dobře zvlád-
nutou. Za posledních 10 let město postavilo dvě nové 
školky a další tři nechalo zrekonstruovat.

	 Lidé	chtějí	kvalitní	základní	školy
Názory respondentů na veřejné základní školy byly 
pestřejší. Přes 40 % dotázaných je s jejich kvalitou spo-

kojeno. Přesto více než 22 % obyvatel v této kategorii 
vidí menší či větší prostor pro zlepšení. Lidé zmiňují 
kvalitativní rozdíly mezi jednotlivými školami, úroveň 
výuky, absenci alternativních a moderních pedagogic-
kých metod, nedostatek kroužků, kapacitní problémy 
nebo nevyhovující a neopravené budovy. 

	 Střední	školy	je	třeba	rozvíjet
Střední školy v Říčanech nejsou zřizované městem, ale 
především gymnázia navštěvuje hodně místních stu-
dentů, proto výsledky naznačují potenciál pro zlepšení. 
Více než polovina lidí si střední školy chválí, čtvrtina je 
hodnotí průměrně a pětina je s kvalitou nespokojena.

ZUŠ odvádí úžasnou práci 
a skvěle reprezentuje město.

 Chybí alternativnější 
a respektující základní škola. 

Od ZŠ ve Světicích se mají 
Říčany hodně co učit.

Oceňujeme snahu navyšovat 
kapacity. Chtělo by to ale 

s řediteli koncepčně a dlouhodo-
bě řešit kvalitu pedag. práce.
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	 Pediatři	nemají	dostatek	kapacit
Nejlepší známky v této oblasti obdrželi praktičtí lékaři 
pro dospělé, kde téměř třetina respondentů označila 
péči jako vynikající a další čtvrtina jim udělila druhou 
nejlepší známku. Pediatři také získali značnou podporu 
od říčanských rodičů, přesto nespokojenost vyjádřila 
takřka třetina dotázaných, což pravděpodobně souvisí 
s omezenou kapacitou. Poptávka roste také po dětské 
pohotovosti, kterou město nyní řeší formou on-line.

	 Poptávka	po	zubařích
Hodnocení zubních ordinací přinesly smíšené reakce. 
Zhruba 30 % obyvatel má s péčí zubních lékařů v Ří-

čanech dobré zkušenosti. Nicméně dalších téměř 40 % 
respondentů uvedlo průměrné nebo horší známky, opět 
zřejmě kvůli nedostatku dostupných míst. 

	 Nemocnice	a	domovy	pro	seniory
Výhrady a kritické reakce směřují k říčanské nemocnici. 
Známky 1 a 2 jí udělilo dohromady přes 36 % občanů, 
zatímco polovina dotázaných jí připsala průměrné nebo 
negativní hodnocení. Naopak zařízení pro seniory mají 
u říčanských občanů pozitivní odezvu, většina z nich 
poskytované služby chválí a ocenili by vybudování dal-
ších podobných zařízení. Téměř 60 % dotázaných ale 
nemá s domovy pro seniory žádnou zkušenost. 

Zdravotnická zařízení a služby – nemocnice, lékařská péče a zdravotnické služby.
Sociální služby a péče – kapacity pečovatelských služeb a domovů pro seniory.
Dostupnost služeb – čekací doby a dostupnost zdravotních a sociálních služeb.

Kvalita služeb – hodnocení kvality poskytované péče.

PRAKTIČTÍ	LÉKAŘI	PRO	DOSPĚLÉ 
(DOSTUPNOST, KVALITA)

PRAKTIČTÍ	LÉKAŘI	PRO	DĚTI
(DOSTUPNOST, KVALITA)

DOMOVY	A	SLUŽBY	PRO	SENIORY 
(KVALITA, DOSTUPNOST)

ŘÍČANSKÁ	NEMOCNICE 
(KVALITA SLUŽEB, VYBAVENOST)

Oblast 7

ZDRAVOTNÍ 
A	SOCIÁLNÍ	SLUŽBY
Praktičtí lékaři, pediatři a zubaři se těší oblibě, ale jejich 
nedostatečné kapacity představují pro část občanů hlav-
ní problém. Spokojenost panuje také s místními domovy 
a službami pro seniory. Horší hodnocení naopak získala 
říčanská nemocnice. Výsledky naznačují, že zlepšení 
zdravotnické infrastruktury (dostupnosti), by výrazně 
přispělo ke spokojenosti obyvatel.

POLOLETNÍ VYSVĚDČENÍ

2.57

VÝ

SLEDNÁ ZNÁMKA

Vaše	hodnocení	jednotlivých	oblastí

Jaká	témata	je	často	zmiňovali?

„ Letos chceme spustit on-line pohotovost pro občany Říčan zdarma. Připravujeme 
také novou koncesi na říčanskou nemocnici s cílem modernizovat budovy a zlepšit 
i rozšířit nabízené služby. Další domov pro seniory Říčany určitě potřebují, proto 
intenzivně hledáme vhodnout lokalitu pro jeho výstavbu.“

Co	se	chystá	v	dané	oblasti?

pavel	matoška	
místarosta města

Říčanská nemocnice 
se stále zlepšuje.

 
Pediatra není možné 

sehnat, dobrých zubařů je 
málo a je téměř zázrak, když 

se k nim člověk dostane.

Nízká kapacita pečovatelské služby 
a domovů pro seniory. Říčany by si 
zasloužily krásný domov důchodců!
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Sportovní zařízení a kluby – podněty týkající se konkrétních sportů.
Kvalita sportovišť – stav a údržba hřišť a sportovních zařízení.

Finanční dostupnost – vysoké náklady na volnočasové aktivity a podněty na kroužky ve školách.
Události a aktivity – rozvoj nabídky volnočasových kroužků.

SPORTOVNÍ	KLUBY 
(POČET A PESTROST NABÍDKY)

VOLNOČASOVÉ	AKTIVITY
(NABÍDKA KROUŽKŮ)

Oblast 8

SPORT	A	VOLNÝ	ČAS
VE	MĚSTĚ
Výsledky průzkumu potvrzují silné stránky sportovní 
a volnočasové nabídky města, které významně přispívají 
ke kvalitě života v Říčanech. Především rodiče oceňují 
pestrost rozmanitých sportovních klubů i volnočasových 
aktivit pro své děti. Vysoká míra spokojenosti se odráží 
i u činnosti muzea, stejně tak u dostupnosti nejrůzněj-
ších veřejných hřišť a sportovních areálů v Říčanech.

POLOLETNÍ VYSVĚDČENÍ

1.67

VÝ

SLEDNÁ ZNÁMKA

VEŘEJNÁ	HŘIŠTĚ	A	SPORTOVIŠTĚ 
(DOSTUPNOST A KVALITA)

MUZEUM	ŘÍČANY 
(AKTIVITY, VÝSTAVY, PROJEKTY)

Vaše	hodnocení	jednotlivých	oblastí

Jaká	jsou	vaše	hlavní	témata	v	této	oblasti?

Chybí sportovní aktivita pro 
děti, která není vrcholová, a kde 

by se děti hýbaly pouze pro 
zábavu a pro pohyb.

Počet hřišť a sportovišť 
roste každým rokem.

	 Bohatá	nabídka	sportů	a	kroužků
Sportovní a volnočasové aktivity v Říčanech získaly 
převážně pozitivní ohlasy. Pestrost a počet sportov-
ních klubů ocenilo takřka polovina respondentů jako 
vynikající a dalších více než 20 % druhou nejvyšší 
známkou. Podobně volnočasové kroužky zaujaly svou 
rozmanitostí a dostupností, což se odrazilo v kladném 
hodnocení od téměř dvou třetin dotázaných. 

	 Hřiště	a	sportoviště	jsou	hojně	využívaná
Veřejná hřiště a sportoviště občané města vnímají také 
velmi dobře. Maximální spokojenost s jejich dostupnos-
tí a kvalitou uvedlo více než dvě pětiny lidí, další téměř 

třetina je hodnotí také pozitivně. I zde je ale prostor pro 
další rozvoj – v údržbě stávajících a realizaci nových 
sportovních areálů, ale i ve způsobech rozdělování 
dlouhodobých rezervací veřejných sportovišť jednotli-
vým spolkům. Lidé upozorňují také na nedostatečnou 
údržbu dětských hřišť.

	 Muzeum	je	oblíbené
Muzeum Říčany a jeho aktivity si získaly přízeň téměř 
60 % respondentů, kteří jej hodnotili nejvyšší nebo dru-
hou nejvyšší známkou, což zdůrazňuje jeho dominantní 
roli v oblasti místní kultury a vzdělávání, což v blízké 
době ještě podpoří nová budova muzea u hradu.

Muzeum mě vždycky znovu 
dokáže – v dobrém – překvapit, 

nenápadná chlouba města!

Co	se	chystá	v	dané	oblasti?

david	frydrych	
radní města

„ Město dále navýšilo finance na podporu spolků a klubů. Jejich práce si moc vážíme.  
Letos dokončíme novou umělku ve Strašínské, za rok otevřeme další velkou halu na 
Komenského náměstí. Souběžně připravujeme sportovní areál na Strašíně. Nová 
budova muzea u hradu by mohla stát do dvou let, podali jsme žádost o dotaci.“
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	 V	Říčanech	to	kulturou	žije!
Kulturní život v Říčanech je hodnocen převážně kladně, 
přičemž největší oblibě se těší kulturní akce a festivaly, 
které ocenilo 50 % obyvatel nejvyšším hodnocením. 
Nabitý program KC Labuť, včetně letní scény, si rovněž 
vysloužil pozitivní ohlasy. Podpora města při pořádání 
sousedských aktivit je podle skoro poloviny dotázaných 
dostatečná s tím, že dalších skoro 40 % respondentů 
tuto oblast nepovažuje za významnou.

	 Setkání	se	seniory	jsou	oblíbená
Aktivity zaměřené na seniory zůstávají nejméně 
sledovanou kategorií, protože jsou zacílené na úzkou 

část Říčaňáků. Pokud se však zaměříme pouze na tuto 
věkovou skupinu, např. Setkání seniorů jsou velmi 
populární a těší se čím dál větší oblibě. Město proto 
plánuje takové akce nadále rozšířit a podporovat. 

	 Poptávka	po	restauracích	a	obchodech
Nabídka restaurací a kaváren opět vykazuje smíšené 
ohlasy – téměř 60 % dotázaných ji hodnotí kladně, 
ale 1/3 respondentů uvádí menší či zásadní nespoko-
jenost s množstvím gastronomických zařízení. Lidé 
v centru města také postrádají některé typy obchodů, 
především pak drobné samoobsluhy, prodejnu knih či 
obchody s módním oblečením.

Kulturní akce a festivaly – program, nabídka a rozměr kulturních událostí.
Společenské a komunitní prostory – místa pro setkávání a společenský život.

Obchody a služby – poptávka po knihkupectví, samoobsluze a módních obchodech.
Restaurace a kavárny – rozšíření nabídky restauračních zařízení, čajoven a kaváren.

KULTURNÍ	AKCE	A	FESTIVALY 
(POČET, PROGRAM)

AKCE	PRO	SENIORY
(SETKÁNÍ S HUDBOU, KOLOBĚH, ...)

NABÍDKA	RESTAURACÍ	A	KAVÁREN 
(POČET, KVALITA, ...)

PODPORA	MĚSTA	PŘI	POŘÁDÁNÍ	SOUSEDSKÝCH	AKCÍ 
(BIKESHARING, PROPOJKY, CYKLOSTEZKY)

Oblast 9

KULTURA	VE	MĚSTĚ
A	SPOLEČENSKÝ	ŽIVOT
Kulturní program v Říčanech si podle obdržených 
výsledků vede velmi dobře, zejména pokud jde o akce 
města a aktivity KC Labuť. Sousedské iniciativy lidé 
vnímají také spíše dobře, ale mohly by těžit z cílenější 
podpory a rozvoje města. Akce pro seniory oceňují 
především jejich účastníci. Nedostatečný výběr lidé 
shledávají u nabídky restaurací a některých obchodů. 

POLOLETNÍ VYSVĚDČENÍ

1.92

VÝ

SLEDNÁ ZNÁMKA

Vaše	hodnocení	jednotlivých	oblastí

Jaká	témata	rezonují	v	této	oblasti?

hana	špačková	
místostarostka

„
Co	se	chystá	v	dané	oblasti?

V oblasti kultury se zaměříme spíše na další zkvalitňování již etablovaných akcí. 
Podporovat chceme vznik nových obchůdků a kaváren v centru města. Naši skvělí 
a stále činorodí senioři dostanou k již zavedeným možnostem plavání, bruslení či 
vzdělávání také novou klubovnu pro pravidelná setkávání s bohatým programem.“

Někdy jdou kulturní 
akce proti sobě, chtělo by 
to lepší koordinaci, jinak 

skvělá nabídka.

 
Kultura je zde na jedničku, 

ale nezvyšujte na ní rozpočet.

 
Chybí moderní restaurace 

s letní zahrádkou a kvalitní, 
dostupnou kuchyní. Rovněž chybí 
dětská herna přímo v Říčanech.
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KOMUNIKACE	A	INFORMOVACE	SMĚREM	K	OBČANŮM	 
(KURÝR, FACEBOOK, WEB MĚSTA, ...)

PARTICIPATIVNÍ	ROZPOČTY
(PŘEKVAPTE ŘÍČANY, ZMĚŇ TO!)

Oblast 10

KOMUNIKACE	
A	ZAPOJENÍ	OBČANŮ
Anketa v oblasti komunikace mezi městem a občany 
přinesla zajímavé poznatky. Informování města smě-
rem k občanům hodnotí pozitivně téměř 66 % respon-
dentů. Nejvíce se lidé k informacím města dostávají 
prostřednictvím Říčanského kurýru. Většina respon-
dentů oceňuje i možnost zapojit se do participativního 
rozpočtování nebo vystupování starosty města. 

POLOLETNÍ VYSVĚDČENÍ

2.23

VÝ

SLEDNÁ ZNÁMKA

PREZENTACE	STAROSTY	MĚSTA 
(KOMUNIKACE, VYSTUPOVÁNÍ)

Vaše	hodnocení	jednotlivých	oblastí

Jak	jsou	pro	vás	hlavní	komunikační	kanály	města	důležité?

KVALITA	ŽIVOTA	V	ŘÍČANECH 
(CELKOVÁ SPOKOJENOST)

	 Nejoblíbenější	je	Říčanský	kurýr
Nejvyužívanějším zdrojem informací pro Říčaňáky je 
městský zpravodaj Říčanský kurýr, který preferuje až 
80 % dotázaných. Dalšími oblíbenými komunikačními 
kanály jsou Facebook a městské webové stránky. Mo-
bilní aplikaci využívá více než 36 % respondentů, zatím-
co Instagram a osobní setkávání se starostou zajímá 
jen menší část obyvatel.

	 „Pébéčko“	a	komunikace	starosty	města
Kladné reakce přineslo hodnocení možnosti zapojení 
občanů do fungování města formou participativního 
rozpočtu. Projekty Překvapte Říčany a pébéčka pro 

mladé Změň To! získaly kladnou podporu přes 71 % 
těch, kteří se o tuto oblast zajímají. Komunikaci a vy-
stupování starosty města Davida Michaličky vnímají 
lidé různorodě. Spokojených je ale více než polovina. 
Horší známky pak starostovi udělilo 38 % lidí. U kritic-
kých reakcí však není zřejmé, jestli starosta komunikuje 
s občany málo, či naopak moc.

	 Kvalita	života	v	Říčanech
Celkově obyvatelé hodnotí kvalitu života v Říčanech 
velmi dobře. Spokojenost vyjádřily tři čtvrtiny dotáza-
ných. Tato data potvrzují, že město se snaží vytvářet 
příjemné podmínky pro život svých obyvatel. 

Co	se	chystá	v	dané	oblasti?

„ Dobrá komunikace s občany je naprostým základem naší práce. Budeme dále rozví-
jet jak tradiční tištěné platformy – například v podobě nového Kurýru –, tak samo-
zřejmě i on-line kanály – web města s novým chatbotem či aplikaci Říčany v mobilu. 
Participaci občanů na rozvoji města v rámci PB čekají další rozvojové impulsy.“

KURÝR

WEB MĚSTA

MOBILNÍ APP

FACEBOOK

INSTAGRAM SETKÁNÍ 
SE STAROSTOU

00

5050

100100

michal	anelt	
radní města
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Od března se opět rozbíhá rekonstrukce 
Černokostelecké. Nejprve druhý a pak 
třetí z původně plánovaných dvou úse-
ků. Stejně jako minulý rok, i letos dostá-
vám dotazy od sousedů, známých, lidí 
na ulici, jak rekonstrukce bude probíhat 
a jak to mají zvládat dotčené obchody 
a lidé. Také dostávám dotazy na rekon-

strukce chodníků v různých částech Říčan. Na úklid silnic. 
Na ceny odpadů.
Úplně stejně se ptáte mých kolegů Míly Šmolíka a Karly Egi-
dové. Někdy zvládneme dát odpověď na místě, někdy infor-
mace o plánech vedení města nemáme. Ale vždy jsme rádi 

za zpětnou vazbu od vás. A někdy také máme chvilku podělit 
se o plány, jak bychom město řídili my.
Všechna tahle setkání nás přivedla k myšlence pořádat pra-
videlná setkání, kde bychom si mohli o problémech a příleži-
tostech ve městě povídat více do hloubky. A teď v zimě také 
v teple, co si budeme povídat. Chtěli bychom vás tedy pozvat 
na první z pravidelné řady setkání se zastupiteli ODS v ří-
čanském Zastupitelstvu. Přijďte si s námi popovídat v pon-
dělí 10. března od 17.00 hodin v restauraci U Kozlů pod 
vlakovým nádražím.
Těšíme se na vás.

Jiří Kozák
zastupitel SPOLU-ODS

Tento článek píšu v návaznosti na svo-
ji odpověď panu Kotrbovi, která byla 
delší, než jak by prý reakce měla být, 
a tak zde nějaké postřehy doplním.
Jak jsem již mnohokrát zmínil, 
ke zlepšení dopravy v Říčanech i okolí 
vede komplex řešení hromadné i indi-
viduální dopravy. Mezi ně počítám jak 

obchvaty, tak kvalitní rozsah hromadné dopravy. Proto 
by se mi líbilo, aby nabídka městské hromadné dopravy 
byla rozšířena o integraci s dopravou zajišťovanou kra-
jem, případně doplněná větším rozsahem zajímavého 
projektu radnice – CityA. Bohužel tento mix hromadné 
dopravy zatím není tak atraktivní, aby byl více využíván.
Jsem tak rád, že vedení města vyslyšelo volání bývalého 
koaličního partnera říčanské ODS a podpořilo vytvoření 
Výboru pro dopravu, a my teď máme možnost o různých 
dopravních tématech jednat a hledat dobrá řešení. Bo-
hužel nejsme vždy včas o něčem informováni. Jako třeba 
o Výzvě města o zrušení územní rezervy na propojení sil-
nic v trase solné stezky v katastru Říčan na vedení kraj-

ského zastupitelstva. Považuji to za chybu. Za větší chy-
bu však považuji slabou komunikaci směrem od města, 
kdy se o některých jednáních města nedozvíme nebo se 
dozvíme až po něm. Pokud chceme v dopravě rychleji 
zlepšit situaci, bylo by dobré spolu o tomto komuniko-
vat a spolupracovat. Pak by se třeba parkoviště u nádraží 
dalo trvale a s větší kapacitou nahradit za Tescem v rám-
ci jednání a dohod s Conterou, a ne pouze dočasně bě-
hem rekonstrukce…
S panem starostou jsme o lepší spolupráci teď mluvili, 
tak doufám, že se nám ji podaří zlepšit, třeba při přípra-
vě přeložky silnice 101 mezi Úvaly a Říčany a navazující 
propojky mezi námi a Nedvězím na Černokosteleckou 
k nově budovanému obchvatu. No a pak se třeba také 
podaří rychleji vyhodnotit stav hromadné dopravy a na-
vrhnout opatření k rychlému rozšíření nabídky nebo 
i navýšit kapacitu parkování u nádraží.

Miloslav Šmolík
předseda výboru pro dopravu

zastupitel SPOLU-ODS

V poslední době si často říkám, že v Ří-
čanech máme štěstí. A nemyslím teď 
jen na naše město jako takové, ale na to, 
jakým způsobem tu funguje Zastupitel-
stvo. V době, kdy v mnoha městech pro-
bíhají nekonečné spory a politikaření, 
my dokážeme o většině důležitých věcí 
rozhodovat společně – a často dokon-

ce jednohlasně. Neznamená to, že bychom neměli rozdílné 
názory. Máme. Ale umíme je vyslovit, naslouchat si a hledat 
řešení, která dávají smysl pro město jako celek. S opozicí 
pravidelně mluvíme a o klíčových otázkách diskutujeme tak, 
aby výsledkem bylo rozhodnutí, které má co nejširší podpo-
ru. A to považuji za obrovskou hodnotu, protože čím větší 
shoda panuje uvnitř zastupitelstva, tím větší jistotu mohou 
mít i naši občané. Velkou výhodou je, když se diskuse vede 
věcně, tím se dají  věci posouvat dopředu nejrychleji a nej- 
efektivněji. Každý zastupitel má možnost se na důležité in-
formace doptat a upřesnit si, co je třeba. Otevřená spoluprá-
ce a důkladná příprava jsou základem dobrých rozhodnutí.
Podobný pocit sounáležitosti jsem naposledy silně zažil v Li-
tomyšli. Před rokem jsme tam byli s radou města na pracovní 

návštěvě a museli jsme obdivovat, jak dobře to u nich fun-
guje. Starosta nám ukázal, jak rozhodují a spravují město 
– a bylo patrné, že tam všichni táhnou za jeden provaz. Ne-
formálně, věcně, s důrazem na dlouhodobé cíle. Vlastně mi 
to připadalo skoro jako setkání přátel, kteří si důležité věci 
vyříkají klidně i u piva. A co je nejcennější – v Litomyšli tahle 
atmosféra spolupráce panuje už desítky let.
Právě v tom vidím zásadní přínos – stabilitu a předvídatel-
nost. Když se vedení města zbytečně nemění s každým vo-
lebním obdobím a zastupitelé spolupracují, je to obrovská 
výhoda pro obyvatele i podnikatele. Rozhodnutí, která dnes 
děláme, ovlivní Říčany na dlouhé roky dopředu a je důležité, 
aby měla pevný základ a širokou podporu.
Ačkoli se v mnohém od Litomyšle lišíme, v této oblasti by-
chom se jí rádi přiblížili. Usilujeme o kvalitní architekturu, 
vypisujeme architektonické soutěže a snažíme se kultivovat 
veřejný prostor. Chceme, aby Říčany byly městem, kde se 
dobře žije – a kde se důležité věci řeší společně a s rozvahou.
A když se nám to bude dařit, možná si jednou někdo řekne: 
„Ty Říčany? Ty jsou jako Litomyšl.“

Váš starosta, David Michalička 
Klidné město

Hledáte odpovědi na dění ve městě?

Dopravu rychleji vyřešíme, když ji budeme řešit společně

říčany jako Litomyšl?
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Městská policie Říčany
Komenského nám. 1619/3, 251 01 říčany 

e-mail: mestska.policie@ricany.cz

Tel. 323 618 150  
Mob. 725 022 765

městská policie radí 
a informuje

Zimní soustředění, zásahy 
a přípravy na soutěže

Z knihy událostí
24. ledna, 16.10
Na základě žádosti Policie ČR prově-
řují strážníci konfliktní situaci mezi 
pronajímatelem a nájemci ubytová-
ní v ulici Uhelná. Na místě strážníci 
zjišťují, že se jedná o cizince, se kte-
rými jejich dřívější zaměstnavatel 
pracovněprávní vztah ukončil a již 
nepokrývá u pronajímatele náklady 
na ubytování. Osoby dluží na nájem-
ném a odmítají opustit pronajaté pro-
story. Po zjištění jejich totožnosti se 
strážníci snaží dojít k nějaké dohodě 
mezi stranami. Chování muže, který 
je verbálně agresivní, toto neumož-
ňuje. Nakonec svou agresi obrací 
i vůči hlídce strážníků, kterým nadá-
vá a uvádí, že problém je jen v blokaci 
jeho platební karty, což bude schopen 
vyřešit v následujících dnech a nájem 
za ubytování hradí ze svého. Dal-
ším prověřováním osob je zjištěno, 
že cizinci neoznámili změnu adresy 
pobytu Ministerstvu vnitra České 
republiky, čímž jednali v rozporu se 
zákonem o pobytu cizinců na území 
České republiky a dopouštějí se tak 
přestupku, který strážníci oznamují 
příslušnému orgánu, který jej dořeší. 
Po další intervenci se cizinci zavazují 
uhradit dluh na nájemném a uhradit 
i další dlužné nájemné, které vznikne 

do doby odblokování bankovní karty. 
Prozatím tedy zůstávají, jelikož pro-
najímatel přislíbil, že mohou do vyře-
šení problému zůstat ubytováni.

31. ledna, 11.17
Na tísňovou linku Policie ČR je ozná-
meno, že v ulici Olivova se nachází 
agresivní muž, který hází kameny 
po procházejících lidech. Strážníci 
se zapojují do pátrání po muži. Na-
cházejí jej přímo u vjezdu do Olivovy 
dětské léčebny. Strážníci na místě 
ztotožňují jak oznamovatele událos-
ti, tak i podezřelého muže. Na místo 
se následně dostavila i hlídka Policie 
ČR. Muž je dle provedených testů 
pod vlivem alkoholu a omamných 
i psychotropních látek. Jednání 
muže se stupňuje, udajně všude 
vidí strašidla. Jeho stav se jeví jako 
nestabilní, proto je na místo přivo-
lána zdravotnická záchranná služba 
s lékařem. Lékař u muže neshledává 
nutnost hospitalizace ve zdravotnic-
kém zařízení a ponechává jej na mís-
tě. Muž je následně hlídkou policie 
ČR převezen na obvodní oddělení 
k provedení dalších opatření.

31. ledna, 13.10
Na nástupiště říčanského nádraží 
spěchají jak strážníci, tak policisté. 

Došlo zde ke konfliktu dvou mužů, 
z nichž jeden je zraněn. Za vše může 
alkohol. Jeden z mužů je jím silně 
ovlivněn. Provedená orientační de-
chová zkouška se zastavuje na hod-
notě 3,38 ‰ v dechu. Zraněný muž 
utrpěl krvácivé zranění v obličeji, 
které mu na místě ošetřila posád-
ka zdravotnické záchranné služ-
by a převezla jej do nemocničního 
zařízení v Praze. Ve věci dále šetří  
Policie ČR.

6. února, 10.40
Při kontrolní a hlídkové činnosti 
si strážníci v Olivově ulici všímají 
osoby, která není úplně zcela běžně 
oblečena v rámci panujících klima-
tických podmínek. Strážníci osobu 
kontrolují a zjišťují, že trpí halucina-
cemi a je značně rozrušena. Totož-
nost osoby se nedaří zjistit a dalším 
prověřováním není zjištěno, že by 
osoba opustila zdravotnické zaří-
zení na území města. Na místo je 
přivolána zdravotnická záchranná 
služba s lékařem, který po prvotním 
vyšetření osoby rozhoduje o jejím 
převozu do specializovaného zaříze-
ní v Praze.

Jindřich Joch
zástupce vedoucího  

Městské policie Říčany

Milí přátelé,
ani jsme se nenadáli a máme tu zase 
březen. Protože se kolotoč závodů za-
číná pomalu roztáčet, trénujeme a ne-
necháváme se zaskočit výkyvy počasí. 
Fyzičku naší mládeže tužíme v terénu, 
vědomostní a technické dovednosti 
pak pilujeme v naší klubovně a v gará-
ži. Zatím trénujeme „nasucho“, ale o to 
intenzivněji. Příprava musí být!
Koncem ledna jsme se zúčastnili zá-
vodu Zimní halové kvarteto. Tohoto 
závodu jsme se zúčastnili poprvé, tak-
že jsme byli plni očekávání a nervozity, 
protože jsme nevěděli, jak vše bude 
probíhat. Šlo o závod s překážkami 
a předávkami. I přes to, že na trénink 
nebylo moc času, bylo z toho pěkné 
umístění. Naši žáci se nedali a krásně 
zabodovali. Mladší žáci se nakonec 
umístili na 17. místě a starší na pěk-
ném 10. místě. Do příštího ročníku 
plánují vše vypilovat.
Další závod nás čekal hned za čtrnáct 
dnů. Jako každý rok, i letos jsme se zú-
častnili okrskového uzlování v Kuří. 
Podařilo se nám sestavit dvě družstva. 
Letos soutěžili mladší i starší žáci. 
Všichni se snažili zužitkovat znalosti 
z tréninků a přesto, že konkurence byla 
velká a ostatní sbory měly na medailo-
vé pozice také zálusk, skončili mladší 
i starší žáci na parádním medailovém 

místě. Oba týmy si tentokrát pověsi-
ly na krk krásnou bronzovou medaili 
a na poličku v hasičárně tak přibyly 
další poháry. Moc gratulujeme!
Jednotka od posledního článku vy-
jela celkem dvakrát. Dne 4. úno-
ra k nahlášenému požáru garáže  
a 12. února k požáru osobního vozidla. 
Děkuji všem členům jednotky za jejich 
nasazení a za to, že se nám z výjezdů 
vracejí v pořádku a zdraví.
Další dlouho očekávanou akcí byl tra-
diční hasičský ples, který se konal 
v KC Labuť. Jak už je zvykem, byla to 

velmi podařená akce. Všichni se krás-
ně bavili, zejména díky skvělé kapele 
TMB – Tomáš Maďar Band, která do-
provázela kroky tanečníků celým veče-
rem. Velký dík patří samozřejmě našim 
sponzorům, jejichž zásluhou jsme si 
užili chvilky napětí a radosti při losování 
vyhrávajícího čísla v bohaté tombole. 
V neposlední řadě děkujeme i členům 
sboru, kteří věnovali svůj čas přípravě  
a realizaci našeho hasičského plesu  
a díky kterým vše klapalo, jak mělo.
Na závěr přeji krásné první jarní dny.

Tomáš Kos, člen SDH Říčany

Nevyhovuje vám stereotypní práce? Dává 
vám smysl pomáhat druhým? Tak se přidejte 
k nám a začněte pracovat pro Městskou poli-

cii v Říčanech.

Co budete dělat:
• zajišťovat bezpečnost osob a majetku;
•  dohlížet na bezpečnost a plynulost  

provozu na pozemních komunikacích;
• dohlížet na dodržování pravidel občanského soužití;

• spolupracovat na prevenci kriminality ve městě.
Co nabízíme:
• stejné benefity, jako mají zaměstnanci MěÚ Říčany.

  Hledáme strážníky městské policie v říčanech

Zaujali jsme vás? Chcete vědět více? 
Rádi vám na vše odpovíme  

na kontaktech: 
tel.: 323 618 258 nebo 323 618 150 

vaclav.rezac@ricany.cz.
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Nám, lidem z Ekocentra Říčany, dlou-
hodobě není lhostejné, jak se stravu-
jeme. Tedy co jíme, kdo, jak a kde to 
vypěstoval, případně vyrobil. Pátráme 
po původu potravin, po tom, jaký vliv 
měla jejich produkce na přírodu a kra-
jinu. Také nám není lhostejné zbytečné 
vyhazování potravin. Věděli jste, že se 
vyhodí až třetina vyprodukovaných 
potravin? A pětina z toho pouze proto, 
že nesplňuje podmínky pro dokonalé 
rovné kusy zeleniny.

Ano, přestaňme být pesimističtí a hle-
dejme raději cesty, jak nemít jen špatnou 
náladu z toho, že se naše Země řítí do ob-
rovského průšvihu. Podle mne jedním 
z relativně snadných kroků ke snížení 
zatížení planety je jíst lokálně – tedy 
konzumovat potraviny, které byly vypěs-
továny nedaleko, ideálně ještě v režimu, 
který nemá negativní vliv na přírodu, 
například bez použití chemických hno-
jiv. Nemusí se nutně jednat o potraviny 
s certifikací BIO, ale ta laickému spo-

třebiteli usnadní posuzování mnoha 
různých aspektů. Proto jsem také za-
ložila KPZ Říčany (a nejedná se kupo-
divu o krabičku ani první, ani poslední 
záchrany), která sdružuje zemědělce, 
kteří mají úrodu, a spotřebitele, kteří 
tu úrodu rádi koupí a zkonzumují. Už 
mnoho let spolupracujeme s Milanem 
Dvořáčkem, který nám týden co týden 
vozí pečlivě nachystané bedýnky. Jejich 
složení se od června do listopadu mění. 
Zpočátku obsahují hlavně zelenou zele-
ninu – cibulku, mangold, špenát – a ja-
hody, ale brzy přicházejí další druhy ze-

leniny a ovoce. Rybíz, meruňky, třešně, 
dýně, cukety, brambory, jablka, hrušky 
a vše další, co může nabídnout půda 
z polabské nížiny. Druhým zemědělcem 
je Vojta Králíček, mladý farmář tělem 
i duší, který s rodinou hospodaří v biore-
žimu a z jeho polí se k nám dostává tolik 
zeleniny, že občas nakrmíme kromě naší 
velké rodiny i sousedy, babičku a tchy-
ni. Obří množství druhů rajčat, až oči 
přecházejí, ale i výborné křupavé saláty, 
jejichž druhy se během roku proměňují. 
Občas se do podílu dostane i fenykl, květ 
lichořeřišnice nebo jiná lahůdka. Z této 
spolupráce mají výhodu všichni. Farmá-
ři, kteří prostřednictvím financí od podíl-
níků mohou lépe plánovat úrodu a využít 
finance v době, kdy je nejvíce potřebují 
(tedy na jaře na nákup osiva), ale i po-
dílníci, tedy odběratelé, kteří se společně 
každou středu potkávají na Dvorku mu-
zea Říčany v Rýdlově ulici, sdílejí recep-
ty, a hlavně domů odcházejí obtěžkáni 
farmářskými produkty.

Alžběta Macková

Jezme zeleninu a ovoce, které vypěstovali 
zemědělci nedaleko 

Zatmění Slunce

V sobotu 29. března bude na obloze 
vidět neobyčejný přírodní úkaz – 
částečné zatmění Slunce. O víkendu 
si tak mohou podívanou užít skoro 
všichni pozorovatelé.

Úkaz začne v 11.30 hodin dopoledne, 
kdy se před pravý okraj Slunce začne 
pomalu nasouvat Měsíc. Maximum 
zatmění nastane mezi 12.15 a 12.30, 
kdy Měsíc zakryje dvaadvacet procent 
slunečního disku. Celý průběh potrvá 
přibližně jednu a půl hodiny. V této 
době bude Slunce vysoko nad jižním 
obzorem.
Jak se bezpečně dívat na Slunce? Při 
přímém pohledu na Slunce hrozí vážné 
poškození zraku, proto je nutné použít 
některou ze spolehlivých pomůcek. 
Nejlepší je sáhnout po brýlích urče-
ných pro pozorování Slunce. Takové 
brýle lze sehnat ve specializovaných 
obchodech i v e-shopech a ve hvězdár-
nách. Jako bezpečná náhrada mohou 
posloužit svářečské filtry s označením 
stupně 13 a vyšším. Rozhodně nepo-
užívejte běžné sluneční brýle ani jiné 
improvizované filtry!
Pro ty, kdo si chtějí úkaz vychutnat 
nepřímo, existuje několik metod. Mů-
žete si vyrobit jednoduchou kameru 
obscuru – stačí nechat slunce prosvítat 
mírně pootevřenou zaťatou pěstí a ob-
raz „promítat“ na podložku. Pozorovat 
lze prosvítání slunce korunou stromu. 
Na zemi se vytvářejí malé obrázky 
Slunce. Kotouček světla bude ukous-
nutý stejně jako sluneční disk na oblo-
ze. Další možností je promítání obrazu 
snímaného dalekohledem. Pro přímý 
pohled dalekohledem je opět potřeba 
vhodný filtr.
Zatmění Slunce nastává, když se Mě-
síc dostane přesně na linii mezi Zemí 
a Sluncem. Protože Měsíc obíhá kolem 
Země po dráze mírně nakloněné vůči 
rovině zemské dráhy kolem Slunce 
(ekliptice), k úplnému zatmění dochází 

na stejném místě jen zřídka. Většinou 
jde o částečné zatmění. Do roku 2030 
se u nás můžeme těšit ještě na čtyři dal-
ší částečná zatmění.
Fanoušci astronomie budou mít svátek 
12. srpna 2026, kdy bude ve Španělsku 
možné pozorovat úplné zatmění. Pás 
úplného zatmění má na Zemi šířku jen 
několika stovek kilometrů a Střední 
Evropou neprochází moc často. V Če-
chách bylo úplné zatmění naposledy 
v roce 1706 a další čeká naše potomky 
v roce 2135.
Nejstarší písemný doklad o zatmění 
Slunce pochází z roku 2137 př. n. l. 
z Číny. Tehdy byli popraveni dva dvor-
ní astronomové, protože neupozornili 
císaře na blížící se zatmění a neproběh-
ly tak přípravy k zahnání saně, která 
chtěla Slunce pozřít. Ještě na konci 
19. století zahánělo čínské císařské ná-
mořnictvo neviditelného draka hlukem 
kanónů.

O zatmění Slunce se zřejmě píše 
i ve starozákonní knize Jozue. Vědci 
z Cambridge došli analýzou staro-
hebrejských a staroegyptských textů 
spolu s astronomickými výpočty k zá-
věru, že roku 1207 př. n. l. nastalo v Ka-
naánu. Navíc tak zpřesnili dataci vlády 
faraona Ramesse II.
Při pozorování zatmění Slunce se ne-
musíme obávat polojasné oblohy. Pří-
tomnost jednotlivých mraků nevadí, 
spíše naopak. Pokud před Sluncem 
prochází průhledná oblačnost, funguje 
jako přirozený filtr a my můžeme vše 
pozorovat přímo. Navíc dodává foto-
grafiím šmrnc.
Pro veřejnost budou 29. března pro-
bíhat pozorování ve většině hvězdá-
ren. Ale všichni zvědaví pozorovatelé 
přírody mohou úkaz sledovat sami, 
z pohodlí domova.

Jakub Halaš

PŘíRoDa 
Říčanska

MINIMÁLNÍ OKRAJ
INVERZNÍ 

PRUH
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Příklad částečného zatmění Slunce

V březnu se příroda probouzí ze 
zimního spánku, den se prodlužuje 
a začínají kvést jarní květiny, keře 
a stromy. V lese a na polích můžeme 
potkat první mláďata zajíců a přilé-
tají skřivani a další tažní ptáci. Srn-
cům dorůstají letošní parůžky, stále 
ještě pokryté lýčím – hustě prokrve-
nou kůži, která paroh během růstu 
vyživuje.

Od března do května se rovněž rodí 
většina selat prasete divokého. Bře-
zí bachyně se pár dní před porodem 
oddělují od svého stáda (tzv. rudlu) 
a na chráněném místě si vytvářejí po-
rodní hnízda vystlaná mechem a sta-
rou trávou. Selata tam zůstávají ještě 
přibližně dva týdny po porodu a bachy-
ně se od nich vzdaluje jen na nezbytně 
nutnou dobu a na krátkou vzdále-
nost, aby svá mláďata chránila před 

případným nebezpečím. Při jarních 
procházkách v lese se proto prosím 
držte na vyznačených cestách a vyhý-
bejte se hustším porostům. Bachyně 
s mláďaty často leží překvapivě blízko 
cesty, ale pokud nenarušíte jejich ži-
votní prostor, drží se stranou a setkání 
s vámi nebude vyhledávat. Do lesa ale 
raději nechoďte po setmění, kdy bachy-
ně vycházejí z úkrytu za potravou.
Dávejte pozor i na svoje psy a nenechá-
vejte je zabíhat do porostů vedle cest. 
Bachyně reagují na vyrušení psem 
velmi agresivně, protože ho vnímají 
jako predátora a přímé ohrožení. Psi 
mají bohužel poměrně malou šanci ze 
setkání vyjít beze šrámu a střet s di-
vočákem pro ně může skončit těžkým 
zraněním či dokonce usmrcením.
Pokud se s vodící bachyní v lese přeci 
jen setkáte, vzdalte se tiše a bez prud-
ších pohybů, neutíkejte a neprochá-

zejte v prostoru mezi bachyní a selaty. 
Návštěvy lesa není třeba se obávat, ale 
je třeba pamatovat, že nejsme jeho je-
dinými obyvateli.

Dana Hamplová  
za Myslivecké sdružení Světice

březen v lese

březen v lese
Zaječka rodí 2 až 5 mláďat, která 
ukládá v pelechu a navštěvuje je, 
jen aby je nakojila. Po dvou týd-
nech zajíčci přecházejí na pevnou 
potravu a po měsíci se osamostat-
ňují. Bachyně typicky rodí 4 až  
8 selat. Po většinu roku bachyně 
žijí v rodinných tlupách (rudlech), 
tvořených bachyní, jejími dcera-
mi, vnučkami, selaty a mladými 
kňoury. Nejmladší selátka neboli 
markazíni se vyznačují podélným 
pruhováním.
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Styl, péče a jasný pohled na svět
Máme tu březen a s ním první jarní dny, které přímo vybíze-
jí k tomu užít si je naplno. Po dlouhé zimě všichni toužíme 
po slunečních paprscích, rozkvetlých stromech a probouze-
jící se přírodě, která nám připomíná, že život je plný barev 
a krásy. Ale jedna otázka je zásadní: Budete si tuto krásu 
moci vychutnat opravdu ostře a bez omezení?
Pokud vás tato otázka přiměla k zamyšlení, možná je ten 
pravý čas podívat se na svůj zrak trochu blíž. V POP OPTIK 
Říčany vám pomůžeme začít cestu za dokonalým viděním, 
protože právě prevence a pravidelné kontroly jsou základem 
zdravých očí. To je totiž vstupenka do světa plného detailů, 
barev a zážitků, které si bez ní nedokážeme plně užít.
Jaro je také obdobím, kdy se probouzí nejen příroda, ale 
i naše chuť být aktivní. Jakmile slunce vykoukne, parky, cyk-
lostezky a chodníky se zaplní běžci, cyklisty, bruslaři nebo 
jen lidmi na procházce. Ať už se chystáte na svižný běh, pro-
jížďku na kole, nebo jen na relaxační procházku, jedna věc 
je jasná: Kvalitní sluneční brýle jsou must-have každé jarní 
výbavy. Naším tipem jsou stylové a funkční sluneční brýle 
značky POLAROID, které nejen skvěle vypadají, ale pro-
střednictvím polarizační vrstvy ochrání váš zrak před oslně-
ním a nepříjemnými odrazy světla. Polarizace navíc snižuje 
únavu očí a zlepšuje kontrast, což oceníte při každé venkovní 
aktivitě. V POP OPTIK Říčany nabízíme nejen brýle POLA-
ROID, ale i další značkové modely s ochranou proti UV zá-
ření pečlivě vybrané tak, aby splňovaly vaše představy o stylu 
i funkčnosti.
Pokud vás však v pořízení perfektních slunečních brýlí brz-
dí vaše dioptrie, nezoufejte. Řešením mohou být kontaktní 
čočky, které dnes už nejsou žádné sci-fi. Moderní čočky jsou 
maximálně pohodlné, v oku je téměř necítíte, a navíc vám 
umožní lepší periferní vidění; ideální jsou například na kolo 
nebo při sportu. V POP OPTIK Říčany vás s kontaktními 
čočkami rádi seznámíme, provedeme první aplikací a nau-
číme vás, jak o ně správně pečovat. S námi zjistíte, že čočky 
nejsou žádný strašák, ale naopak skvělý pomocník pro kaž-
dodenní život.
A protože víme, že péče o zrak nekončí u výběru brýlí nebo 
čoček, postaráme se o vás i dál. V POP OPTIK Říčany vás 
přivítá profesionální tým optometristek, který klade důraz 
na osobní přístup. jsme tu pro vás od objednání na vyšetření 
(můžete využít telefon nebo online formulář) až po záruční 

servis, kdy vám brýle rádi zdarma vyčistíme, zkontrolujeme 
nebo upravíme. Chceme, abyste byli spokojeni nejen při od-
chodu z naší optiky, ale i dlouho poté.
Správná péče o brýle je však důležitá i doma. Víte třeba, že 
čištění papírovým ubrouskem může brýlové čočky poško-
dit? I když mají ochranné vrstvy, mikroškrábance mohou 
časem narušit antireflexní vrstvu a způsobit větší problé-
my. Proto doporučujeme používat jemné mikrovlákno 
a speciální čisticí přípravky, které najdete i v naší nabídce. 
Ať už jde o čisticí spreje, ubrousky, nebo o celé sady, vše 
vám pomůže udržet brýle v perfektním stavu a váš pohled 
na svět ničím nerušený.
Najdete nás na adrese 17. listopadu 1188/5 v Říčanech. 
Přijďte si vybrat brýle, nechat si zkontrolovat zrak nebo jen 
načerpat inspiraci – těšíme se na vás!
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Nemocnice AGEL Říčany reaguje 
na potřeby svých pacientů a rozšiřu-
je ordinační dobu pro sonografická 
vyšetření. Tímto krokem chce zkrátit 
čekací doby a zvýšit dostupnost této 
klíčové diagnostické metody. Od  
15. února je ambulance sonogra-
fie nově otevřena každý všední den  
i každou druhou sobotu v měsíci. „Jde 
o bolesti břicha, zažívací potíže, ne-
chutenství, podezření na onemocnění 
žlučníku, sleziny, slinivky, ledvin, jater 
(např. steatózy, cirhóza, nádory), led-
vinové či žlučové kameny, cysty. Setká-
váme se s hydronefrózou ledvin, poly-

py, záněty žlučníku, s neprůchodností 

žlučových cest. Přicházejí k nám také 

pacienti ke zjištění přítomnosti volné 

tekutiny v břišní dutině, například 

při krvácení nebo onemocnění jiných 

orgánů (především při cirhóze jater či 

nádorech v dutině břišní) a detekuje-

me také tekutinu v oblasti hrudní,“ po-
pisuje nejčastější důvody k vyšetření 
MUDr. Zítková z Nemocnice AGEL 
Říčany a dodává, že speciálně muži 
přicházejí do ordinace s problémy 
způsobenými zvětšenou prostatou  
s  následným špatným vyprazd- 
ňováním močového měchýře.

Rozšíření ordinační doby přináší pa-
cientům větší flexibilitu.

Pacienti, kteří se chtějí na sonogra-
fické vyšetření objednat, potřebují 
žádanku od praktického lékaře nebo 
specialisty. Objednání je možné na te-
lefonním čísle +420 323 627 511.

Veronika Masaryková

nemocnice AGeL říčany rozšiřuje ordinační 
dobu na sonografii a zkracuje čekací doby
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Pomoc Koloběhu 
v roce 2024

Dovolte nám informovat vás o tom, že 
pomoc Koloběhu potřebným lidem v Ří-
čanech a okolí v roce 2024 dosáhla ne- 
uvěřitelné částky 1 941 425 Kč a opět 
(jako dosud vždy!) překonala rok před-
chozí. Stále platí, že potřebným jednotliv-
cům či rodinám neposkytujeme finance, 
ale vždy zajišťujeme to, co konkrétně je 
potřeba. Nejlépe to vědí naši garanti, kteří 
s potřebnými pracují a zaručují se za to, 
že pomoc není zneužívána: Odbor sociál-
ních věcí a zdravotnictví Říčany, OSPOD, 
Komunitní centrum Říčany, Cesta 
integrace Říčany, Terapeutické centrum 
Modré dveře, odpovídáme i na žádosti ře-
ditelů říčanských základních škol ad.
Nejvyšší položkou na loňském sezna-
mu se stal automobil pro Hospic Dob-
rého Pastýře v Čerčanech v hodnotě 
567 000 Kč. Mimořádně náročná péče 
o pacienty v terminálním stadiu života 
není zajišťována jen v tamním kamenném 
hospici, zdravotníci a pečovatelé zajíždějí 
také ke klientům, kteří odcházejí ve svých 
domovech, a snaží se ulehčit práci těch, 
kteří o své umírající pečují sami, a to 
i u nás v Říčanech. Proto Koloběh zajistil 
nákup nového vozu uzpůsobeného spe-
ciálním potřebám hospice, je polepen 
logy Koloběhu a hlásá, že byl pořízen 
právě díky našemu dobročinnému ob-
chůdku. Druhá největší částka byla spo-
jena s podzimními povodněmi. Koloběh 
se souhlasem města Říčany zajistil 20 
vysoušečů za 287 800 Kč, které byly od-
vezeny do postižených míst v Jeseníkách. 
Vysoušeče zůstávají naším majetkem, 
budou navráceny, uskladněny a v případě 
nutnosti poslouží říčanským občanům. 
Za 169 000 jsme opatřili invalidní vozík 
pro malou vážně nemocnou holčičku, jejíž 
rodina by si jej rozhodně nemohla dovolit, 
ale všem výrazně usnadní náročnou život-
ní situaci. Konečně částkou 143 500 Kč 
jsme podpořili místní seniory tím, že jim 
hradíme hodinu plavání týdně zdarma 
v bazénu Na Fialce. Opravdu dlouhý 
seznam drobnější pomoci si můžete pro-
hlédnout i na našich webových stránkách. 
Nakoupili jsme několik lednic a praček, 

metráky uhlí a dřeva, krbová kamna, dět-
ské postýlky, autosedačky, brýle atd. Udě-
lali jsme spokojenou a šťastnou řadu dětí: 
Zaplatili jsme jim např. kurzy keramiky, 
různých sportů i uměleckých činností, 
sportovní soustředění, školy v přírodě, 
letní tábory i lyžařské výcviky, léčebné po-
byty a několik dětí má díky nám (a vám) 
poprvé v životě tablet nebo notebook. 
Na veškeré této pomoci máte zásluhu i vy, 
kteří nám nosíte do obchůdku dary a kte-
ří u nás nakupujete. Ne proto, že hledáte 
v prvé řadě levné zboží, ale proto, že víte, 
že nákupem u nás opravdu někomu po-
můžete. To je totiž skutečná charita, o níž 
se v Koloběhu snažíme. Děkujeme vám 
za všechny obdarované.

Eva Hazdrová Kopecká

s koloběhem na výlet
Ve středu 9. dubna se vypravíme na Vy-
sočinu. Prohlédneme si malebné histo-
rické město Polná u téměř kilometr dlou-
hého rybníka Peklo. Kromě nechvalně 
proslulé hilsneriády je městečko Polná 
proslavené tzv. Mrkvancovou poutí, 
pojmenované podle místní speciality, 
sladkého pečiva s mrkvovou náplní. 
V areálu polenského hradu a zámku si 
prohlédneme Erbovní, Dittrichštejnský 
a Kunštátský sál, ukázky měšťanské-
ho i venkovského bydlení, Síň rodáků, 

expozice 1. světové války a legionářský 
vagón. V budově Staré polenské školy 
uvidíme ojedinělou expozici školní třídy 
z roku 1866, kde nechybí ani rákoska, 
kabinet s kuriózními učebními pomůc-
kami, dvě dochované černé kuchyně 
a byt učitele. Dominantou Polné je ba-
rokní perla Vysočiny, nádherný chrám 
Nanebevzetí Panny Marie. Jeden z nej-
větších chrámů u nás má bohatou štu-
kovou výzdobu, deset oltářů a největší 
dochované varhany vyrobené v českých 
zemích. Odvážní zájemci budou moci 
vystoupat i na 64 m vysokou vyhlídkovou 
věž. Další významnou památkou města 
je synagoga a rabínský dům. Právě tady, 
v Regionálním židovském muzeu, se 
dozvíme více o historii židovské komuni-
ty a zmanipulovaném případu Leopolda 
Hilsnera, uvidíte i unikátní rituální lázeň 
mikve, jednu z nejstarších u nás. Při-
hlášky od úterý 18. března SMS na tel. č. 
739 989 672, cena výletu je 590 Kč pro 
seniory z Říčan, 690 Kč pro mimoříčan-
ské zájemce, odjezd v 7.00 hod. od Pen-
ny marketu Říčany.

Dárkové výletní poukázky 2025 na zá-
jezd dle vlastního výběru jako dárek pro 
vaše blízké jsou stále v prodeji.

Martina Vavřincová podle podkladů 
paní Ivy Dvořákové

senIorCenTrUm 
říČAny

Jaro se pomalu rozbíhá… V březnu 
navštívíme Plzeňský kraj, a to zámek 
Metternichů v Plasech. Dne 9. listopa-
du roku 1785 byl v rámci josefínských 
reforem zrušen i klášter v Plasích. Poz-
ději se rozhodl bývalý klášter koupit 
kancléř Klement Václav Lothar Met-
ternich, a to zejména kvůli pozemkům, 
jejichž rozloha čítala na 10 000 hekta-
rů půdy. Kromě dosavadního panství 
Kynžvart tak značně rozšířil svoji ma-
jetkovou základnu v českých zemích. 
Byly to právě Plasy, které si zvolil 
za místo svého posledního odpočinku 
a je zde v rodinné hrobce dodnes po-
chován. Za kancléře a jeho potomků 
se Plasy opět staly nejen správním, ale 
i kulturním a průmyslovým centrem.
Na měsíc duben připravujeme prohlíd-
ku hradu Grabštejn, jehož vznik se da-
tuje do 13. stol. a teprve po roce 1990 
byl uvolněn veřejnosti. Tady je trochu 
změna v termínu – oproti původní-
mu datu se pojede v sobotu 12. dubna 
2025. Irena Moudrá

Plzeň – Pivovarské muzeum  
a podzemí
26. března 2025
Odjezd: v 7.15 hod. z aut. zastávky 
u restaurace Na Zastávce, Černo-
kostelecká ulice, v 7.30 hod. z aut. 
zastávky Masarykovo náměstí.
Cena: 600 Kč (zahrnuje dopravu, 
vstupné, pojištění).
Přihlášení a rezervace: Irena 
Moudrá, tel. (pouze SMS nebo 
WhatsApp 724 094 462), e-mail  
moudrairena8@gmail.com.

Grbštejn – komentovaná  
prohlídka hradu
Horní a Vran skály, popřípadě Hasič-
ské muzeum v Chrastavéě
12. dubna 2025
Odjezd: v 7.10 hod. z aut. zastávkay 
u restaurace Na Zastávce, Černo-

kostelecká ulice, v 7.20 hod. z aut. 
zastávky Masarykovo náměstí.
Cena: 600 Kč (zahrnuje dopravu, 
vstupné, pojištění).
Přihlášení a rezervace: Irena 
Moudrá, tel. (pouze SMS nebo 
WhatsApp 724 094 462), e-mail 
moudrairena8@gmail.com.

Plasy – komentovaná prohlídka zámku Metternichů  
a kostela Nanebevzetí Panny Marie

 klub českých turistů Říčany – Radošovice 

trasa 35 km
Říčany, Babice, Třebohostice, Škvorec,  

Přišimasy, Hradešín, Žernovka, Mukařov,  
Strašín, Říčany, restaurace  

Na zastávce – cíl (11.00–18.00 hodin)
 

trasa 24 km
Říčany, Babice, doubek, Žernovka, Mukařov, 

Strašín, Říčany, restaurace  
Na zastávce – cíl (11.00–18.00 hodin)

trasa 19 km
Říčany, Babice, Žernovka, Mukařov, Strašín, 

Říčany, restaurace  
Na zastávce – cíl (11.00–18.00 hodin)

trasa 9 km
Říčany, Říčanský les, rokytka, Říčany,  

restaurace  
Na zastávce – cíl (11.00–18.00 hodin)

pořádá 47. ročník turistického pochodu

okolím Říčan – 50. rovnoběžka
Datum konání: sobota 22. března 2025
trasy pochodu: 9, 19, 24, 35 km
Prezence: od 7.00 do 10.00 hodin bez předchozí přihlášky
start: na nádraží Čd Říčany
startovné: dospělí 50 Kč, děti do 15 let a členové KČT 40 Kč
cíl: v restauraci Na zastávce od 11.00 do 18.00 hodin 
ubytování: není zajištěno
občerstvení: z vlastních zdrojů či v restauracích na trase
Vybavení: turistická mapa Okolí Prahy-východ
Doprava:       a) vlakem z Prahy hl. n. do Říčan (trať 221: S9  

Praha–Benešov)
                       B) autobusem PId č. 381, 382, 383 nebo 387 

od metra Háje do zastávky Říčany, radošovice, 
Haškova nebo č.385 z Opatova  
do zastávky Říčany, nádraží

upozornění: pochod je součástí akce Turistická 200
Informace: Přemysl Douša
Na kavčí skále 1696/14, 251 01 Říčany
tel.: 606 442 269, e-mail: kct.ricany@seznam.cz
www.kct-ricany.cz
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O víkendu 20.–22. prosince se usku-
tečnila tradiční zimní výprava skautů 
a skautek. V pátek jsme se všichni sešli 
v Říčanech na nádraží a pak už jsme 
se vydali přes Liberec do Jablonce nad 
Nisou, kde nás čekal společně stráve-
ný víkend. Večer se dětem zjevil duch 
minulých Vánoc, který jim ukázal, jak 
se vlastně Vánoce slavily dříve. Děti 
si tak vyzkoušely staré vánoční zvyky, 
jako například lití olova, hod střevícem 
nebo krájení jablek. Druhého dne se 
dětem zjevil duch současných Vánoc. 
Ten je poslal na pomoc chudým ro-
dinám do okolí Jablonce. Děti si tedy 
vzaly své batohy a vyrazily. Na cestě 
pomáhaly chudým rodinám s typic-
kými vánočními potížemi, jako třeba 
s lovem kapra. Nakonec se jim povedlo 
všechny úkoly splnit a mohly se vrátit 
do klubovny, kde na ně čekala štědro-
večerní večeře v podobě řízků a bram-
borového salátu. Kromě toho jsme také 
připravili menší program pro starší 
skauty a skautky, již budou příští rok 

přecházet do vedení a někteří z nich už 
pomáhají s vedením v jiných oddílech. 
Za to patří velké díky Martě Pelantové 
z 2. oddílu skautek, která pro budoucí 
rovery připravila nádherný rituál. To 
ale nebylo vše. V noci se podařilo na-
šemu týmu vedoucích vytáhnout děti 
z postelí na velice brzký úklid klubovny. 

Tento úklid měl však být pouze kamu-
fláží. Během něj jsme totiž postupně 
odvedli všechny děti ven a tam je čekal 
program, prostřednictvím kterého se 
skauti a skautky zamysleli nad svou bu-
doucností. Druhý den už jsme si tedy 
jen zabalili a vydali se zpět do Říčan.

za 4. oddíl Jeleni Václav Trpálek

Výprava skautů a skautek do Jablonce

167. oddíl říčany – jak skauti pomáhají 
Ukrajině

Věděli jste, že Říčany mají dva skaut-
ské oddíly? Je tomu tak! Už přes třicet 
let zde fungujeme jako odnož pražské-
ho střediska Blaník, sídlíme na místní 
faře a vedle pravidelných schůzek jez-
díme i na výpravy a letní tábory.
Poslední měsíc usilovně pracujeme 
na výrobě zákopových svic pro Ukra-
jinu. Ptáte se, co je to zákopová svíce? 
Jedná se o plechovku naplněnou vos-
kem s kartonovým knotem, která vydr-

ží dlouze hořet. S takovou svící si nejen 
posvítíte, ale můžete si na ní i uvařit. 
Společně jsme vyrobili 637 svíček, což 
je přibližně 2637 hodin světla a tepla 
pro obyvatele Ukrajiny.
Krásné na tom také je, že do sbírky se 
zapojilo bezmála 150 lidí. A dokázali 
si i v dnešní uspěchané předmaturitní 
době najít tolik času na samotnou vý-
robu svící.

A. Trnka a F. Macura

Druhé pololetí je v plném proudu!

Volná místa v kroužcích, keramika 
pro všechny
Přesto, že naše jednotlivé kurzy 
plynule navázaly na první pololetí, 
našlo se ještě v různých kroužcích 
pár volných místeček. Namátkově 
vybíráme: hra na flétnu a kytaru 
nebo tvůrčí lekce keramiky. Rádi 
vám zprostředkujeme zkušební lekci 
zdarma. Nezapomeňte také, že Ve-
likonoce se kvapem blíží a vámi vy-
robené keramické dekorace musejí 
určitou dobu prosychat, než je mož-
né vložit výrobky do pece. Je tedy už 
nejvyšší čas začít s tvořením. Právě 
na to jsou určeny sobotní keramické 
kurzy pro veřejnost, a to dopoled-
ne 9. března s Katkou a 23. března 
s Hankou, v čase 9.00–11.30 hod. 
(Bezručova 441/23, Říčany). Přidat 
se k nám můžete také při čtvrteční 
keramice pro celé rodiny, která se 
koná každý čtvrtek od 16.45 hod.

Připravované letní tábory
Můžete se těšit na oblíbené příměstské 
tábory na téma malý záchranář, které 
připravujeme pro děti předškolního 
věku. Nadšenci pro jízdu na kole se opět 
mohou těšit na tábor na kolech. Termí-
ny v nejbližších dnech zveřejníme.
Robotika
S nadšením jsme v únoru uspořádali 
pro naše mladé, nadějné programáto-
ry soutěž v robotickém zápasu SUMO 
LEGO Mindstorms. Studenti navrh-
li a postavili úžasné roboty, které se 
v aréně utkaly v napínavých soubo-
jích. Účast byla velká, akce napínavá 
a čokoládové odměny určitě udělaly 
velkou radost. Už teď se těšíme na další 
podobnou akci v závěru školního roku.
Mateřské centrum
V Mravenčí školičce se děti formou 
hry připravují na vstup do „velké ma-
teřské školy“ a vedle toho se učí tvořit 
z nejrůznějších výtvarných materiálů. 

Čekají je nyní práce plné rozkvetlých 
kytiček, mláďátek a sluníčka. V únoru 
si užívaly masopustní malování a lepení 
a povídaly si o zvířátkách v zimě. Pokud 
máte zájem se k nám přidat, neváhej-
te, v obou kurzech již zbývají poslední 
místa. Rádi pomůžeme vašim dětem 
s adaptací a přípravou na vstup do běžné 
školky. I maminky však potřebují svůj 
prostor, a právě pro ně je tu Mumspa-
ce – prostor pro mámu. Mnoho z nás si 
dává novoroční předsevzetí zhubnout, 
a tak jsme pro vás připravili sérii core 
cvičení na zpevnění těla po porodu. 
Přijďte si zacvičit každé úterý v 9 ho-
din. Více informací naleznete na na-
šich stránkách www.mraveniste.info, 
nebo na naší nástěnce, kterou naleznete 
u budovy Mraveniště (zde se konají zmi-
ňované kroužky) na adrese Bezručova 
441/23, Říčany. Těšíme se na vás! 

Nina Šafránek  
koordinátorka Mraveniště

Rádi bychom vás jako každý 
rok pozvali k účasti na akci 
Čistý Ladův kraj, která je sou-
částí celostátních akcí Ukliď-
me Česko a Ukliďme svět. Tato 
událost se stala v našem spole-
čenství milou tradicí. Zapojují 
se do ní členské obce Ladova 
kraje a i letos se společně vydá-
me do okolní přírody, abychom 
ji vyčistili od odpadků. V loň-
ském roce se nám povedlo 
nasbírat 18 tun odpadu!

S sebou si stačí vzít jen dobrou 
náladu a chuť do práce. Pracov-
ní rukavice, odpadkové pytle či 
kleště na sběr zajišťuje obcím 
Ladův kraj a hradí i svoz od-
padu. Proč se zapojit? Každý 

z vás může přispět k čistšímu  
a zdravějšímu prostředí. 
Společně tak ukážeme, že nám 
na kraji, ve kterém žijeme, záleží 
a že chceme, aby byl krásným 
místem nejen pro nás, ale i pro 
budoucí generace. Zároveň je 
to skvělá příležitost k setkání 
s místní komunitou – dětmi, ro-
diči i sousedy. Přijďte si popoví-
dat, strávit příjemný čas venku 
a udělat něco dobrého pro svoji 
obec. Jednotlivé termíny a místa 
srazu jsou uvedeny na webových 
stránkách www.laduv-kraj.cz 
nebo na úředních deskách člen-
ských obcí Ladova kraje.

Těšíme se na vás!
Váš Ladův kraj

Čistý Ladův kraj – zapojte se do úklidu  
naší přírody
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Cáklá výstava o vodě
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Přijďte se ponořit do světa, kde je voda 
všude kolem nás. Objevujte, inspirujte 
se, sdílejte, hrajte si a tvořte! Naše inter-
aktivní expozice je ideální pro malé i velké 
dobrodruhy. Bez vody by to prostě nešlo – 
ať už jste malý brouček, nebo dospělák, 
všichni máme vodu rádi a potřebujeme ji! 
Je to tajemný živel, který ovlivňuje všech-
no kolem nás. A co vy? Jak ovlivňuje váš 
život?
Každá kapka vody je součástí velkého 
příběhu. Možná kdysi padala jako déšť 
na staré pralesy a pili ji dinosauři! I když 
je vody obrovské množství, musíme se  
naučit s ní šetrně zacházet.

CO NA VáS ČEKá?
l  Spousta her pro menší i větší děti – chy-

tání rybiček v jezírku, hledání zvířátek 
v rákosí nebo hra s dešťovými kapkami 
a zaléváním stromu – objevujte a hrajte 
si!

l  Praktické tipy, jak efektivně používat 
vodu doma, ve městě i v krajině – inspi-
rujte se a sdílejte!

l  Možnost tvořit a hrát si s vodou i u vody –  
stavte lodičky a mlýnky, malujte vlastní 
vodní svět!

Pokud je vám v létě horko, máme pro vás 
nápady, jak se ochladit, ať už jste v rozpá-
leném městě, nebo pečujete o zahradu.
V sobotu 22. března si nenechejte ujít pro-
gram Svět v kapce vody. Objevte kouzlo 
mikrosvěta říčanských rybníků! Další 
doprovodné akce k nové výstavě připra-
vujeme.

Tým Muzea Říčany

Pohodový tvořivý tábor pro 
teenagery v říčanské hájovně
Léto je ideální čas pro objevování nových dovedností a tvoření bez omeze-
ní. Příměstský tábor v Říčanské hájovně nabízí prostor pro všechny tvořivé 
teenagery, kteří chtějí strávit týden v pohodové atmosféře, tvořit podle své 
chuti a vyzkoušet si práci s nejrůznějšími materiály a nástroji.

Tábor se koná od 4. do 8. srpna 2025 a je určen pro teenagery ve věku 
od 11 do 18 let. Na rozdíl od klasických táborů s pevně daným programem 
se zde nikdo do ničeho nenutí – každý si vybírá činnosti, které ho baví 
a na které má zrovna náladu. Můžete se pustit do práce se dřevem – k dis-
pozici máme dláta, brusky, vrtačky… Možná vás zaujme šití na stroji a od-
nesete si domů originální sukni nebo tašku. Kdo má rád jemnější tvoření, 
může experimentovat s korálky, plstěním nebo drátováním. Letos plánuje-
me i tisk na textil.

Účastníci minulých táborů vždy ocenili možnost pracovat vlastním tem-
pem a zkoušet nové věci bez obav, že něco „nevyjde“. Prostředí hájovny 
uprostřed lesa navíc nabízí příjemný chládek i v letních vedrech, takže je 
ideálním místem pro pohodový prázdninový týden.

Přihlášky a další informace najdete na webových stránkách Muzea Říčany.

 JANA KREIDLOVÁ, 
která ráda pobývá v blízkosti rybníků, řek, říček, potoků, 
studánek a louží

Jani, ty působíš v muzeu jako lektorka už přes 10 let. Co 
tě u toho tak dlouho drží?
Trávím s dětmi v letní sezoně čas venku a mám možnost 
ukazovat jim přírodu autenticky přímo na místě, nikoli skrze 
obrázky na interaktivní tabuli mezi čtyřmi stěnami. Mohu 
být u toho, když děti vidí poprvé v životě naživo splešťuli, 
kterou si sami opatrně „ulovily“, a nadšeně u toho výskají. 
V muzeu mě baví pestrost činností, které tu mohu dělat. 

Ty jsi ale také odbornice na sinice a řasy, co tě právě 
na téhle části přírody tak fascinuje?
Když se podíváte do mikroskopu, otevře se vám úplně jiný 
svět plný různých tvarů. Čím víc jste do toho ponoření, tím 
víc nechápete, jak se mohou ve vodě ukrývat tak dokonalé 
struktury.

Už nějakou dobu bydlíš ve Světicích u Říčan, do práce 
chodíš pěšky nebo jezdíš na kole. Proč máš tuhle lokalitu 
ráda?
Odpověď je jednoduchá: U rybníka Srnčí mám kamaráda 
ledňáčka. A když vás po ránu zdraví tři kroužící volavky nad 
hlavou, váš den je hned radostnější. 

Kde se s tebou v březnu můžeme v muzeu potkat?
V sobotu 22. března můžeme společně v muzeu 
oslavit Světový den vody. Ukážu vám, jak se pracuje 
s mikroskopy a binolupami s LCD displejem, vyzkoušíte 
si připravit vzorky vody pro mikroskopování z říčanských 
rybníků. S vodou budeme také tvořit – čeká vás technika 
mramorování. 

Projděte se kolem rokytky 
Na neděli 30. března od 14.30 hodin plánujeme výpravu 
Nejen na kytky kolem Rokytky. Sraz bude u restaurace 
Jureček, trasa je jednosměrná, dlouhá 1,5 km. Kromě 
rostlin se budeme věnovat i vodním živočichům. 
Od začátku dubna do konce května si pak můžete samostatně 
projít dvě trasy podél Rokytky u Jurečku a v přírodní rezervaci 
Mýto u Nedvězí. Trasy vás zavedou do světa jarních květin, 
ptačích hlasů a dalších přírodních zajímavostí. Čekají vás 
kvízové otázky, úkoly i aktivity, které si užijí děti i dospělí. Stačí 
pohodlné boty, trochu zvědavosti a třeba i lupa nebo fotoaparát, 
abyste zachytili vše, co na vás čeká. Podrobnější informace 
najdete na našich webových stránkách.

Do mUZeA Vás ZVe
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Obecně prospěšná společnost
Masarykovo náměstí 6, Říčany  •   Na Obci 2049, Říčany  •  www.cestaintegrace.cz

Cesta ke zdravému já s podporou Klubu Cesta
Možná si vzpomenete na situaci 
nebo období v životě, kdy vám nebylo 
do smíchu. Valí se na vás povinnosti 
ze všech stran, ve vztazích bouchají 
emoce, život vám přináší spoustu 
výzev, vaše tělo vám dává najevo, že 
se k němu nechováte příliš s úctou,  
a prostě máte pocit, že z toho všeho je 
těžké najít cestu ven…

Nejste sami. Podobné stavy zažívá většina 
(nejen) mladých lidí, zejména v období 
dospívání. A právě pro ně je tu nízko-
prahový Klub Cesta a náš tříletý projekt 
Cesta ke zdravému já, který se přehoupl 
do druhé poloviny a pokračuje i v nových 
podmínkách fungování klubu ve Sportov-
ní hale Říčany a v terénu ve školách v Ří-
čanech, Mnichovicích a Kunicích. Všech 
zapojených subjektů si vážíme a věříme, 
že se díky tomu naše služby dostanou 
k těm, kteří je opravdu potřebují. Cílem je, 
aby mladí lidé ve věku 6–26 let vždy našli 
lidskou i odbornou podporu, někoho, kdo 
je nebude soudit, ale vyslechne je, dokáže 
je pochopit a nasměrovat, vést je k větší 
odolnosti, samostatnosti a zdravému 
sebevědomí i životu. Mohou se zapojit 
do debat na témata, která je pálí, rozvíjet 
vlastní kompetence během workshopů 
nebo využít doučování zdarma. Individu-
ální podporu v tomto projektu nabízíme 
v rámci krizové intervence a psychotera-
peutických konzultací. Dále také nabízí-
me chatové poradenství během otevírací 
doby klubu nebo každé pondělí a čtvrtek 
od 19 do 21 hodin. Všechny aktivity nabí-
zíme bezplatně. Aktuální program, oteví-
rací dobu klubu a další informace najdete 
na našem instagramu nebo facebooku @
klubcesta nebo na webu Cesty integrace.
Projekt Cesta ke zdravému já a jeho akti-
vity jsou financovány z Operačního pro-
gramu Zaměstnanost Plus. Číslo projek-
tu: CZ.03.02.02/00/22_017/0000903. 

Jana Kubová, pracovnice  
v sociálních službách 

Klub Cesta

Poděkování  
koloběhu Říčany
Velmi děkujeme Koloběhu za skvělou 
spolupráci po celý rok 2024. Našim 
klientům pomohl překonat tíživé si-
tuace, a to nejenom formou potravi-
nových poukázek, ale i hmotnou po-

mocí zabezpečil jejich životní potřeby. 
Jedná se o klienty Občanské poradny 
Říčany a nízkoprahového Klubu Ces-
ta. Na Vánoce pak udělal radost 12 
dospělým a 3 dětem z poradny a 22 
dětem z Klubu Cesta. Děti tak mohou 
vyrazit na nákup nebo za kulturou 
do KC Fialka.

 Škroupova 2026, Říčany

Co ZUŠ říčany připravuje 
na březen?

Ještě možná v duchu vzpomíná-
me na Vánoce, nicméně jaro a jarní 
aktivity jsou před námi. Co zuška Ří-
čany na březen připravuje a co chceme 
připomenout?
Informace k talentovým zkouškám 
budou pro zájemce připraveny na webu 
www.zusricany.cz od 1. března 2025. 
Zde najdete vše, co o přijímacímu 
řízení potřebujete vědět. Talentové 
zkoušky proběhnou poslední týden 
v květnu, od 26. do 30. 5. 2025.

Novoroční koncert, zcela novou tra-
dici v překrásném prostoru Českého 
muzea hudby, připomínáme fotografií. 

Taneční akademie proběhla v led-
nu v KC Labuť, Byl to krásný zážitek, 
který připravili žáci a pedagogové z ta-
nečního oboru pro zcela zaplněný sál 
říčanského kulturního centra. Splněný 

sen! Dovolíme si tento okamžik připo-
menout ve fotografii. 
Poetický večer připravili společně žáci 
a pedagogové literárně-dramatického 
a hudebního oboru. Proběhl v koncert-
ním sále Staré radnice. Večer plný poezie 
a hudby, opět zcela zaplněný sál. Další spl-
něný sen! Opět připomínáme společnou 
fotografií.

Soutěže začaly již na konci února 
a pokračovat budou během celého 
března po celém Středočeském 
kraji. Účastníme se téměř ve všech 
kategoriích a několik okresních 
a jedna krajská proběhnou  
i v Říčanech a ZUŠ Říčany bude 
pořadatelem. Přivítáme soutěžící 
a jejich rodiče a pedagogy z okresu 
Praha-východ i z celého Středočes-
kého kraje.

Připravujeme pokračování kon-
certů a dokumentu s TV Noe. 
První natočený program z koncertu 
na Pražské konzervatoři jste mohli 
již třikrát vidět v TV Noe. K vysílání 
se připravuje koncert k Roku české 
hudby, natočený v KC Labuť a spo-
lečně připravujeme a dotahujeme 
materiál pro závěrečný střih do-
kumentu o životě a činnosti v ZUŠ 
Říčany.

Takže stále se něco děje!
Vaše zuška Říčany

Veškeré fotografie pocházejí z dílny Rudolfa Flachse a Jany Zajíčkové. Děkujeme za spolupráci.
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Co je nového  
v mŠ Kolovrátek?

Čekání na jaro si ve školce 
Kolovrátek užíváme ve jménu barev, 
hudby a tance. V Kolovrátku jsme si 
užili krásný masopust plný masek 
spojených se soutěžemi, tancem, 
a hlavně pořádné zábavy. S dětmi 
si povídáme a vyrábíme na jarní 
téma. Nové jarní básničky, vyrobené 
kytičky a povídání o zvířátkách v lese 
dělají dětem velkou radost.

Čekají tu na vás tety, které s dětmi 
kreativně pracují, hrají si na školu, 
užívají si s nimi jejich narozeniny  
a vždy po probuzení jsou u nich, aby je 
pohladily a zpříjemnily jim den. A to, 
že děti k nám chodí rády a s úsměvem, 
je za všechno největší odměna.
Kdyby chtěl někdo přijít mezi 
nás, máme ještě několik volných 
dotovaných míst. Také se již můžete 
přihlásit na prázdniny 2025.
Pokud byste měli zájem se k nám do 
školky přijít podívat volejte, vše vám 

rádi ukážeme a zodpovíme vaše dotazy.
Těší se na vás Z. a J. Jonákovi a tety 
z Kolovrátku
Pro více informací ohledně naší školky 
nás kontaktujte: tel. č. 602 484 921 (Z. 

Jonáková – ředitelka MŠ)
tel. č. 605 555 009 (MŠ Kolovrátek);

Rok se s rokem se-
šel a třída Jablíček 
se opět vypravila 

do Kulturního centra Labuť na se-
tkání se seniory. 

Připravila si pásmo pohybových pís-
niček a nezapomněla ani na malé 
dárečky pro babičky a dědečky. 
Na parketu děti předvedly zimní 
představení Paní zima a pohybovou 
píseň Sněhuláci a už se těšily, jak se 
zapojí i ostatní. Nejprve u písničky 
Šla Nanynka do zelí a pak při mazur-
ce Měla babka čtyři jabka. Bohužel 
odvážné byly asi jen čtyři páry, které 
se nestyděly a děti doprovodily. A to 
hned dvakrát za sebou. Nakonec ne-
zbývalo než se rozloučit a spěchat 
zpátky do šatny, kde už na děti čekaly 

koblížky. Za ně i za kytičky pro pení 
učitelky moc děkujeme a těšíme se 
opět další rok a snad i s větším zapo-

jením našich seniorů, které by dětem 
udělalo velikou radost.

MŠ Zahrádka

setkání dětí a seniorů v KC Labuť

www.facebook.com/skolkakolovratek;
www.skolkakolovratek.cz.

Projektový měsíc svět očima Josefa 
Lady v olivovně

V Hrusicích nedaleko Říčan se na-
rodil malíř a spisovatel Josef Lada. 
Svou tvorbu věnoval Lada hlavně dě-
tem. Kdo by neznal malého černého 
kocourka Mikeše a jeho kamarády 
Pepíka, Pašíka a kozla Bobeše? Kdo 
z nás v dětství neprožíval s Mikešem 
dobrodružství při jeho toulkách 
světem?

V únoru jsme si v rámci projektu Svět 
očima Josefa Lady připomněli život 
a dílo tohoto významného malíře a spi-
sovatele. Do projektu se zapojili žáci 
nejen zíkladních, ale i mateřských 
škol. Děti s pomocí učitelek vyzdobily 
třídy Ladovými ilustracemi a nakres-
lily obrázky Mikeše a jeho kamarádů. 
Na chodbě vznikla výstava knih a obra-
zů. Nechyběla ani informační nástěnka, 

kde se zájemci mohli dozvědět více o ži-
votě a díle tohoto malíře. Dominantou 
výstavy byl sám kocour Mikeš, loutka 
v nadživotní velikosti, kterou vyrobily 
s paní učitelkou děti z mateřské školy. 
Projekt probíhal celý únor a prolínal 

do všech předmětů. Žáci se seznámili 
s knižní tvorbou, probírali zajímavos-
ti, poslouchali audioknihy. Starší žáci 
na základě získaných informací tvořili 
referáty, mladší děti se zájmem poslou-
chaly pohádky a kreslily obrázky.
Završením projektu byla beseda s paní 
Zdeňkou Burianovou, která přijala 
pozvání do školy. Paní Zdeňka je dlou-
holetou přítelkyní rodiny Josefa Lady. 
Malíře znala dokonce osobně. Dětem 
vyprávěla na Josefa Ladu vzpomínky 
ze svého dětství. Donesla nám dokonce 
ochutnat bábovku, podle receptu man-
želky pana Lady.
Projektový den přinesl dětem i nám 
učitelům spoustu cenných informací, 
zážitků, nových poznatků i zábavy.
Těšíme se na další podobné akce.

Helena Müllerová

Na jaře před osmi lety vznikla při Zá-
kladní škole Magic Hill školní zahrada, 
nebojím se říct školní farma. Na úpatí 
kopce Horka, v nedalekých Oticích, 
kde po holé půdě pobíhali jenom ba-
žanti ze sousední bažantnice, jsme 
postupně vybudovali zázemí pro děti 
i drobná hospodářská zvířata, ohrad-
níky pro velká zvířata, záhonky a po-
líčka pro pěstování tradičních i méně 
známých plodin. Zapsali jsme se mezi 
přírodní a permakulturní zahrady, 
získali jsme ocenění evropské úrovně 
za inovativní přístup k udržitelnosti 
ve vzdělávání, stali se inspirací nejen 
pro okolí, ale i mnoho dalších škol. Ale 
tím nekončíme. Současná doba nám 
ukazuje mnoho možností, jak praco-
vat venku, na zahradě, ale i na sobě, 
a jak dále rozvíjet nejen mezi dětmi, 
ale i dospělými odpovědný a udržitelný 
přístup k přírodě a začleňovat jej do vý-

uky už na základních školách. Stojíme 
na prahu jara a už se další sezony ne-
můžeme dočkat. Co nám asi přinese? 
Určitě spoustu radosti v dětských 
očích, smíchu i poznání. Sledujte nás 

na školním webu nebo se přijďte podí-
vat přímo k nám na farmu.

Eva Kolářová 
koordinátorka školní farmy

www.magic-hill.cz 

Další sezona na školní farmě  
klepe na dveře
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novinky ze ZŠ sofie

seminář pro rodiče  
předškoláků
Dne 19. března od 17.00 hodin se 
ve třídě Perseus, ve 4. patře školy 
v Žižkově ulici 12, koná orientační 
seminář pro rodiče, během které-
ho představíme způsob práce učitelů 
i dětí, hodnotový rámec školy, výuku 
českého jazyka, způsob propojování 
vzdělávacích oblastí. Věnovat se také 
budeme všem vašim dotazům.

Budete mít možnost vyzkoušet si způ-
sob práce ve třídě, podívat se na vzoro-
vá portfolia našich žáků, dozvědět se 
o učení venku na školním statku v Ří-
čanech-Kuří a seznámit se se způso-
bem hodnocení v naší škole. Semináře 
jsou pro rodiče dětí, kteří mají poda-
nou přihlášku do ZŠ Sofie, zdarma.

Zápis do 1. ročníku Zš sofie
Zápis do 1. ročníku se koná 7. dubna, 
případně 8. dubna, od 8.00 do 12.00 
hodin. Bližší informace a registraci 
najdete pod QR kódem na vedlejší 
straně, na našem webu www.zs-sofie.
cz nebo na telefonu 773 220 281. 

Rodiče dětí budoucích prvňáčků zve-
me na hospitaci do tříd kterýkoliv den, 
ideálně od 8.30 hod. Termín je však 
třeba předem dohodnout. Hospitaci 
ve třídě nabízíme také předškolákům 
v doprovodu jednoho z rodičů, s mož-
ností zapojit se v případě zájmu do ak-
tivit třídy.

Pohled rodičů na den  
ve třídě kentaur v Zš sofie
Pozitivní atmosféra, respektující pří-
stup k dětem, kvalitní výuka a inspira-
tivní prostředí – tak lze shrnout dojmy 
rodičů, kteří se zúčastnili hospitací v ZŠ 
Sofie ve třídě 4. až 6. ročníku. Hospitace 
poskytují rodičům příležitost nahléd-
nout do každodenního fungování školy 
a získat osobní zkušenost s tím, jak pro-
bíhá výuka jejich dětí, a také se zapojit 
do učebního procesu. Z písemné zpětné 

vazby rodičů jsme vybrali hlavní body,  
jak den strávený ve škole rodiče vnímali. 
Děkujeme rodičům Matyho, Kryšto-
fa, Aleše, Sama a dalších za možnosti  
použít jejich slova.
Rodiče oceňují nejen zázemí školy, 
včetně zahrady a příjemného prostoru, 
ale především organizovanost a systé-
mový přístup, který zároveň zohledňu-
je individuální potřeby každého žáka. 
Tato kombinace vytváří bezpečné 
prostředí, v němž se děti mohou roz-
víjet nejen po stránce znalostí, ale i so- 
ciálních dovedností. Moderní výuko-
vé pomůcky a propojení teorie s praxí 
dále přispívají k efektivitě vzdělávací-
ho procesu.
Velmi pozitivně byla hodnocena i vý-
uka v tandemu a přítomnost rodilého 
mluvčího, který s dětmi komunikuje 
anglicky. Rodiče vnímají tento způsob 
výuky jako přirozený a efektivní, pro-

tože děti nasávají jazyk nejen během 
vyučovacích hodin, ale i o přestávkách 
a v běžných situacích.
Někteří rodiče vyjádřili obavy, zda je 
tento systém vhodný i pro děti, které 
nejsou přirozeně studijní typy nebo 
které se občas snaží vyhnout povin-
nostem. Oceňují však odbornost 
a nasazení učitelů, kteří dokážou in-
dividuálně pracovat s každým žákem, 
objevit vhodný způsob motivace a vést 
ho k zodpovědnosti. Osobní přístup 
a trpělivost pedagogů jsou považovány 
za klíč k úspěchu každého dítěte.
Den strávený ve škole rodiče utvrdil 
v tom, že důraz na respektující komu-
nikaci a prostor pro vyjádření a pod-
poru se odrážejí na dětech samotných. 
Žáci jsou zvídaví, komunikativní, 
přátelští a vzájemně se respektují. Ne-
jednou rodiče odcházeli s hřejivým po-
citem v srdci a s podněty k zamyšlení, 

které jim rozhovory s dětmi přinesly. 
Závěrem se rodiče shodují, že právě 
propojení jasně nastavených pravidel, 
laskavého přístupu a odborného vede-
ní vytváří ono pověstné „kouzlo“, díky 
němuž se děti do školy těší a zároveň 
si odnášejí pevné znalosti i dovednosti 
do života.
Pokud i vy hledáte školu, která propo-
juje moderní vzdělávací metody s in-
dividuálním přístupem a klade důraz 
na jazykovou vybavenost i rozvoj osob-
nosti i charakteru dítěte, přijďte se pře-
svědčit na vlastní oči. Základní škola 
Sofie vám ráda otevře své dveře.
Hospitace nyní probíhají také ve tří-
dách 1.–3. ročníku, na které primár-
ně zveme rodiče, kteří vybírají školu 
pro své prvňáky a prvňačky. Chcete-
-li se přijít podívat, zavolejte nám 
na 773 220 281.

Patrik Matlák
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Jak jsme byli týden bez 
mobilů a přežili jsme!
Konečně je sobota 11. ledna 2025 
a my sedmáci jedeme na Černou 
horu na lyžařský kurz. Podařilo se 
nám vše naložit a najít si místo v jed-
nom ze dvou autobusů. Hurá, ještě 
zamávat rodičům a vyrážíme.
Z učitelského sboru s námi jeli páni 
učitelé Kobr a Procházka a paní uči-
telky Kolková, Šrámková a Shicke-
rová. Společně s nimi také paní zdra-
votnice a další dva lektoři.
Přijíždíme k lanovce v Janských 
Lázních, věci stěhujeme na hroma-
dy, do lanovky, z lanovky, na skútry 
a konečně do hotelu. Máme všechno, 
nic jsme neztratili.
Ubytovali jsme se a večer jsme do-
stali školení týkající se bezpečnosti, 
obouvání a oblékání na lyže. Rozřa-
dili nás do šesti skupin podle výkon-
nosti, ve kterých jsme pak celý týden 
lyžovali. Na sjezdovce jsme byli 2× 
denně a večer jsme hráli hry nebo 
tancovali.
V úterý odpoledne vyrazili běžkaři 
na běžky a ostatní na procházku. 
Počasí nám přálo. Učitelé si mysleli, 
že se nám při pohybu ve volném čase 
nic nestane, to se ale mýlili. Jeden 
chlapec si zlomil ruku a horská služ-
ba ho musela dopravit do nemoc-
nice. Po zbytek týdne jsme lyžovali 

a běžkaři si vyběhli ještě ve čtvrtek 
odpoledne. Tento večer byl poslední 
a rozdávaly se ceny.
V pátek ráno jsme vstávali v šest. 
Opět jsme svezli věci lanovkou 
na parkoviště a při tom jsme viděli 
nádherný východ slunce.
Tento lyžařský výcvik se nám velmi 
líbil a užili jsme si ho i bez mobilů, 
navázali jsme nová kamarádství, do-
zvěděli se něco o spolužácích a snad 
i něco o sobě. Že by to bylo díky 
tomu, že jsme neměli mobily?
Děkujeme všem učitelům, že to 
s námi přežili, vymýšleli nám origi-
nální program a snad jsme zdokona-
lili své lyžování.

Anežka Hynková  
a Johana Macková, žákyně 7. C

školní pohár
Na začátku prvního pololetí školního 
roku 2024/25 byl na naší škole zahá-
jen první ročník Školního poháru – 
motivačního programu určeného 
žákům 5. až 9. tříd.
V rámci poháru byly každý týden 
pořádány přestávkové soutěže, 
do nichž jednotlivé třídy vysílaly 
své reprezentanty. Soutěžilo se 
ve dvojicích, nejčastěji složených 
z dívky a chlapce. Žáci si mohli 
poměřit síly nejen ve sportovních 
disciplínách, ale také v logických 
a vědomostních soutěžích. Zájem 

a zápal všech účastníků byl značný, 
což se pozitivně odrazilo na celko-
vé atmosféře soutěže.
Součástí hodnocení tříd bylo také 
bodování ze strany všech vyučují-
cích, kteří měli možnost ocenit akti-
vity svých žáků. Body mohli učitelé 
přidělovat například za výsledky 
v soutěžích a aktivitu při hodinách, 
ale také za mimoškolní aktivity, na-
příklad za charitativní činnost nebo 
úspěchy ve sportu na krajské a vyšší 
úrovni. Naopak odečítání bodů bylo 
uplatňováno v případech kázeň-
ských přestupků.
Cílem Školního poháru bylo přede-
vším podpořit týmového ducha, zod-
povědnost a motivaci žáků. Zároveň 
byl kladen důraz na rozvoj organi-
začních a kreativních schopností, 
neboť žáci sami se mohli podílet 
na návrhu i realizaci soutěží.
První ročník soutěže byl úspěšně 
ukončen v 1. pololetí a na stupních ví-
tězů se umístily tyto třídy: 1. místo –  
9. C, 2. místo – 5. C, 3.místo – 5. B.
Ve Školním poháru budeme vzhle-
dem k pozitivnímu ohlasu ze strany 
žáků a naplnění našich cílů pokračo-
vat i ve druhém pololetí a snad i v ná-
sledujících letech.
Všem žákům i kolegům děkuji 
za skvělou spolupráci a nasazení 
v tomto prvním ročníku.

Adam Kobr
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Mezi 14. a 18. lednem 
proběhl odložený 
lyžařský výcvikový 

kurz pro osmý ročník. Sraz byl 
v půl deváté ráno před školou, kde 
jsme odevzdaly všechny potřebné 
dokumenty, a mohlo se vyrazit. 
Cesta měla původně trvat přes osm 
hodin, ale naštěstí byla doba jízdy 
i se dvěma zastávkami o něco kratší.

Dorazili jsme před pátou a v pokojích 
jsme si vybalili zavazadla. Okolo sed-
mé večer jsme měli sraz v jídelně, kde 
nás seznámili s pravidly ubytování  
a s týdenním programem. Druhý den 
ráno jsme po snídaní formou švéd-
ského stolu jsme převlečení do ly-
žařského oblečení shelmou, lyžáky 
apod. jeli jsme do nejbližšího lyžař-
ského střediska Zettersfeld ve městě 
Lienz. Tam nás čekal rozřazovací test 
a následných skoro sedm hodin ly-
žování s hodinovou pauzou na oběd. 
Byli jsme rozděleni do pěti družstev: 
první vedl pan učitel Pekárek, druhé 
pan učitel Patočka, třetí pan učitel 
Kelnár, čtvrté paní učitelka Lacino-
vá a páté zkušený instruktor Petr. 
Vrátili jsme se do hotelu zhruba po  
17. hodině a pak jsme měli volný čas 
až do večeře. Každý ho strávil různě, 
někdo s kamarády, někdo si v klidu 
četl v pokoji. Po večeři bylo ještě chví-
li volno a poté večerka.
V následujících dnech vypadal pro-
gram podobně: ráno snídaně, poté 
celodenní lyžování, večeře a odpo-
činek. Třetí den byl nejkrizovější, 
protože jsme byli nejvíce unave-
ní, všechno nás bolelo, a tak jsme 
na sebe dávali větší pozor. Celkem 
jsme navštívili tři různá střediska: 
Zettersfeld, Sillian a Kals-Matrei. 
V pátek jsme měli večer zkrácený vol-
ný čas kvůli balení a další den ráno 
jsme si zabalené kufry donesli do au-
tobusu a vydali se na naše poslední 
lyžování. Lyžovali jsme v Lienzu jako 
první den, ale hned jak jsme se vrátili 
kabinkou zpátky k autobusu, rozděli-
li jsme se na dvě části a šlo se na veče-
ři. Poté nás vyzvedl autobus a mohli 

jsme vyrazit zpátky do Česka. Před-
pokládaný návrat byl mezi jednou 
a druhou hodinou ráno. Většina dětí 
cestu prospala a zbytek jenom odpo-
číval. Měli jsme opět dvě občerstvo-
vací zastávky. Když jsme se vrátili 
do Říčan, všichni jsme se nedočkavě 
hrnuli za rodiči.
Byl to hezký, ale náročný týden.

Nina Vítková, 8. C

Výlet do tutanchamonovy 
hrobky 
Cesta do starověku začala, když jsme 
nastoupili společně se třídou 8. C 
do vlaku. Dojeli jsme do Prahy na hlav-
ní nádraží, odsud jsme pokračovali 
metrem do Letňan a následně 10 minut 
pěšky na Výstaviště Praha.
Na výstavě bylo hodně zajímavých ar-
tefaktů, například reliéfy, sošky bohů, 
sarkofágy anebo šperky, které Egyp-
ťané nosili. Viděli jsme velmi přesné 
kopie vykopaných památek z období 
starověkého Egypta, včetně sarkofágu 
a zlaté masky slavného faraóna Tutan-
chamona. Zlatý faraonův poklad jsme 
objevovali postupně, tak jako kdysi  
anglický archeolog Howard Carter, 
který o tom napsal ve svých denících. 
Zkrátka výstava byla vskutku ohromu-
jící. akonec jsme došli do obchůdku se 

suvenýry, sice nebyly nejlevnější, ale 
některé stály za to. Po výstavě jsme si 
šli ještě posedět do bufetu, koupili si 
jídlo, někteří si i zahráli virtuální rea-
litu. Z výstavy jsme se společně vrátili 
do Říčan, kde jsme ještě stihli oběd. Byl 
to fascinující den.

Adam Landa a Daniel Starha, 6. B

školní knihovna, novinky
I v letošním školním roce pokračují 
informatické lekce pro naše žáčky 
ve školní knihovně. Můžeme čtená-
řům nabídnout mnoho knih, u nás 
se neplatí žádné poplatky a výpůjční 
doba se dá několikrát prodloužit. Jsme 
k dispozici čtyři odpoledne v týdnu  
a můžete si u nás pobýt, přečíst si ča-
sopis, rozečíst knihu, počkat na sou-
rozence a případně si popovídat 
s paní knihovnicí.
Naposledy nás navštívili žáci z 2. A, 
kteří již čtou sami a vybrali si knížky. 
Bylo to velmi milé a příjemné setkání 
a navázala se nová přátelství. O to víc 
mne potěšilo, že za měsíc děti knihy 
chtěly vyměnit za nové kousky. Je pěk-
né, že i přes mnohá zařízení, která dnes 
jsou k mání, stará dobrá tištěná kniha 
najde své kamarády.

Vaše Bezručovka

Lyžařský výcvikový kurz 8. tříd 2025

Co znamená a co přinese nový 
vzdělávací program školy
Ministerstvo školství, mládeže a tělový-
chovy schválilo revidovaný Rámcový 
vzdělávací program pro základní 
vzdělávání. Veřejnosti jej představilo 
14. ledna 2025. Jaké změny přinese?

Zásadní obsahové změny, které nový 
vzdělávací program pro základní vzdě-
lávání přináší, ve své podstatě předsta-
vila média veřejnosti bezprostředně 
po jejich zveřejnění. Shrňme si je: 
l  Výuka prvního cizího jazyka, kterým 

je angličtina, je povinná již od 1. roč-
níku (nyní je povinnost dána nej-
později od třetího ročníku, zhruba 
polovina škol angličtinu v prvních 
třídách učí).

l  Navýšení výstupní úrovně angličtiny 
z původní A2 na B1. Toto je zásadní 
posun na současnou středoškolskou 
úroveň; je velkou výzvou pro naše 
anglické kluby, ale také výběrovou 
anglickou skupinu ve smyslu: co 
ještě dokážeme nabídnout navíc 
a rozšířit.

l  V případě dalšího cizího jazyka 
zůstává povinnost jeho výuky, a to 
od 7. ročníku, přičemž výstupní úro-
veň bude A1. Počítá se s omezením 
volby na tři cizí jazyky (německý 
jazyk, francouzský jazyk nebo špa-
nělský jazyk).

l  U vzdělávacího oboru matematika 
dojde v některých aspektech ke zvý-
šení úrovně obsahu.

Všestranná příprava na tuto změnu 
musí proběhnout tak, aby v plném roz-
sahu byli takto od září 2027 vzděláváni 
žáci 1. a 6. ročníku. Z toho plyne, že 
od září 2031 bude tato změna povinná 
již pro všechny ročníky.
 Aktuálně se ve škole věnujeme podrob-
né analýze oblastí školy jako základní-
ho východiska pro tvorbu a následnou 
realizaci nového školního vzdělávací-
ho programu. Mapujeme prostorové 

a materiální podmínky, psychosociál-
ní podmínky, podmínky pro bezpečné 
a hygienické vzdělávání, organizační 
možnosti, podmínky spolupráce s in-
stitucemi a organizacemi, ale také 
personální podmínky školy. Je pro 
nás nezbytností se dále vzdělávat, ale 
také mít všestranně příznivé prostředí 
pro výuku. Nyní již využíváme meto-
dickou podporu, plánujeme odborná 
školení a semináře. Např. s plánova-
nými změnami přichází i povinnost 
nejpozději od roku 2027 v prvních 
a druhých třídách hodnotit slovně. 
Výhodou slovního hodnocení je be-
zesporu to, že se neomezuje jenom 
na popis výkonů žáka, ale také ukazu-
je způsoby a cesty ke zlepšení. Slovní 
hodnocení musí mít svou průběžnou 
podobu, nelze jen napsat vysvědče-
ní, na toto vše je potřeba se dobře 
připravit. Zahájili jsme spolupráci 
s Katedrou pedagogiky Masarykovy 
univerzity v Brně, kde se dlouhodobě 
a systematicky slovnímu hodnocení 
věnují. Nespoléháme na to, že mají být 
vytvořeny modelové školní vzdělávací 
programy. Nejsme tu od toho, aby-
chom opisovali. Náš školní program 
bude ušit na míru našim podmínkám. 
To neznamená, že se nebráníme jaké-
koli inspiraci a další spolupráci. Např. 
již půl roku spolupracujeme ohledně 
změn nového vzdělávacího progra-
mu v přírodovědné oblasti s Muzeem 
Říčany. Zajímavou výzvou je a velký 
potenciál nabízí sportovní areál, plá-
nujeme setkání se sportovními kluby 
na téma možností propojení vzdělá-
vacích obsahů. Nadále spolupracu-
jeme se vzdělávací organizací British 
Council v souvislosti s mezinárodně 
uznávanými zkouškami. Zásadním 
partnerem pro tvorbu a realizaci 
školního vzdělávacího programu je 
pro nás Národní pedagogický institut 
České republiky.

Dalibor Dudek, ředitel školy

Po stopách sněženek  
a machrů

Ve druhém lednovém týdnu jsme se 
s žáky 7. ročníku opět vydali na lyžař-
ský výcvik do Pece pod Sněžkou, kde 
jsme v rozlehlém areálu prožili týden 
plný zábavy a lyžování.
Žáci se učili nejen základní techniky, 
ale vyzkoušeli si i různé zábavné prvky, 
jako třeba kotoul vzad s lyžemi – ano, 
je to možné! Vydali jsme se také na ve-
černí lyžování na sjezdovku Javor, což 
mnozí vyzkoušeli vůbec poprvé. Udě-
lali jsme si procházku na Kolínskou 
boudu, kde se děti naplno vyřádily 
ve sněhu; nechybělo koulování, válení 
sudů, klouzání či skoky do závějí. Díky 
krásnému počasí jsme se mohli každý 
den kochat krásou okolní přírody s vý-
hledem na Sněžku.
V ubytovacím zařízení nás vždy čekalo 
výborné jídlo, v odpoledním volnu děti 
využívaly bazén nebo hrály hry a domů 
se jistě vracely s nezapomenutelnými 
zážitky a novými zkušenostmi.
Těšíme se na další ročník! Skol!
M. Dobešová, K. Raková, M. Kroupa, 

R. Vegricht, M. Holanová

ZáKLADní ŠKoLA u říČAnsKéHo LesA
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Základní informace k zápisu pro školní rok 2025/2026
Naše škola vyhlašuje zápis do 1. roč-
níku pro školní rok 2025/2026 pouze 
pro vzdělávání podle RVP ZV mini-
mální očekávaná úroveň závazných 
výstupů, tzn. pro žáky se zdravotním 
postižením. Termín zápisu je stano-
ven na 11. 4. 2025 od 8.00 do 14.00 
hod. Podání žádostí je elektronické 
od 1. 3. do 10. 4. 2025 na stránkách 
https://skoly.ricany.cz, případně na 
místě v den zápisu. Pro zápis je nutné 
zarezervovat si čas na výše uvede-
ných stránkách.
Škola není klasickou školou pro žáky 
s PAS, je školou pro žáky se zdravot-
ním postižením, zejména mentálním 
postižením. Vedení školy umožňuje 
po předchozí domluvě návštěvu školy 
a konzultace do 5. 4. 2025.
Ve všech třídách se učí žáci dvou 
a více ročníků společně, v každé tří-
dě je sdílený asistent pedagoga, jeho 
přítomnost však není zajištěna po ce-
lou dobu vyučování. Pro přihlášení 
ke vzdělávání v naší škole je nutné 

doporučení školského poradenského 
pracoviště, tzn. speciálně pedagogic-
kého centra nebo pedagogicko-psy-
chologické poradny. Diagnostiku 
dětí, u kterých zákonní zástupci žá-
dají udělení odkladu školní docházky, 
provádí školské poradenské zařízení 
(pedagogicko-psychologická porad-
na, speciálně pedagogické centrum) 
a odborný lékař nebo klinický psy-
cholog. Ředitel následně rozhoduje 
o udělení odkladu povinné školní 
docházky, je-li žádost podána  
v době zápisu dítěte k povinné 
školní docházce podle § 36 odst. 
4 školského zákona i s oběma do-
poručujícími posudky. Rozhodnutí 
vydává ředitel konkrétní základní 
školy bez zbytečného odkladu. Po-
kud nelze rozhodnutí vydat bezod-
kladně, pak jej vydává nejpozději 
do 30 dnů od zahájení řízení. Pokud 
žák, který byl rozhodnutím soudu 
svěřen do střídavé výchovy rodičů, 
bude plnit povinnou školní docház-

ku v souladu s § 49 odst. 4 školského 
zákona střídavě ve dvou základních 
školách, musí ředitelé škol, v nichž se 
žák vzdělává, mezi sebou dohodnout 
pravidla spolupráce. Rozhoduje-li 
ředitel ve věcech uvedených v § 165 
odst. 2, vyžádá si před rozhodnutím 
vyjádření ředitele druhé školy. Rodi-
če žáka, který byl rozhodnutím sou-
du svěřen do jejich střídavé výchovy, 
musí zažádat o přijetí v obou školách, 
kde bude žák případně plnit povin-
nou školní docházku (dle bydliště 
rodičů). Ředitelé obou škol rozhodují 
ve správním řízení o přijetí/nepřijetí 
k povinné školní docházce.
V termínu od 1. 3. do 30. 5. 2025 
bude rovněž spuštěn elektronický 
zápis k zájmovému vzdělávání pro 
školní rok 2025/2026. 
Další bližší informace najdete 
na webových stránkách školy, pří-
padně u vedení školy na telefonních 
číslech: 777 755 127, 731 449 247.

Vaše Nerudovka

Den otevřených dveří
Jako každý rok se 5. února konal 
v Gymnáziu Říčany den otevřených 
dveří. Studenti pátých a devátých tříd 
měli možnost nahlédnout do školního 
života a prohlédnout si, co naše škola 
nabízí. Dopolední program jim umož-
nil navštívit vyučovací hodiny ve všech 
třídách, zatímco odpoledne bylo věno-
váno tematickým stanovištím jednot-
livých předmětů. Velkou pozornost si 
získala nová sportovní hala, která ná-
vštěvníky doslova nadchla. Den vyvr-
cholil v 17.00 prezentací paní ředitelky, 
která představila školu i její vize. Aula 
praskala ve švech a zájem byl opravdu 
obrovský.

Matyas Forejtek, předseda SP

Jedu vědu
V posledním lednovém týdnu jsme 
na semináři práva uvítali paní dok-

torku Martinu Klicperovou-Baker 
z Psychologického ústavu AV ČR. 
Představila nám výsledky své longi-
tudinální dotazníkové studie, zkou-
mající názory lidí různých evropských 
zemí na politické, kulturní a sociální 
otázky. Nejvíce mě z těchto výsledků 
překvapil podíl nedemokratických 
skeptiků (lidé, kteří se v politice nean-
gažují) v České republice; je jich totiž 
až 56 %. Poté mě také zaujal podíl se-
kulárních demokratů (kam bych zařa-
dil sám sebe), kterých je pouhá jedna 
desetina. Předpokládal jsem, že tato 
skupina bude v naší zemi více zastou-
pená, jelikož většina lidí, se kterými se 
denně stýkám, se mnou sdílí podobné 
názory a hodnoty. Nicméně jsem se 
mýlil. Jsem přesvědčen, že tyto rozdíly 
nejsou nástrojem pro rozdělení a po-
larizaci společnosti, nýbrž slouží jako 
možnost pro produktivní konverzaci 
plnou empatie a vzájemného porozu-
mění. Přednášku paní doktorky Kli-
cperové-Baker jsem si moc užil a dou-
fám, že se k nám na školu někdy vrátí, 
aby i ostatní studenti dostali možnosti 
si ji poslechnout. Děkujeme projektu 
Jedu vědu (AV ČR), který nám tuto 
přednášku pomohl zorganizovat.

Vlastimil Špok, oktáva

Život dětem
Již tradičně se naše škola zapojuje 
do sbírky Život dětem. Díky našim ši-
kovným studentkám bylo vybráno ne-
uvěřitelných 9098 Kč! Dík patří jejich 
obětavosti i všem dárcům.  -dř-

     Gymnázium, Komenského náměstí 1280/1

     Říčany, e-mail: sekretariat@gyri.cz, tel.: +420 739 964 270

Fakultní škola Přírodovědecké fakulty univerzity Karlovy

Mš Větrník Říčany 
přijme

do svého týmu laskavého 

asistenta/ku pedagoga.
Nástup možný ihned nebo od 1. 4. 2025.

Úvazek 20 hodin týdně.

co nabízíme?
Příjemný a dynamický kolektiv.

co požadujeme?
Nutné je odpovídající vzdělání, kladný vztah k dětem, 

kreativita.

Pokud jsme vás zaujali, pošlete nám svůj životopis 
na adresu reditelka@msvetrnik.ricany.cz,  

další informace na telefonních číslech  
771 289 309 nebo 771 289 236.

Těšíme se na vás!

PřIJímACí ZKoUŠKy
Jednotné přijímací zkoušky z českého jazyka a matematiky se konají:

žáci 9. ročníků: pátek 11. a pondělí 14. dubna 2025 od 8.15;
žáci 5. ročníků: úterý 15. a středa 16. dubna 2025 od 8.15.

Zkoušky v náhradním termínu: úterý 29. a středa 30. dubna 2025 od 8.15 pro žáky 5. i 9. ročníku.
Upřesňující informace i kritéria pro přijímací řízení na gymnázium ve školním roce 2025/26 naleznete  

na webových stránkách školy www.gyri.cz.
V případě potřeby kontaktujte sekretariát gymnázia, tel. +420 739 964 270  

nebo ředitelku školy Mgr. zuzanu Pokornou
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ssC říčany v letech 1941–1944 (3)  

MINIMÁLNÍ OKRAJ
INVERZNÍ 

PRUH

MINIMÁLNÍ OKRAJ
POZITIV

Studentský sportovní klub 
v Říčanech nabízel vyžití sportovní 
i kulturní, jeho členové sršeli 
humorem a ten je, jak víme, 
nakažlivý. Ve válečných letech 
takový zdroj optimismu Říčanští 
potřebovali. Válka ovšem zasáhla 
i do činnosti klubu.  

V roce 1943 byla rozhodnutím 
oberlandrátu (nejnižšího typu 
úřadu německé okupační správy 
v protektorátu Čechy a Morava) 
zřízena „povinná služba mládeže“ 
ve věku od deseti do osmnácti let. 
Spočívala v přednáškách a ve cvičeních 
pro tělesnou zdatnost. Měla probíhat 
v existujících klubech a děti, které 
v klubech nebyly zapsány, měly 
povinnost se do některého přihlásit. 
Sportovní organizace se staly součástí 
Kuratoria pro výchovu mládeže 
v Čechách a na Moravě. 

Turnaje v rámci kuratoria 
Vznikl tak problém, že do klubu jako 
SSC mohli přijít neznámí pomocníci 
zvenčí. Tomu bylo třeba zabránit. Proto 
se několik členů obětovalo a zúčastnilo 
se školení u nadřízených orgánů. 
Probírala se tam podle dostupných 
zdrojů německá doktrína a „všelijaké 
ismy“. Chyběl prý pouze revmatismus.
Tělovýchovná cvičení probíhala 
jako dříve, pouze přibylo cvičenců. 
Samozřejmě že se žádné přednášky 
nekonaly, a tak byli chlapci i děvčata 
ušetřeni vymývání mozků. Naštěstí 
neproběhly žádné kontroly. Aby byl 
klid, pořádaly se v rámci kuratoria 
turnaje, které byly z vyšších složek 
finančně podporovány. Nad některými 
bral záštitu tehdejší mocný muž 
Říčan, vládní komisař Jan Hanousek. 
Společné cvičení pro Říčany a okolí se 
uskutečnilo pouze jediné, na hřišti SK. 
Účastníci šli tehdy „kurat“.

Totální nasazení
V roce 1942 přišel zásah do života 
určitých ročníků mladých lidí. Jednalo 
se o jejich vyslání na práce do Říše. 

Němci odcházeli na frontu a bylo 
třeba je nahradit jinou pracovní 
silou. Jednalo se o ročníky narození 
kolem roku 1920. To postihlo i členy 
SSC. První skupina (Jiří Šatoplet, 
O. Masopust, M. Jakeš a další) byla 
v roce 1942 vyslána do Kielu a nasazena 
na práci u hasičů na tamějším letišti. 
Mám i osobní zkušenost z rodiny: 
Moje sestra chodila s Jiřím Žákem 
(Jakub), svým budoucím manželem, 
který byl vyslán do městečka Wende 
u Göttingenu a pracoval ve fabrice 
na vojenskou optiku. Do Říše pak 
odešli ještě další. Byl to nečekaný vývoj 
v jejich životech. Psali kamarádům 
a toužili po komunikaci s domovem. 
Jak jeden z nich napsal v dopise, byla 
to „doba smutku, naděje a zoufalství“. 
Bylo třeba něco udělat. Proto se domácí 
hoši rozhodli rozdělit si ty, kteří museli 
odjet, a udržovat s nimi písemný styk. 
Některé části korespondence byly 
uveřejněny ve Zprávonoši. Většinou 
byly podepsány přezdívkou, takže 
nezasvěcení nevěděli, kdo dopisy 
píše. Mělo to svůj význam, protože 
nikdo nestál o to vzbudit pozornost 
státních orgánů. V „plátku“ vycházely 
v rubrikách nazvaných například Co 
nového u hasičů nebo Hasičský koutek 
a nikoli jako dopisy z Říše. Posledními 
odvelenými byla parta od ajznbonu 
v čele s výpravčím Juliem Kormoutem. 

Tito členové byli vysláni do Lince 
na pomoc při řízení tamní dopravy. 
Samozřejmě, že většina nasazených 
zažila bombardování objektů a hrůzy 
války. Díky bádání v souvislosti 
s obnovou pamětních desek padlých 
na říčanské Staré radnici víme, že 
z našeho města během totálního 
nasazení zahynuli mladíci Josef Břečka 
a Miroslav Vojtásek. Ze členů SSC se 
snad vrátili všichni.      

Drsná liga
Výrazným způsobem se do dění 
v SSC zapsalo zorganizování malého 
fotbálku, „drsné ligy“. Byla připravena 
již v roce 1941, kdy došlo k dohotovení 
hrací plochy Stadíku. Hrála se na celé 
ploše, do malých branek, menším 
míčem a v měkké obuvi. Hrálo se  
v 7 lidech. Měla svá pravidla, na která 
dohlíželo předsednictvo nazývané 
VAPRČERV(F) v čele s Prézou (tj. 
prezidentem). Jak podivná zkratka 
vznikla a co znamenala, se mi 
nepodařilo vypátrat. Každý rok se 
do drsné ligy přihlašovala mužstva, 
která něco reprezentovala. Měla 
názvy jako Soutice nebo Sádky, 
podle osad v okolí Sázavy, kam jezdili 
Říčaňáci na chaty a za koupáním. V7N 
znamenalo zase vybranou sedmičku 
z náměstí. HAFOWO bylo sestaveno 
z členů házené a volejbalu. Vedly se 

výsledkové tabulky a na konci sezony 
se oslavoval vítěz. Této aktivity se 
účastnilo členstvo napříč klubem.
Hrálo se obvykle večer ve všední den. 
Většina hráčů byli naprostí amatéři, 
kteří to s mičudou moc neuměli. Takže 
některá utkání bylo možno doslova 
označit za „srandamače“. Na zápasy 
se chodila dívat a fandit řada 
příslušníků rodin, ti se velmi bavili 
a poznali tak více SSC. To bylo vlastně 
hlavním cílem „drsné ligy“, pobavit se 
a zapomenout na válku. Tuto speciální 
ligu dokumentují dvě z připojených 
kresbiček. 

Recitační odbor – RO
Netrvalo dlouho a v SSC vznikla 
skupina členstva, která se nechtěla 
zabývat jenom sportem, ale zatoužila se 
věnovat i kultuře. Později si dala název 
„Recitační odbor“. U jejího vzniku stáli 
Miloslav Lihařík, Slávina Červenková, 
Vlastimil Čihák (Huturán), Josef 
Němeček (Špelec), jehož maminka 

byla známou divadelnicí, a Jiří 
Šatoplet (Šáťa). Činnost se rozjížděla 
pozvolna. Nejdříve se pro Říčaňáky 
pořádaly zájezdy do pražských 
divadel. V Říčanech pak hostovali 
herci z Národního divadla, například 
Antonie Nedošínská nebo Theodor 
Pištěk. Členové SSC sledovali 
činnost místních divadelníků, soubor 
Dramatika (v Radošovicích) a Tyl 
(v Říčanech).  Ve Zprávonoši vycházely 
recenze jejich inscenací a dalo se z nich 
i poučit.
Bylo načase pustit se i do něčeho 
vlastního, a tak pro začátek padlo 
rozhodnutí hrát živé divadélko pro děti. 
Jako repertoár byl vybrán seriál příběhů 
Šmidry a Kašpárka. Později přibyly i jiné 
náměty. Úlohy Šmidry se ujal Churdibík 
(František Churáček) a Kašpárka hrál 
ostřílený ochotník Ota Dobiáš. V roli 
princezny vystupovala J. Sklenářová, 
krále si užíval Antonín Novák, tehdejší 
majitel Labutě. Hrálo se právě tam 
v neděli dopoledne a převážně v zimním 
období. Představení se překvapivě 
velmi líbila a návštěvnost rostla. Děti 
komentovaly během představení dění 
na scéně a nikomu to nevadilo. Ukázalo 
se, že divadélko přináší finance pro 
klub. Nyní bylo třeba vytvořit něco pro 
dospělé. 

Růže ran
Domluvilo se, že v SSC nepůjdou 
cestou obvyklého divadla, ale zkusí 
recitační pojetí. Odtud vznikl i název 
této skupiny. Její členové začali 
nacvičovat české básně a připravovat 

malé recitační večery. Jeden z nich měl 
třeba název Dvě Maryšky. Večery se 
osvědčily a návštěvníci byli s úrovní 
spokojeni. RO pak přišel s nápadem 
vytvořit rozsáhlejší program. Začal 
připravovat celovečerní představení 
s osvětlením, kulisami a hudebním 
doprovodem. Jenže při schvalování 
programu přišel zásah shora. Ten 
požadoval, aby program obsahoval 
i německou tvorbu. Tak se to muselo 
nějak vymyslet. Recitátoři tedy zařadili 
básně z doby baroka, vesměs milostné. 
Program byl sestaven, schválen a mohlo 
se pokračovat. V rámci večera vystoupila 
i Říčanská filharmonie s českou barokní 
hudbou. Celý program dostal záhadný 
název Růže ran. Na večerní představení 
chodili zvát přímo účinkující a zájem byl 
velký. Labuť byla plná a recitační výkony 
byly přijaty potleskem. Celý pořad se 
povedl a dozvěděli se o něm i v Praze. 
Na reprízu se přijeli podívat pražští 
odborníci. O SSC se dočtete 
ještě v příštím čísle Kurýru.  

František  
Křížek  
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Série článků Františka Křížka 
navazuje na texty v Říčanském 
kurýru v roce 2024 (v březnovém 
a květnové čísle). SSC Říčany 
vybudoval Stadionek neboli Stadík 
v místě dnešní sportovní haly. 
Texty o SSC vznikly díky činnosti 
Klubu přátel Muzea Říčany, který 
podporuje i badatelskou činnost 
svých členů a příznivců.  
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MAS Říčansko, o. p. s., jako nositel 
Strategie komunitně vedeného míst-
ního rozvoje MAS Říčansko, o. p. s., 
na období 2021–2027 vyhlásila již  
3. výzvu na předkládání projekto-
vých záměrů z Operačního progra-
mu Technologie a aplikace pro kon-
kurenceschopnost s názvem Vazba 
na výzvu ŘO OP TAK – Technologie 
pro MAS (CLLD).

Aktivity budou zaměřeny na pořízení 
nových technologických zařízení a vy-
bavení včetně potřebné infrastruktury, 
dále pořízení výrobních strojů a zaří-
zení, které nejen zvýší technologickou 
úroveň malých a středních podniků 
(MSP) a jejich konkurenceschopnost, 
ale také umožní navazující digitaliza-
ci a automatizaci výroby. Aktivity: a) 
robotizace, automatizace, digitaliza-
ce; b) web, e-shop a cloudové služby;  

c) komunikační a identifikační infra-
struktura. Oprávnění žadatelé v této 
výzvě jsou mikro, malé a střední pod-
niky (MSP) dle definice obecného na-
řízení o blokových výjimkách (GBER).
Pokud máte připravené projektové zá-
měry, budeme rádi, když se i vy do této 
výzvy přihlásíte a my jsme samozřejmě 
připraveni všechny projektové záměry 
konzultovat. Informace nejdete na ad-
rese https://mas.ricansko.eu.
V předešlých dvou výzvách jsme 
přijali tři zajímavé projektové zá-
měry, které v současné době čekají 
na schválení a případnou podporu ze 
strany MPO.
Dále jsme pro tento rok spustili již 
dlouho očekávaný Operační program 
SP Společné zemědělské politiky 
zaměřený na podporu Podnikání ma-
lých a středních podniků a Základní 
služby a obnova obcí.

Místní akční skupina Říčansko,  
o. p. s., se sídlem V Průhonu 153, Svo-
jetice, ukončila ke dni 3. 2. 2025 příjem 
žádostí k výzvě č. 1: dotace do Progra-
mového rámce Společné zemědělské 
politiky v rámci SCLLD MAS Říčan-
sko na období 2021–2027. 
Celkem podalo projektový záměr 10 
žadatelů ze strany obcí a škol v celkové 
požadované výši podpory 3 367 047 Kč 
(alokace MAS ve výzvě Fiche 5 je část-
ka 3 000 000 Kč).
Do výzvy Fische 4 na podporu Pod-
nikání malých a středních podniků 
podalo projektový záměr 14 žadatelů 
v celkové požadované výši podpory 
2 480 062 Kč (alokace MAS ve výzvě 
Fiche 4 je částka 1 000 000 Kč). 
Dny plné očekávání jara a prvních hře-
jivých slunečních paprsků přeje

Lenka Babíčková a celý kolektiv  
MAS Říčansko, o. p. s.

Do práce na kole je celostátní výzva (Říča-
ny už tradičně nesmějí chybět), která se koná 
od 1. do 31. května a motivuje k cestám do práce 
na kole, koloběžce, pěšky či poklusem. Cílem vý-
zvy není rozhodně podávat sportovní výkony, ale 
pochopit, že pravidelný aktivní pohyb má neče-
kaně mnoho výhod a pozitiv, a společně s kolegy 
si užívat květen. Dobrá nálada, žádné kolony, 
lepší fyzička, pokec s dalšími chodci či cyklisty 
po cestě šetří peníze a nabíjí energií. Hesla výzvy: 
pravidelnost, ekologie, pohyb a pohoda. 
Co udělat: Vytvořte tým dvou až pěti lidí, přihlas-
te se co nejdříve na adrese  www.dopracenakole.
cz, poplatek zkuste nechat na zaměstnavateli… 
Jde přece o blaho zaměstnanců, ne? Objednejte 
si trička a po celý květen se motivujte k cestám 
na kole, koloběžce, bruslích, na vozíku, long- 
boardu nebo choďte či běhejte a užívejte dopro-
vodné programy v Akci na triko. 12. června vás 
čeká večírek a odměny nejenom pro nejpravidel-
nější týmy. To zní přece dobře! Podporovatelé akce 
dojednáváme a město Říčany za námi stojí.

Markéta a Zdeněk  
organizátoři v Říčanech

my a vy společně pro region
Co se u nás děje?

Do práce na kole 2025 – o co vlastně jde

Snažíme se postupně naplňovat 
naši čerstvě vytvořenou strategii 
z loňského podzimu a propojuje-
me se s ostatními pomáhajícími 
organizacemi nejen v říčanském 
regionu. 

Počátkem ledna jsme zahájili spo-
lupráci s Intervenčním centrem 
Respondeo se sídlem v Nymburce. 
Komunitní centrum poskytlo In-
tervenčnímu centru, které pomáhá 
obětem a svědkům domácího nási-
lí, prostory ke konzultacím. Všem 
na Říčansku, kteří se cítí ohroženi ze 
strany svých blízkých, se tak otevřela 
možnost využít odborných sociálně-
-právních služeb v bezpečném pro-
středí. Intervenční centrum pracuje 
s dospělými i dětmi bez omezení věku 
a obrátit se na něj mohou nejen obě-

ti, ale i svědkové domácího násilí. 
Konzultaci je možné objednat na tel. 
čísle 775 561 844, e-mailu obeti@
respondeo.cz. Více informací najde-
te na adrese www.respondeo.cz. Za-
pojili jsme se do projektu Knihy pro 
děti v sociálních službách a děkuje-
me Asociaci poskytovatelů sociál-
ních služeb ČR za podporu a zaslá-
ní těchto nádherných publikací pro 
naše dětské klienty. Na jaře opět vy-
užijeme možnosti být nápomocni při 
Sbírce potravin. Jde o dobrovolnou 
akci, kde neziskové organizace vklá-
dají veškerou energii do nádherného 
dne solidarity, za účelem shromáždit 
co nejvíce trvanlivých potravin a dro-

gistického zboží pro potřebné. Krás-
né skoro již jarní dny za tým Komu-
nitního centra Říčany přeje

Pavlína Šantorová Filková  
 ředitelka společnosti

Pokud se chcete stát patronem 
Komunitního centra Říčany 

a podpořit nás v naší práci, ozvěte 
se nám. Veškeré informace o naší 

organizaci, podrobné kontakty 
i návod, jak nás podpořit, naleznete 

na internetových stránkách  
www.kcricany.cz.

E-mail: info@kcricany.cz,  
tel. 774 780 141.

Osobní asistence: Bc. Kamila  
ourková, tel. 604 522 625.

Program pro rodiny:  
Lucie Sochůrková, DiS.,  

tel. 737 536 205.
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DoPrAVA odvoz bioodpadu v říčanech

Velmi postrádám v našem Kurýru in-
formace o naší dopravě po městě. Ani 
v prosinci 2024, v lednu a v únoru 2025 
nebylo vydáno přehledné oznámení 
o jízdách našich linek.
Příčinu vidím v tom, že koordinátor do-
pravy je student, který musí přednost-
ně plnit své studijní povinnosti a praxi 
v dopravě si zřejmě zkouší na našem 
městě. (Článek, který napsal, byl 
v podstatě výňatkem popisu vydaném 
ROPID.)

Předseda dopravní komise, má na zře-
teli hlavně Tehovskou spojku, která dle 
mého názoru naše město nezachrání 
(průjezd nákladní vozidel nad 12,5 tuny 
po silnici č. 2 – Černokostelecká, která 
není zpoplatněna pro naše město).
Pan starosta nás jen informuje, že 
od září budeme mít nejen nové auto-
busy, ale i o jeden navíc a za nižší cenu, 
ale již nevíme, zda např. linka č. 8 bude 
o letních prázdninách zajíždět do ná-
kupní zóny. Navíc místo starosti o sku-

tečnost, aby byl zpoplatněn průjezd 
naším městem, usiluje o omezení truck 
stopy na sjezdu u dálnice.
Poznámka: Truck stopy jsou běž-
ně na evropských dálnicích (i u nás 
u Brna) a tento na sjezdu u Říčan je 
1,5 km od Voděrádek, 2,5 km od hřbi-
tova a 3,7 km od náměstí, a přitom 
tento sjezd (silnice 101 – Říčanská) 
má omezení pro nákladní vozidla 
do 12,5 tun.
 M. Kotrba

V roce 2024 se odvážel bioodpad v kaž-
dém měsíci mimo prosinec. V letošním 
roce však zjišťuji, že kromě prosince se 
bioodpad nebude odvážet ani v lednu, 
ani v únoru, a v březnu pouze 2×. Rád 
bych znal důvod této úpravy svozu od-
padů. Pevně věřím, že důvodem není 
to, že na odvoz odpadů nemá město 
prostředky vzhledem k tomu, že před 
rokem došlo k navýšení sazby za odvoz 
odpadů o více než 75 % za litr objemu.
Domnívám se, že tato úprava je, mj. 

i vzhledem ke změně klimatických 
podmínek, velice nešťastná. V loňském 
roce 2024 byl dlouho teplý podzim, 
takže stromy nestihly shodit všechno 
listí v listopadu a spousta lidí hrabala 
listí ještě začátkem prosince. Vzhledem 
k tomu, že nejbližší svoz bioodpadu je 
plánován až na 5. 3. 2025, bude tak listí 
v popelnicích tlít více než čtvrt roku.
Omezením svozu bioodpadu navíc nu-
títe domácnosti čtvrt roku vyhazovat 
bioodpad z domácnosti (zbytky zeleni-

ny, ovoce apod.) do běžného komunál-
ního odpadu, což jde zcela proti logice 
třídění odpadu.
A v konečném důsledku nutíte obyvate-
le nakládat s bioodpadem ze zahrad ji-
nak, tzn. že hrozí, že budou také plněny 
popelnice na komunální odpad dalším 
bioodpadem ze zahrad, popřípadě že 
někteří sousedé budou listí ze zahrady 
pálit a zamořovat naše ovzduší.

Michal Bohuš

Vážený pane Kotrbo,
mohu Vás ujistit, že jsem absolventem 
Fakulty dopravní ČVUT v oboru, který 
se týká organizace veřejné dopravy, 
Vaše již tradiční stížnosti na mou oso-
bu tedy nelze považovat za opodstat-
něné.

Dále uvádím, že v Kurýru jsou uve-
řejňovány jízdní řády a schéma linek 
MHD, pokud dochází k trvalým změ-
nám, ale nyní žádné nenastaly. Dlou-
hodobě jsou veškeré informace k dis-
pozici na webu města. Od září bude 
skutečně k dispozici více autobusů 
a město bude pochopitelně cestující 
informovat o souvisejícím posílení 
provozu. Stejně tak budou občané 
informováni o výlukách v síti MHD 

v souvislosti s rekonstrukcí Černokos-
telecké; nejbližší etapa se však jízdních 
řádů MHD nedotkne. Letošní léto bu-
dou autobusy MHD jezdit podle plat-
ných jízdních řádů, tedy stejně jako 
loni bude do obchodní čtvrti (zastávka 
Černokostelecká) jezdit linka 7.
S pozdravem

Sebastian Macura,  
koordinátor veřejné dopravy

Vážený pane Bohuši, 
děkujeme za váš dotaz a rozumíme 
vašim obavám ohledně omezení svozu 
bioodpadu v zimních měsících. Rádi 
bychom vám vysvětlili důvody této 
změny a nabídli alternativní možnosti, 
jak s bioodpadem nakládat.
Proč došlo ke změně? Město se snaží 
optimalizovat svoz tak, aby odpovídal 
reálným potřebám obyvatel a záro-
veň byl finančně udržitelný. Náklady 
na odpadové hospodářství aktuálně 

přesahují 55 milionů Kč ročně. V zim-
ních měsících se pravidelně stávalo, 
že bioodpad v nádobách zamrzal. Při 
pokusech o výsyp pak docházelo k po-
škození popelnic. Výjezdy svozových 
vozidel byly v těchto obdobích neefek-
tivní a opět narůstaly náklady.
Město se také musí řídit legislativou 
v oblasti odpadového hospodářství. 
Podle zákona o odpadech se každým 
rokem navyšuje tzv. skládkovné, tedy 
poplatek, který obce platí za ukládá-
ní odpadu na skládky. Tento rostoucí 
finanční tlak nutí obce hledat efek-
tivnější způsoby nakládání s odpady, 
včetně optimalizace svozových tras 

a frekvence svozu. Proto se město snaží 
podporovat třídění a kompostování, 
které pomáhá snížit množství odpadu 
končícího na skládkách.
Pokud potřebujete bioodpad odložit 
dříve než v březnu, můžete využít sběr-
ný dvůr Na Fabiáně, který je otevřen 
celoročně. Nejšetrnějším a nejlevněj-
ším způsobem nakládání s bioodpa-
dem je však kompostování na vlastních 
zahradách. Chápeme, že změna har-
monogramu svozu může být nepříjem-
ná, a děkujeme za pochopení.

Petr Auředník 
radní Klidné město

Vážený pane Kotrbo,
děkuji za Váš názor a dovolte mi struč-
ně reagovat. Témata i obsah Kurýru vy-
bírá vedení radnice. Obecně si myslím, 
že informace o dopravě v Kurýru vychá-
zejí, a to včetně mých názorů či reakcí 
na příspěvky. Pravda, v poslední době 
se týkaly hodně Tehovské spojky, kte-
rou jsem oživil před takřka deseti lety 
a nyní se vedou vášnivé diskuse kvůli 
pokračující přípravě stavby. Mohu Vás 
ubezpečit, že se nevěnuji pouze této 

významné a celému regionu prospěšné 
stavbě, ale dopravě jako celku. Osobně 
jsem přesvědčen, že ke zlepšení dopra-
vy v Říčanech i okolí vede komplex ře-
šení hromadné i individuální dopravy. 
V rámci výboru řešíme mnohá témata 
– jako naposledy stanovisko k přeložce 
silnice 101 mezi Úvaly a Říčany nebo 
stanovisko ke zmiňovanému truck cen-
tru u dálnice. Ohledně tohoto projektu 
musím říct, že mne mrzí, že takto celo-
republikově potřebný projekt nejspíš 

nevznikne a kamiony budou dál par-
kovat v odstavných pruzích a dál nám 
budou překážet v bezpečné jízdě. In-
vestor situaci přehodnotil a na doprav-
ním výboru předložil úplně jiný projekt 
prodejního areálu. Faktem zůstává, že 
v prezentované podobě nebyl akcepto-
vatelný a neřešil ani dopad na dopravu.

Miloslav Šmolík
předseda výboru pro dopravu,  

zastupitel SPOLU-ODS

Redakce v souladu s Pravidly pro 
zveřejňování příspěvků poskytla 
názor k reakci:

Redakce v souladu s Pravidly pro 
zveřejňování příspěvků poskytla 
názor k reakci:

DĚKUJEME

paní Ivětě závodské , ředitelce 
dPS Senior, za pořízení a MěÚ 
za zaplacení nového rotopedu 
pro seniory. Máme z něj ohrom-
nou radost.

Obyvatelé DPS Senior Říčany
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Zimní příprava fotbalistů FK říčany jede! 
Upřímně řečeno, příliš 
mnoho fotbalistů, kteří 

mají rádi zimní přípravu, po našich 
trávnících neběhá… To ale neplatí 
pro naše nejmladší fotbalisty, kteří 
se pilně připravují na jarní část 
sezony, která tu bude co nevidět. 
Již od listopadu navštěvují naše 
nejmenší říčanské naděje 2–3× 
týdně nafukovací halu či sportovní 
halu, kde se zdokonalují pod 
drobnohledem našich trenérů  
a poctivě trénují.

Místo mistrovských utkání 
hrajeme v zimě pravidelně halové 
turnaje, na kterých se nám daří 
dosahovat výborných výsledků. 
Například starší přípravka se pod 
vedením trenérů Davida Béreše, 
Viktora Hýska a Milana Jonschera 
pravidelně umísťuje na stupních 
vítězů a my pevně věříme, že v této 
kategorii nám vyrůstají další hráči 
s ohromným potenciálem.
To samé se dá vlastně říct  
i o dalších kategoriích, jako jsou 
například kategorie školičky  
a mladší přípravky. I zde vidíme 
velký progres prakticky u všech 
hráčů a hráček, kteří rovněž hrají 
zimní halové turnaje. V silné 
konkurenci ostatních týmů se 
obvykle neztratí, a zcela oprávněně 
se také umisťují na stupních vítězů. 
Trenéři Zdeněk Trmal, Jakub Tesař, 
Václav Medřický a David Maryško 
odvádějí pro říčanský fotbal 
obrovské penzum práce a za to jim 
patří také veliký dík!
A samozřejmě to nejlepší na konec: 
Nesmíme zapomenout na naše 
týmy žáků a obě kategorie dorostů, 
i ty se poctivě připravují na své 
soutěže, které začínají již začátkem 
března. Naše nejstarší kategorie také 
využívají nafukovací halu, ale trénují 
i ve venkovních podmínkách na 
UMT U rugby a přilehlém parku na 
Lázeňské louce. I zde je samozřejmě 
vidět skvělá práce našich trenérů. 
Co také dodat, když je o naše hráče 
vysoký zájem ve vyšších soutěžích,  

a zřejmě budeme mít určitý problém 
některé z nich udržet pro jarní část 
sezony v Říčanech.
Po postupu do třídy 1. A začala 
příprava i našim mužům, kteří se na 
jarní část sezony připravují v domácích 
podmínkách ve sportovní hale a na 

UMT na Lázeňské louce. Proběhlo  
i krátké soustředění na Lipně, kde tým 
A nabíral kondici v krásném prostředí 
Lipenského jezera. Teď už začínají 
i přátelská utkání, kde se postupně 
utkáme s týmy Sokol Kolovraty, Dukla 
Jižní Město, Polaban Nymburk a Sokol 
Nespeky.
Pevně věříme, že si nadcházející jarní 
část sezony užijí jak hráči, tak i naši 
fanoušci, které tímto srdečně zveme na 
první domácí mistrovské utkání, které 
odehrajeme na stadionu FK Říčany 
proti týmu Sokola Dobrovíz, a to 15. 3. 
2025 od 14.30 hod.

Říčany do toho!
Vedení FK Říčany
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Již čtvrtstoletí pořádá říčanský Sokol 
spolu s Římskokatolickou farností 
Říčany dětský karneval. Nejinak 
tomu bylo i letos, kdy jsme v neděli 
26. ledna v sokolovně přívítali více 
než 120 dětí. Na maskované účast-
níky čekaly úkoly na stanovištích, 
za jejichž splnění dostali drobnou 
odměnu. Taneční vystoupení si pro 
nás nachystal nový oddíl street dan-
ce. Následně proběhlo losování bo-
haté tomboly s dárky od našich členů 
a sponzorů. Celé odpoledne uzavřely 
taneční hry, které rozhýbaly malé, 
velké i našeho maskota Pepíka.
Těšíme se na viděnou na dalších pláno-
vaných akcích, jejich přehled naleznete 
na webu sokolricany.cz

Lucie Lacinová, místonáčelnice

Na župní seminář pro cvičitele se v so-
botu 8. 2. do Říčan sjelo přes 40 cviči-
telů z okolních sokolských jednot, kteří 

zaplnili sokolovnu k prasknutí. Dopl-
nili si znalosti z gymnastiky, kde pro-
brali základy prostných s cvičitelkou 
a dlouholetou rozhodčí gymnastiky 
Zuzanou Prokopovičovou z Čelákovic. 
Ve druhém bloku se ujal mikrofonu 
Jarek Kučera se svým rekondikem. 
Jeho kondiční cvičení spojuje neuvěři-
telným způsobem jakýkoli žánr hudby 
s pohybem. Cvičení si nenechaly ujít 
ani nejvěrnější říčanské cvičenky, které 
doplnily poslední volná místa v soko-
lovně.
Velký dík patří lektorům a těšíme se 
brzy na jejich další návštěvu!

H. Wills, náčelnice

říčany opět na mezinárodní 
Jablonecké hale
Přelom ledna a února patří každý 
rok k období, kdy se v halové atle-
tické sezoně „loví“ výkony pro start 

na Halové mistrovství ČR v atletice. 
Nejinak tomu bylo i v letošním roce. 
Různé veřejné závody absolvovala celá 
řada našich atletů ze všech kategorií 
a za zmínku stojí nejeden z jejich vý-
konů. Mezi ty nejhodnotnější lze ur-
čitě zařadit konstantní výkony Lucky 
Jonákové a Šimona Říhy na středních 
tratích, nebo Lukáše Zelenky, Vaška 
Marhoula, Filipa Antoše a Kristýny 
Roedlové ve sprintech.
Kristýna ukazovala vzrůstající formu, 
která ji opět přivedla ke startu na Jab-
lonecké hale, závodu, který byl i v le-
tošním roce zařazen na seznam bron-
zových mítinků světové atletické tour 
(WIT). V Jablonci startuje každoročně 
velké množství zahraničních závodní-
ků z celého světa. I když se letos Kris-
týně nepodařilo postoupit z kvalifikace 
v běhu na 60 metrů, byla to pro ni další 
velká zkušenost.

David Beneš

Zima v sokole – zábava i sebevzdělávání  
v zimních měsících

Klub šachistů Říčany 1925
www.sachyricany.cz

Po roce 1935 rozsáhlá klubová činnost 
začíná skomírat. Přestávají meziklu-
bové zápasy, dokonce se už nehrají ani 
přebory oddílu. Důvody jistě tušíte. 
V sousedním Německu se upevnila 
moc fašistů. Tato stagnace postihuje 
vlastně všechny šachové kluby. Snahu 
oživit šachový život měl Josef Větro-
vec, známý stavitel. V roce 1939 na-
jdeme v kronice pouze tento stručný 
zápis: „Politické události, které tak 
těžce postihly náš národ, znemožnily 
v tomto roce šachovou činnost.“
Teprve v roce 1943 se začíná opět hrát. 
Obnovil se přebor klubu, který v roce 
1944 vyhrál úžasně zdvořilý člověk  
á velký milovník šachové hry Franti-
šek Hlavnička. V roce 1945 byl zvo-
len předsedou dr. V. Mlinář, soudce. 
Podařilo se přilákat nové hráče. Mezi 
nimi i dva velké nadšence, Miroslava 
Sezemského a Čenka Vavřince, kteří se 
stali posilou pro klub po hráčské strán-
ce. V roce 1946 se podařilo získat dva 
vynikající dorostence – Jaroslava Po-
láka a Bohumíra Zámečníka. Roku 
1947 byl zvolen tento výbor: dr. V. Mli-
nář – předseda, V. Rajský – jednatel,  
F. Hlavnička – pokladník, M. Sezemský 
– matrikář, Č. Vavřinec – kapitán. Klub 
byl konsolidován a připraven na další 
rozvoj. Od roku 1947 se úroveň šachu 
rychle zvedala
Úroveň klubu vzrostla i zásluhou 
dorostence Jaroslava Poláka. Ten 
v 17 letech vyhrál přebor klubu a v roce 
1952 se probojoval do čtvrtfinále pře-
boru ČSR do Chomutova, kde získal 
první výkonnostní třídu. V roce 1953 
se mu podařilo získat ve čtvrtfinále pře-
boru ČSR titul kandidát mistra sportu 
a ten si udržel až do roku 1983. Tyto 
jeho úspěchy proslavily jméno Říčan 
mezi šachisty v celé naší vlasti. Ale pro 
Říčany bylo důležité, že své znalosti 
plně věnoval klubu: 12. října 1949 byl 
zvolen jednatelem a stal se trenérem, 

začal se starat o výchovu nejmladších 
šachistů. Jako budoucí učitel k tomu 
měl předpoklady.
Vítězný únor 1948 a sjednocovací pro-
ces v tělovýchově musel nutně ovlivnit 
i šachy. Dne 8. září 1950 na členské 
schůzi byl novým předsedou zvolen  
F. Horák, úředník ONV Říčany.
V roce 1953 bylo rozhodnuto, že 
šachy budou začleněny do sportu. 
Členská schůze schválila, že klub 
bude převeden pod místní jedno-
tu Sokol a ponese název Šachový 
oddíl Sokola Říčany. Zároveň byl 
zvolen nový výbor. Předsedou se stal 
J. Šimůnek. Rovněž se zakládaly 
okresní šachové sekce. V tehdejším 
okrese Říčany se její zakladatelkou 
a první předsedkyní stala Růže-
na Poláková, která se především 
po roce 1953 o říčanský šach hodně 
zasloužila. Jednak sama ve hře vy-
nikla, stala se nejlepší šachistkou 
v Pražském kraji. Několikrát hrála 
v polofinále v přeboru ČSR. Stala se 
nejlepší šachistkou v linii Sokola, kde 
hrála ve finále. Pro Říčany mělo velký 
význam, že založila šachový kroužek 
ve škole na náměstí. kde pracovala 
po určitou dobu jako družinářka.

Zimní olympiáda dětí  
a mládeže
Úžasný zážitek se zapálením olym-
pijského ohně zažili mladí sportov-
ci na ZODM. Mezi nominovanými 
byl i Tomáš Gernert, jediný zástup-
ce říčanského šachu v nominaci 
Středočeského kraje. Oheň zapálil  
T. Macháč, vítěz OH z Paříže. Mla-
dým sportovcům, kterých bylo 
celkem 1127, přišel popřát hodně 
štěstí i prezident republiky Petr Pa-
vel. Šachy tentokrát přispěly naše-
mu kraji k úspěchu menším dílem 
než v letech předchozích. V sou-
těži družstev skončilo družstvo na  
6. místě a Tomáš pak obsadil 7. mís-
to. A co ho nejvíce zaujalo? „Zahajo-
vací ceremoniál byl krásný a potkali 
jsme mnoho známých sportovců. Byli 
jsme se podívat v Olympijském domě, 
v Hale Polárka, kde jsme se mohli zú-
častnit různých soutěží a vyzkoušet 
si virtuální realitu. Byli jsme i fandit 
s t ř e d o č e s k é -
mu hokejové-
mu týmu.“

Jaroslav  
Říha

Historie Klubu šachistů říčany 1925 (1936–1953)
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Základní část národní florbalové ligy  
je téměř za námi

V letošní sezoně se dračí mužský 
florbal pomyslně dotkl hvězd. Elitní 
mužský tým postoupil do 3. nejvyšší 
soutěže v České republice, což je 
vzhledem k tomu, že ještě před 
dvěma sezonami hráli Draci v regio-
nálních soutěžích obrovský úspěch. 
Základní část Národní florbalové 
ligy se pomalu blíží ke konci a v tom-
to článku bychom vám rádi shrnuli 
dračí cestu letošním ročníkem této 
soutěže.

Již před začátkem sezony bylo jasné, 
že pro Draky tento ročník bude úpl-
ně jiný než ten předešlý. Ať se jednalo 
o úroveň florbalu, či fyzickou přípravu.  
Realizační tým však nenechal nic ná-
hodě azorganizoval pro říčanské ná-
ročnou letní přípravu, proloženou přá-
telskými zápasy, které měly prověřit 
florbalovou připravenost týmu.
I přes poctivou letní přípravu byl za-
čátek sezony pro Draky náročný. Při 
premiérovém utkání podlehli v domá-
cím prostředí soupeři z pražských Ko-
bylis. Z toho se Draci rychle oklepali 
a po úvodním zápase dvakrát v řadě 
zvítězili. Následující výkony říčanských 
florbalistů byly jako na houpačce, ví-
tězství a porážky se neustále střídaly. 
V tomto se však ukázala krása Národní 
ligy, protože ostatní týmy na tom ne-
byly o moc lépe. Postupně sice vykrys-
talizovali tři favorité soutěže, kterými 
jsou Písek a pražské týmy Black Angels 
a Kobylisy, ale boj o sedmé a osmé místo 
zajišťující poslední vstupenky do play-
-off je stále otevřený. Týmy na devátém 
až dvanáctém místě čeká boj o udržení 
v soutěži (play-down).
Před novým rokem se Draci nacházeli 
na pozicích pro play-down. Jako by 
však říčanské florbalisty s příchodem 
roku 2025 polila živá voda. Připsali si 
tři vítězství v řadě a v den sepisování 
toho článku se nacházejí na sedmé, 
respektive osmé pozici, která zajišťuje 
postup do vyřazovacích bojů. Říčany 
mají před 21. kolem soutěže shod-

ně s florbalisty z Jaroměře 28 bodů. 
Na záda jim však dýchají pražští Wi-
zards a Plzeň, kteří mají shodně 26 
bodů. Do konce soutěže zbývají dvě 
kola a vypadá to, že se o konečném ta-
bulkovém pořadí bude rozhodovat až 
v tom posledním. 
Závěrem bychom rádi poděkovali fa-
nouškům, kteří nás stále chodí pod-

porovat ve vysokých počtech a táhnou 
nás k vítězstvím. Těšíme se, že nás při-
jdete podpořit i v následující fázi sou-
těže. Pro více informací o domácích 
zápasech mužského týmu A sledujte 
naše sociální sítě a web florbaldraci.cz

Za klub FBC Draci 
 Tomáš Tichý

Rozvoj ragby dětí a mládeže je podporován dotacemi města Říčany
sportovní centrum mládeže finančně podporuje středočeský kraj

rugby Club mountfield říčany
www.rugbyricany.cz, www.twitter.com/rugbyricany, www.facebook.com/rcricany

mUŽI
Reprezentace zahajuje sezonu zápa-
sem s Lucemburskem

Ragbyová extraliga, ve které Říčany 
obhajují mistrovský titul, odstartovala 
prvními zápasy již 15. února. Týmy ná-
rodních reprezentací začnou evropské 
soutěže 8. března. V Praze na stadionu 
Markéta se v prvním jarním utkání 
seriálu Mistrovství Evropy naše se- 
niorská reprezentace utká s Lucem-
burskem. Výsledek utkání v době 
redakční uzávěrky není ještě známý. 
Čeští reprezentanti v průběžné tabul-
ce soutěže figurují na třetím místě, ze 
třech odehraných zápasů však zvítězili 
pouze jednou a potřebují tak Lucem-
bursko porazit. Svěřenci trenéra Mi-
roslava Němečka doufají v silnou di-
váckou podporu, přijďte české ragbisty 
povzbudit i vy.

Ženy
Ženský národní tým se připravoval 
v Alicante

Ve španělském přímořském letovisku 
Alicante se české ragbistky připravo-
valy na sezonu World Rugby Sevens 
Challenger Series, ve které se utkají se 
špičkovými týmy z celého světa. První 
kolo soutěže se odehraje na začátku 
března v jihoafrickém Kapském městě.
Národní tým žen vede nově francouz-
ský trenér Lionel Perrin, který do Ali-
cante povolal i říčanské ragbistky Věru 
Gärtnerovou a Lucii Roczyn. Angažo-
váním špičkového zahraničního od-
borníka potvrdila Česká rugbyová unie 
svůj záměr vybojovat účast na Letních 
olympijských hrách 2028 v Los Ange-
les. „Jsem přesvědčen, že tento tým je 
dostatečně silný, aby se na olympiádu 
probojoval. Zásadní bude, aby tomu 
uvěřily i samotné hráčky,“ prozradil 
na tiskové konferenci České rugbyové 
unie Lionel Perrin.

roZVoJ rAGby
Školení rozhodčích v Říčanech

Během zimních turnajů v hale U Říčan-
ského esa jsou v akci nejen děti kategorií 
U6, U8, U10 a U12. V rámci lednového 
turnaje se také konalo školení rozhod-
čích. Rozvoj početní i kvalitativní základ-
ny rozhodčích je nedílnou součástí a pod-
mínkou rozvoje celého českého ragby. 
Zkušení rozhodčí Tomáš Tůma a Milan 
Haitman přivítali v Říčanech adeptky 
a adepty rozhodcování z několika klubů. 
Produktem české rozhodcovské školy je 
třeba dvaadvacetiletý Říčaňák Ondřej 
Fořt. Nejlepší český rozhodčí roku 2023 

je mimořádným talentem, který se již vý-
razně prosazuje i na mezinárodní úrovni.

UDáLosTI 
V březnu vrcholí Turnaj šesti národů

27. března 1871 se odehrál historicky 
první mezinárodní zápas v ragby. Sko-
tové v něm v Edinburghu porazili An-
glii. O dvanáct let později vznikl turnaj 
Home Nations Championship, jehož 
účastníky byly týmy Anglie, Skotska, 
Walesu a Irska. V roce 1910 se připojila 
Francie, v roce 2000 vznikl přidáním Itá-
lie současný Turnaj šesti národů, který je 
jednou z největších sportovních událostí 
v Evropě. Turnaj se tradičně hraje na za-
čátku roku a jeho vyvrcholení proběhne 
letos 15. března. Vítězství obhajují rag-
bisté Irska, kteří jsou velkými favority 
na výhru i letos, což potvrdili v prvním 
kole soutěže výhrou nad Anglií 27 : 22.

PoZVánKA nA rAGby –  
sTADIon JoseFA KoHoUTA
1. března | RC Mountfield Říčany vs. 
RC Slavia Praha
15. března | RC Mountfield Říčany vs. 
JIMI RC Vyškov

Mediální komise RC 
 Mountfield  ŘíčanyFo
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Taneční škola 
Twist je taneční 
oddíl zabývající se 

především tanečním a akrobatickým 
rokenrolem. 

Nechme stranou úspěchy v ČR i řady 
medailí na mistrovstvích světa či fakt, že 
jsme největší soutěžní klub v ČR. Dnes 
se zastavíme u další činnosti TŠ Twist. 
Už 25 let pořádáme mezinárodní sou-
těže přímo v Říčanech! Pohár starosty 
města – pořádaný vždy na podzim – 
je vůbec nejpravidelnější a nejstarší 
soutěž v ČR. Letos jej budeme organi-
zovat v říjnu. O dva roky kratší tradici – 
tedy 23 let – má naše další akce, jarní 
pravidelná soutěž. Ta se jmenuje podle 
hlavního sponzora Jarní cena TŠ Twist – 
Románek Cup. Spojení úspěšných 
funguje… Za čtvrtstoletí pořadatelství 
mezinárodních soutěží k nám zavíta-

ly reprezentace z Rakouska, Ruska, 
Ukrajiny, Maďarska, Německa, Polska 
a Slovenska. Abychom mohli takou akci 
pořádat, potřebujeme jak pořadatelskou 

pomoc od rodičů, tak potřebné finanční 
prostředky. Děkujeme městu Říčany 
za dotační pomoc. V dnešní době bychom 
ale tak prestižní akci neuspořádali, kdy-
by nám nepomohly i další subjekty. A jak 
patrno i z názvu akce, poděkovat musíme 
hlavnímu sponzorovi panu Románko-
vi ze společnosti Románek a partneři. 
Poděkování letí i panu Veselému z veteri-
nární ordinace VET Říčany. A samozřej-
mě všem dalším podporovatelům ať už 
finančním, nebo jiným.
23. ročník soutěže Jarní cena – Ro-
mánek Cup startuje 5. dubna v do-
poledních hodinách ve Sportovní 
hale Říčany. K vidění budou podle 
předběžných přihlášek reprezentace 
hned ze čtyř zemí. Mezi soutěžícími 
zcela jistě vystoupí i medailisté z po-
sledního mistrovství světa.

Jiří Boháček, vedoucí TŠ Twist Říčany

Jarní cena – románek Cup

Ve sportovní hale se opět tančilo
O víkendu 14.–16. 
února proběhl 
v říčanské spor-

tovní hale již 48. ročník Říčanského 
poháru. 

Pomalu se nám tak blíží jubilejní pade-
sátý ročník, což tuto soutěž činí jednou 
z nejstarších soutěží v České republice 
vůbec. Během tří soutěžních dní se 
v hale vystřídalo bezmála 750 taneč-
ních párů nejen z České republiky, ale 
i ze zahraničí, a to včetně zahraniční 
poroty z Německa, Slovenska i Polska.
Sobotní večer tradičně patřil galave-
čeru, v jehož rámci probíhala finálová 
kola nejvyšších tanečních soutěží. Di-
váci se tak mohli kochat profesionální-
mi výkony nejlepších tanečníků z celé 
republiky. Na galavečer byla hala odě-
ná do skutečně slavnostní nálady: stoly 
s bílými ubrusy a welcome drink, ná-
vštěvníci ve společenském oděvu, ka-
pela nachystaná hrát „pecky“ k tanci 
i k poslechu (i když většinou skutečně 

celý sál plesá a nenechá si tanec ujít). 
O zahajovací vystoupení se postaraly 
dívky z Fuega s formací s názvem La-
tin energy a také host Dance EB, kte-
rým děkujeme za krásné vystoupení. 
Překvapením večera bylo vystoupení 
vicemistrů České republiky v latin-
skoamerických tancích, Tomáše 
Gála a Sabiny Karáskové, kteří nám 
ukázali krásnou zamilovanou rumbu 
a při jejich paso doble jsme se ocitli 
přímo na španělské koridě. 

Doufáme, že se vám soutěž i galavečer 
líbily a že se s vámi potkáme i příští rok.
Další taneční akci bude Fuego ples, 
na který se můžete těšit již 12. dubna 
v KC Labuť a pak také soutěž Říčanské 
taneční jaro, která proběhne o ví-
kendu 26.–27. dubna, tentokrát ale 
v hale na Fialce a v KC Labuť.  Závěrem 
bychom ještě chtěli poděkovat Petru 
Hněvsovi za neúnavnou fotografickou 
dokumentaci celého víkendu.
Novinek však máme plno! V sobotu 1. 
února se v Třinci konalo Mistrovství 
České republiky v latinskoameric-
kých tancích, kam se podařilo nomino-
vat Tomovi Vladarzovi s Niky Budov-
covou. Už samotná nominace je velký 
úspěch, oni však ještě skvěle zatančili 
a v silné konkurenci se probojovali na 
53. místo mezi nejlepšími tanečními 
páry v celé České republice. Moc gra-
tulujeme k senzačnímu úspěchu!
Těšíme se na vás na dalších akcích 
plných tance

Vaše Fuego in
ze

rc
e

V lednu se všechna 
závodní družstva 

zúčastnila svých první závodů v tomto 
roce.
Holčičky a slečny závodící pod ČASPV 
absolvovaly svůj závod v Dobříši 
18. ledna, kde se konal závod dvojic; 
dvojice absolvuje celý gymnastický 
čtyřboj (přeskok, hrazda, lavička/kladi-
na, prostná) a každá členka dvojice zá-
vodí na dvou nářadích dle svého výbě-
ru. Pouze nejmladší kategorie (ročník 
2018) na tomto závodu absolvují trojboj 
(lavička, prostná, přeskok) samostatně. 
Zlaté medaile vybojovaly A. Mančíková 
a B. Endalová (starší žákyně), E. Viš-
ňovská a D. Pelechová (mladší žákyně) 
a A. Odehnalová (nejmladší žákyně). 
Stříbrné medaile přidaly S. Brányiková 
a K. Kuchařová (dorostenky a ženy),  
A. Sosnová a A. Pelechová (starší žáky-
ně). Sportovní gymnastky (ČGF) vyra-
zily do Všetat na Memoriál J. Palacha 

25. ledna. I odsud jsme odvezly moc 
hezká umístění včetně těch medailo-
vých díky Gábince Feglarová (2. místo) 
a Toničce Kročkové (3. místo).
Dobřichovice přivítaly družstva te-
amgymu na Jojo Cupu v sobotu  
25. ledna Nejmladší dívky (ročník 
2017) a mladší vybojovaly stříbro, 
ve starší kategorii 1B se podařilo získat 
bronz a v kategorii 1A utekla medaile 
jen o malý kousek (4. místo). Nejstarší 
dívky pak doplnily sbírku o zlaté medai-
le. Gratulujeme!
Kromě příprav na jarní závodní sezonu 
a nové tělocvičny v Mnichovicích pro 

vás také připravujeme oblíbené letní 
příměstské tábory plné pohybu, zába-
vy a legrace, a to již dvanáctým rokem. 
Opět budou celé léto probíhat v Říča-
nech i Strančicích. Tábor není věkově 
omezen – předpokladem je ovšem zá-
jem dětí o cvičení a zapojování se do ak-
tivit během tábora. U těch nejmladších 
pak nutnost zvládnout „školkový re-
žim“ bez rodičů.
Program táborů: Trávíme čas v tělocvič-
ně i mimo ni. Kromě cvičení hrajeme 
různé hry, chodíme na hřiště, do lesa 
(dle počasí). V ceně táborů je dopolední 
i odpolední svačina, obědy a celodenní 
pitný režim.
Více informací o cenách a jednotlivých 
turnusech naleznete v našem rezervač-
ním systému, kde můžete děti přihlásit: 
gymnastikaricany.webooker.eu.
Těšíme se na známé i nové tváře!

Gymnastika Říčany

První závody roku 2025
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Otevírací doba

Oddělení pro dospělé: 
Pondělí až pátek 8.30–18.00
Sobota 8.30–12.00

Oddělení pro děti: 
Pondělí 12.00–18.00
Úterý 12.00–17.00
Středa, čtvrtek 8.30–18.00
Pátek 12.00–18.00
Sobota (první a třetí v měsíci) 8.30–
12.00

Co je u nás nového
Nové logo a nový design naší  
komunikace
Jak jste již zřej-
mě zaznamena-
li, vstoupili jsme 
do nového roku 
s novým logem. Jeho autorkou je naše 
kolegyně z oddělení pro děti Marké-
ta Holá Mišková. Markéta má kromě 
skvělých knihovnických zkušeností 
i výtvarné a grafické vzdělání a je  
i v této oblasti velký profesionál. Moc 
si vážíme její invence a kreativity, 
kterou do tohoto projektu vložila. 
Logo bylo zapracováno do různých 
komunikačních nástrojů a systémů, 
elektronických i papírových. S tím 
vznikl i nový design našeho webu, 
plakátů a třeba i facebookových 
příspěvků a událostí. Možná se ještě 
najde nějaký dokument, který na sobě 
nese původní logo, ale postupně, co 
nám kapacity dovolí, vše aktualizuje-
me. Návratový box na knihy zůstává 
zatím ve starém kabátě, jelikož zde 
musíme počkat na příznivější teploty, 
aby mohla proběhnout jeho renovace. 
Věříme, že nové logo přineslo oživení 
a novou energii. Vsadili jsme na ba-
revné zjednodušení webu ozdobené 
několika grafickými detaily, které jsou 

šperkem přiřazeným k jednoduché 
eleganci. Vnímáme to pro čtenářovo 
oko jako příjemnější. Vzniká zde pak 
prostor pro vyniknutí podstatného, 
soustředěného do výrazných bannerů 
v poutavém barevném provedení obo-
hacených též grafickým prvkem vychá-
zejícím z nového loga. A ještě máme 
jednu praktickou novinku: Na pla-
kátech a facebookových událostech 
můžete nově najít piktogram, který 
sděluje, pro jaké čtenáře je akce ur-
čena. Barevně podbarvený malý paná-
ček značí akci pořádanou oddělením 
pro děti a velký panáček je symbolem 
oddělení pro dospělé.

stěhování skladů
Na přelomu ledna a února bylo za-
hájeno stěhování jednoho z našich 
skladů, který čítá přibližně 26 tisíc 
knih. Práce byla částečně zajištěna 
stěhovací firmou, ale podstatná část 
celého procesu je realizována na-
šimi zaměstnanci. Proto bylo nutné 
na dva týdny omezit provoz oddělení 
pro dospělé, aby se kolegyně mohly 
této aktivitě věnovat. Pustili jsme se 
do toho naplno, ruku k dílu přiložilo 
i vedení a osazenstvo kanceláře. Při 
této příležitosti se třídí a aktualizuje 
knihovní fond, což s sebou přináší vel-
ký objem práce. Část fondu je zatím 
komplikovaně dostupná, takže může 
i nyní výjimečně dojít k prodloužení 
přípravy objednávek ze skladu. Přesto 
se snažíme udělat maximum pro to, 
aby náročnost tohoto procesu ovlivnila 
běžný chod knihovny co nejméně. Vel-
mi děkujeme za vaše pochopení.
V brzké době bude nutné přestě-
hovat i další sklad, který obsahuje 
přibližně 13 tisíc titulů a dokončit 
i první fázi stěhování. Vše se odvíjí od 
dostupnosti a připravenosti prostor, 
kde je v tuto chvíli ještě dosti otazníků. 

Proto nyní zatím nejsme schopni podat 
konkrétnější informace. Ale opět bu-
deme brát velký zřetel na dostupnost 
služeb našim čtenářům.

odlož mobil v knihovně
Jak jsme již my i město Říčany avizova-
li na webu a sociálních sítích, zapojili 
jsme se do akce Odlož mobil v knihov-
ně, která probíhá až do konce března. 
Jedná se o společný projekt neziskové 
organizace Asekol a Středočeského 
kraje, jehož smyslem je rozšíření po-
vědomí o třídění vysloužilého drob-
ného elektrozařízení. Cílem kampa-
ně je oslovit čtenáře všech věkových 
kategorií s osvětou o tom, že třídění 
drobného vysloužilého elektrozařízení 
má opravdu smysl, co se následně děje 
s odevzdaným elektrozařízením a kde 
mohou vysloužilé elektro odevzdávat.
ODEVZDEJ vysloužilý mobilní te-
lefon v knihovně a VYHRAJ pou-
kázku na nákup knih až za 2000 Kč 
nebo jednu z více než 90 volných 
vstupenek pro pět osob do galerie 
nebo muzea ve Středočeském kraji! 
Soutěž probíhá od 1. prosince 2024 do  
31. března 2025. Vyhodnocení a pře-
dání výher proběhne v dubnu 2025.

Co se chystá v březnu –  
měsíci čtenářů
Přednáška Digitalizace služeb
Již od roku 1955 vždy v březnu probí-
hají v knihovnách kampaně k podpoře 
četby, čtenářství a knihovnických ak-
tivit. Během času se jejich názvy mě-
nily (Měsíc knihy, Měsíc internetu 
apod.), od roku 2010 se ustálil název 
Měsíc čtenářů. V letošním roce je 
hlavním tématem digitalizace.
Husova knihovna Říčany připravila 
ve spolupráci s organizací Moudrá so-
vička přednášku Digitalizace služeb. 
Obsahem přednášky je portál obča-

na, datová schránka, identita občana 
a mobilní bankovnictví. Přednáška 
je určena pro každého, kdo by se rád 
dozvěděl více informací o těchto služ-
bách. Součástí přednášky jsou četné 
praktické ukázky.
Přednáška se koná v pondělí 24. břez- 
na od 17 hodin v oddělení pro dospě-
lé, Masarykovo nám. 66 (Teršípův 
dům). Na přednášku nebude vybíráno 
vstupné, prosíme však návštěvníky, 
aby nám předem potvrdili účast a tím si 
rezervovali místo v sále (e-mailem do-
spele.odd@knihovna.ricany.cz nebo 
telefonicky na číslo 323 602 654).

noc s Andersenem  
v oddělení pro děti
V pátek 28. 3. 2025 od 18 do 22 ho-
din společně s dvaceti vybranými 
dětmi strávíme večer v oddělení pro 
děti naší knihovny. Naším letošním 
tématem bude sci-fi. Akcí bude pro-
vázet spisovatelka Denisa Kimlová, 
autorka knihy Tajemství planety Dór, 
ze které bude číst. Na akci budeme 
poznávat vesmír, soutěžit, hrát hry, 
číst si a dívat se na ukázky ze seriálu 
Kosmos – Časoprostrová Odysea. Pro-
běhne lekce ilustrování knih s Bárou 
Pospíšilovou. Děti se mohou přihlásit 
v knihovně na oddělení pro děti, kde 
zákonný zástupce vyplní přihlášku. 
Kostýmy vítány. 

Proběhlo
Přednáška Bezpečnost na internetu
V úterý 14. ledna byl hostem naší 

knihovny Lukáš Staněk z organizace 
Moudrá sovička. Tato organizace je 
zaměřena na IT technologie a pomoc 
s jejich užitím. Pořádá mimo jiné vzdě-
lávací kurzy zaměřené na seniory. Náš 
pořad byl určen nejen jim, ale také ši-
roké veřejnosti, všem, kteří s IT tech-
nologiemi pracují nebo je užívají. Ná-
vštěvníci vesměs oceňovali odbornou 
erudici a zároveň přístupný jazyk před-
nášejícího. Probíralo se mnoho témat, 
např. bezpečnost wi-fi připojení, hesla, 
podvodné maily, odkazy, aplikace, 
aktualizace softwaru či portály testující 
bezpečnost.

Máme pro vás skvělý tip! Nevíte si 
rady s mobilem, počítačem, tiskárnou 
nebo jiným zařízením? Moudrá so-
vička a Husova knihovna Říčany Vám 
doporučují spolek Moudrá síť, který 
nabízí pomoc s digitálními techno-
logiemi seniorům nad 60 let zdarma. 
Dobrovolník této organizace se může 
s Vámi potkat v bezpečných prostorách 
knihovny či jinde.
Kontakt: www.moudrasit.cz; tel.: 
778 701 780; bezplatná  
linka: 800 220 044; e-mail: 
ivana@moudrasit.cz.

Čtenářský klub v oddělení  
pro dospělé (3. 2. 2025)
Na druhém únorovém setkání se nás 
sešlo 12 čtenářek. Za knihovnu Jana 
Šmejkalová doporučovala knihu 
Evy Střihavkové Dýchej za mě. 
Z knihy byla čtena ukázka. Dalším 
hostem byla knihovnice Eva Fiše-
rová, která mluvila o knize Annette 
Bjergfeldtové Kočovný biograf pana 
Saita. Naše další účastnice dopo-
ručovaly své oblíbené knihy a jako 
hlavní téma se nám staly skutečné 
příběhy. Nově máme zařazeny i tipy 
na divadelní a filmovou adapta-
ci a kam za kulturou v Praze. Tipy 
na čtení, které si předáváme na klu-
bu, Jana Šmejkalová zpracovává 
do krásného a přehledného plakátu, 
který můžete nalézt na našem webu, 
v dolní části hlavní strany v sekci 
Knihovníci o knihách. Janě moc dě-
kujeme.

sbíráte Wander cards?
Pak by vám určitě neměla chy-
bět naše nově vydaná nalepo-
vací vizitka s motivem městské 
knihovny v Říčanech! Tuto krásnou nalepo-
vací vizitku i další motivy máme v prodeji 
v Turistickém informačním centru na Ma-
sarykově náměstí. V době rekonstrukce 
zakoupíte v kanceláři Czech pointu MěÚ 
i přímo v Husově knihovně.
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Říčany – 17. listopadu 214 +420 323 602 456

Těšíme se na Vaši návštěvu!

info@kclabut.cz

NEZMAŘI
St 09 / 04 / 2025 – 19:30
 KULTOVNÍ FOLKOVÁ KAPELA NEZMAŘI JE JIŽ 45 LET 
 STÁLICÍ NA NAŠICH KONCERTNÍCH, KLUBOVÝCH  
 A FESTIVALOVÝCH SCÉNÁCH. 

KRAUSBERRY
Pá 11 / 04 / 2025 – 20:00
 KRAUSBERRY JE ČESKÁ BLUESROCKOVÁ KAPELA 
 S ŘÍZNÝM ZVUKEM STARÉ ŠKOLY. VZNIKLA V ROCE 
 1984 A JEJÍ POČÁTKY JSOU SPJATY S HANSPAULSKOU 
 KAPELOU BLUESBERRY. 

ŽLUTÝ PES
Pá 14 / 03 / 2025 – 20:00
 KONCERT BEGBEATOVÉ LEGENDY V ČELE S ONDŘEJEM 
 HEJMOU. MEZI HITY SKUPINY PATŘÍ PÍSNĚ SAMETOVÁ, 
 MODRÁ JE DOBRÁ, NÁRUŽIVÁ. 

JAZZ Q
St 23 / 04 / 2025 – 20:00
 KONCERT. 

CLIFF STEVENS (USA)
– ON TOUR  
& DOBRÉ RÁNO BLUES BAND
Čt 20 / 03 / 2025 – 20:00
 CELOSVĚTOVĚ CENĚNÝ ERIC CLAPTON TRIBUTE BAND 
 (USA) V ČELE SE SLAVNÝM BLUESOVÝM KYTARISTOU 
 CLIFFEM STEVENSEM (USA). 

80S – 90S RETRO
DANCE PÁRTY 
So 12 / 04 / 2025 – 20:00
 ŠESTIHODINOVÝ DISCO PLES TĚCH NEJVĚTŠÍCH HITŮ 
 OSMDESÁTÝCH A DEVADESÁTÝCH LET S PŘESAHEM
 NA LÉTA SEDMDESÁTÁ AŽ PO SOUČASNOST. 

KOMEDIE O KOMIKOVI 
Út 18 / 03 / 2025 – 19:30
 VESELOHRA O SMÍCHU. HRAJÍ: MIROSLAV TÁBORSKÝ  
 A FILIP TELLER. 

HOT SISTERS MINI BAND &  
A TRIBUTE TO THE BOSWELL 
SISTERS
Út 01 / 04 / 2025 – 19:30
 HOLD NEJLEGENDÁRNĚJŠÍMU PĚVECKÉMU TRIU  
 Z NEW ORLEANS.  Z CYKLU JAZZOVÉ VEČERY V LABUTI. 

KAREL RODEN 
 – KAPITÁN SKVĚLOUŠ  
Út 08 / 04 / 2025 – 19:30
 MUŽ – OTEC – SUPERHRDINA! SEZNAMTE SE S 
 NEJNENÁPADNĚJŠÍM HRDINOU SVĚTA, JENŽ BOJUJE 
 PROTI ZLODUCHŮM, ZACHRAŇUJE LIDI A NEDÁ DOPUSTIT,
 ABY ŠLY DĚTI SPÁT PO VEČERCE. REŽIE: JAKUB NVOTA. 
 HRAJE: KAREL RODEN  
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 SPOLEČNOS T A TANEC

ŘÍČANSKÁ VEŘEJNÁ TANČÍRNA
Út Přijďte se pobavit, procvičit taneční kroky či odložit zbytečná kila.

 KONCERT Y 

ONDŘEJ HAVELKA AND HIS MELODY MAKERS
St O lásce a jiných swingových běsech. / VYPRODÁNO /

 WORKSHOP 

HAPPY PLANT – PRODEJNÍ VÝSTAVA KVĚTIN
So  Vše pro milovníky pokojových květin. Na akci najdete široký sortiment od rostlin, 
jako jsou syngonia, philodendrony, monstery, aglaonemy a další! Vstup zdarma.

 SPOLEČNOS T A TANEC

FOTBALOVÝ PLES
So Bohatá tombola, taneční vystoupení skupin TŠ Twist Říčany, TK Fuego 
Říčany a TŠ Dance EB. K poslechu a tanci zahraje Band Tomáše Maďara. 
Vstupenky v KC Labuť nebo v Hostinci U Jermařů – tel.: 736 685 461.

 DĚ TI 

MICHAL NESVADBA – MICHAL NA HRANÍ
Ne  Kouzelný Michal je první hračkou na světě, která si může vybrat, kdo si s ní bude 
hrát! Nebudeš to právě ty? Po vystoupení se Michal s dětmi fotí a podepisuje.

 KONCERT Y  

DUO JAMAHA – ŽIJE TO TOUR 2025
Út Nový koncertní program, nové turné, nová koncertní show, nové CD – Žije to!

 KONCERT Y  

BIG WOLF BAND (UK) – TURNÉ 2025
St  Blues-rocková smršť z Birminghamu!

 KONCERT Y  

ŽLUTÝ PES 
Pá  Ondřej Hejma a jeho smečka. Sametová, Modrá je dobrá, Náruživá a další hity.

 SPOLEČNOS T A TANEC

13. REPREZENTAČNÍ PLES MĚSTA ŘÍČANY
So Užijte si kouzelný večer plný elegance a umění, kde tóny Mozarta a barokní 
harmonie prozáří slavnostní atmosféru. Vystoupí: Big Band Banda di Feste, Eliška 
Rezková, Monika Sommerová. Bohatá tombola.

 DIVADLO  VESELOHR A / KOMEDIE 

KOMEDIE O KOMIKOVI
Út Veselohra o smíchu. Hrají: Miroslav Táborský a Filip Teller.

 VÁ ŽNÁ HUDBA

KATEŘINA KNĚŽÍKOVÁ – SOPRÁN, 
DAVID ŠVEC – KLAVÍRNÍ DOPROVOD 
St Koncert z cyklu Kruh přátel hudby.

 KONCERT Y  

CLIFF STEVENS (USA) – ON TOUR  
& DOBRÉ RÁNO BLUES BAND
Čt  Celosvětově ceněný Eric Clapton Tribute Band (USA) v čele se slavným 
bluesovým kytaristou Cliffem Stevensem (USA). Dobré Ráno Blues Band je 
kapela v čele s fenomenálním kytaristou Víťou Kopeckým.

 KONCERT Y 

KAREL PLÍHAL 
St Koncert legendy českého folku.

 KONCERT Y 

WAKE UP ŘÍČANY – PUNK ROCK PÁRTY 
– 15 LET COVERS FOR LOVERS 
Pá Unikátní česko-slovenská oslava patnáctých narozenin středočeské kapely 
Covers for Lovers. Dvě pódia, šest vystupujících umělců a kapel, legendy CZ/SK punk 
rock scény. Křest nového CD Covers for Lovers, hosté z řad bývalých členů. Vystoupí: 
Covers for Lovers, Zoči Voči (SK), Plus Mínus – akusticky (SK), Fuck That Noise (Kozel, 
Thalidomide), Reeko – Selfish, akusticky a Friends for Friends (Mára Fára s kapelou).

 DIVADLO  ABSURDNÍ TR AGIKOMEDIE

AUDIENCE – VÁCLAV HAVEL
Po Absurdní jednoaktová tragikomedie z období normalizace sedmdesátých let 
minulého století utopená v moři piva. Hraje divadelní spolek Divná Bára. Režie: Jakub 
Dostál. Osoby a obsazení: Sládek – Petr Dušek, Fardinand Vaněk – Jiří Benda.

www.kclabut.cz

 NÁŠ
TIP

NEBUĎ
LABUŤA ZAJDI NA KULTURU!



Co se děje v kultuřeCo se děje v kultuře
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aKCE V ŘíČaNECH
V bŘeZNu 2025

So 1. 3.  Ul. Pod Lihovarem Loutkové divadlo J. Dvořáka Jak drak dostal chuť na princeznu  
14.00    Pohádka v modrém vyhřívaném stanu.  

Ne 2. 3.  Ul. Pod Lihovarem Loutkové divadlo J. Dvořáka O Červené Karkulce  
14.00   Pohádka v modrém vyhřívaném stanu.

Út 4. 3. Centrum Na Fialce Umění v kině
10.00–12.00  Cézanne – portréty života.

St 5. 3. Muzeum Říčany ŽBLUŇK BZZ AHA! Cáklá výstava o vodě
14.00–18.00  Vždy út–čt a so–ne od 14 do 18 hodin, Muzeum Říčany.

Čt 6. 3. Centrum Na Fialce Čtvrtky s knihou
10.00  alena Kvasničková, zápraží.

Pá 7. 3. Centrum Na Fialce Divadlo v kině
19.00  Jak je důležité míti Filipa. 

So 8. 3. FK Říčany Fotbalový ples
20.00 KC Labuť Můžete se těšit na bohatou tombolu, taneční vystoupení skupin TŠ Twist Říčany, 
  TK Fuego Říčany a TŠ dance EB. K poslechu a tanci zahraje Tomáš Maďar band.

Čt 13. 3. Centrum Na Fialce Dobrodružství cestování 
10.00–12.00  daniel Hagen: To nejlepší z belgických Flander.

So 15. 3. Město Říčany 13. reprezntační ples města Říčany
20.00 KC Labuť Kouzelný večer plný elegance a umění, kde tóny Mozarta a barokní harmonie  
  prozáří slavnostní atmosféru. O hudební doprovod se postará bigband Banda di  
  Feste, diriguje Pavel Hlubuček a na pódiu zazáří zpěvačka Eliška rezková.  
  K vrcholům slavnostního programu bude patřit jedinečná taneční a pěvecká  
  show, jejíž součástí je i Monika Sommerová. Nebude chybět tombola.

Út 18. 3. Centrum Na Fialce Umění v kině
10.00–12.00  Mladý Picasso.

Čt 20. 3. Centrum Na Fialce Čtvrtky s knihou
10.00  Lenka Říhová, básnířka.

So 22. 3. Muzeum Říčany Svět v kapce vody
14.00 a 15.00  Od 14 a od 15 hodin (dvě skupiny). Objevte kouzlo mikrosvěta říčanských  
  rybníků! Přijďte s námi prozkoumat fascinující svět skrytý v kapce vody a přenést 
  ho na papír. Vyzkoušíte si práci s mikroskopem i binolupou a seznámíte se s těmi  
  úplně nejmenšími obyvateli místních rybníků. Poté si načrtnete pozorované  
  tvary a ozdobíte je technikou mramorování. Nechte se unést vědou i uměním  
  a poznejte svět, který se skrývá v kapce vody. Na akci je nutná rezervace.

Čt 27. 3. Centrum Na Fialce Dobrodružství cestování 
10.00–12.00  Václav Bacovský: Nový zéland.

Ne 2. 3. KC Kamenice Kamenický masopust 2025
13.30  Vánoce a silvestr jsou za námi, ale zábava pokračuje! Kulturní centrum  
  Kamenice a obec Kamenice vás zvou na tradiční kamenický masopust.  
  Program: 13.30 sraz maškar, 14.00 udělení práva obchůzky, 14.30 maškarní  
  obchůzka obcí, 15.30 porážka kobyly. dobré jídlo a pití zajištěno!

Ne 2. 3. Senohraby O nepodařeném čertovi a nezbedném andělovi
14.00 Sál v restauraci U andělů rodinná pohádková komedie pro všechny.

Čt 6. 3. ZŠ a MŠ Mozaika,  Jak na respektující komunikaci 
17.30–20.30 Mnichovice Praktický workshop s Lenkou Královou zaměřený na principy respektujícího  
  přístupu ve výchově. Nutná rezervace na na: info@montessorimozaika.cz.

Čt 6. 3. KC Kamenice Manželské vraždění 
19.30  Komedie s mrazením v zádech o jednom manželském souboji, ve kterém jde  
  o život. Líza a Gilles hledají ariadninu nit, která by je vyvedla z labyrintu malých  
  i velkých manželských zločinů. „důvod? Vždyť se přece kdysi brali z lásky!“  
  V hlavních rolích excelují Jaroslav dušek a Nataša Burger. Tato herecká dvojice  
  disponuje rozdílným naturelem, pod  Hřebejkovým režisérským vedením se 
  ukáznili k vynikajícímu jednotnému projevu.

So 8.3. Obec Velké Popovice Obecní ples
20.00 Sokolovna Velké Popovice 

So 8.3. Senohraby Párty Ples 
19.30 Kongresový sál hotelu SEN Ples pro všechny věkové kategorie, výborná hudba, taneční vystoupení Taneční  
  školy TWIST Říčany, tombola.

Út 11. 3. KC Kamenice Kavárnička bezpečí a Pochod pro mozek 2025
13.30  V první letošní kavárničce si s trenérkou Bc. Ivetou Luxovou opět vyzkoušíme  
  trénink paměti. Budeme malovat, psát, poznávat a zkoušet, jak co nejlépe  
  pracovat se svým mozkem a přesvědčíme se, že máme v hlavě uchovánu  
  spoustu informací, ale jen nevíme jak a kam pro ně sáhnout. Při pochodu si na  
  trase dlouhé 2 km (trasa je lehce zvládnutelná pro všechny) procvičíme při plnění 
  různých úkolů na čerstvém vzduchu mozek a zjistíme, jak moc (ne)zapomínáme 
  při více činnostech najednou.

St 12. 3. ZŠ a MŠ Mozaika,  Írán ve fotografiích 
18.30 Mnichovice Cestovatelka Klára Kabátová představí zemi s bohatou historií, rozmanitou  
  přírodou a složitou politickou situací. Seznamte se s Persií.

St 12. 3. ZUŠ Říčany Jarní koncert
17.30 Jídelna zŠ Mnichovice 

Čt 13. 3. KC Kamenice Hana a Petr Ulrychovi & Javory Beat
19.30  Na jaře 2025 do Kamenice zavítají sourozenci Hana a Petr Ulrychovi se svojí  
  kapelou Javory Beat. Pokud patříte mezi milovníky písní Kámen, zvláštní  
  znamení, Nechoď do kláštera nebo Modlitba, určitě si nenechte ujít jedinečnou 
  příležitost zazpívat si je s námi naživo.

So 15. 3. Obec Velké Popovice Michal z kouzelné školky
16.00 Sokolovna Velké Popovice 

Ne 23. 3. KC Kamenice Teta Květa a kamarádi
15.00  Teta Květa se ve svém domečku nudí a stýská se jí. zjeví se víla Chytrolínka,  
  která jí přičaruje spousty nových kamarádů a začíná to pravé dobrodružství  
  s tancem a písničkami z oblíbeného youtubovém kanálu TV pro děti. Na muzikál 
  zveme zejména předškolní a školní děti.

Út 25. 3. ZŠ a MŠ Mozaika,  Den otevřených dveří 
18.00 Mnichovice zažijte Montessori aktivity na vlastní kůži – přijďte objevovat svět pomocí  
  Montessori pomůcek. Pro rodiče dětí od narození do 15 let i pro zvědavé  
  sousedy.

St 26. 3. ZUŠ Říčany Jarní koncert
17.30 Synagoga Strančice 

So 29. 3. Ondřejov – mlýn Večer písničkářů
19.00  dáša Voňková, Jiří Smrž s kapelou dobrovod. Jiří Kovář – kytara,  
  Ben Lovett – housle, Ivan Křenek – baskytara.

Ne 30. 3. KČT Říčany –  Nedělní pochod s Hankou – Srdcem Českého krasu
8.38 Radošovice Turistický pochod – 8 km. Odjezd vlaku Os 2518 z nádraží Říčany v 8.38 hod  
  do Prahy hl.n. Více na adrese www.kct-ricany.cz, na e-mailu zmije@zmije.eu  
  nebo na tel. č. 777 699 826.
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Nemovitosti:

n Ubytování a pronájem pokojů v Říčanech v RD  
se zahradou, pro firmy i jednotlivce. Tel.: 737 511 734.

n Hledám spolubydlící. 22-letá studentka medicíny 
hledá spolubydlící (raději dívku) do 2+kk v 8. patře  
v panelovém domě v Říčanech. Byt je vzdálen cca  
10 minut od nádraží i od centra. Pokoj je světlý, prostor-
ný, se samostatnym balkonem. Je spojen s kuchyňskou 
linkou, která je společná. Nájem 7500 Kč + poplatky (cca 
500 kč/měsíc). K nastěhování ihned. Jen vážní zájemci.  
Tel.:. 733 301 472.

n Pronajmu plechovou garáž 3 x 6 m u rodinného 
domu v Říčanech, nad nemocnicí. Tel.: 775 980 884.

Ostatní:

n PEDIKÚRA v pohodlí vašeho domova.  
Tel.: 792 959 809.

n Rizikové kácení a prořezávání stromů a jiné výškové 
práce. Tel.: 603 326 965.

n Ráj chovatelů – vše pro vaše zvířecí kamarády.  
Olivova 116/7, Říčany, www.rajchovateluzvirat.cz.

n Výkup STARÝCH peřin. Tel.: 606 514 445.

n Ruční mytí vozů, čištění interiérů včetně tepování.  
Tel.: 603 212 353.

n Strojní čištění domácích odpadů a kanalizací.  
Říčany a okolí. Tel.: 603 212 353.

n Vývoz fekálií, jímek, odpadních vod a septiků. Vše 
provádíme pomocí vlastní techniky. Tel.: 602 318 311.

n Dovoz pitné vody (bazény, studny), dovoz vody do jezí-
rek, přistavení nádrží. Tel.: 602 318 311.

n Drobné truhlářské práce a opravy. Šikovný důchod-
ce s autem. Volejte Otovi: 607 100 924.

n !ODVOZ STARÉHO NÁBYTKU NA SKLÁDKU!  
Vyklízíme sklepy, byty, pozůstalosti, zahrady atd. Naloží-
me a odvezeme nepotřebné věci za rozumnou cenu.  
STĚHOVÁNÍ. Tel.: 773 484 056.

n Malířské práce, štukování. Tel.: 606 227 390,  
jsaifrt@seznam.cz, www.malirjaromir.cz.

n Červený Hrádek prodává slepičky typu Tetra hnědá, 
Dominant ve všech barvách, Green Shell (typ Araukana) 
a Dark Shell (typ Maranska). Cena od 259 Kč/ks. Říčany – 
u sportovní haly, 23. 3. 2025 v 9.00 hodin. Doprava 
189 Kč za celý nákup. Doporučujeme objednávat!  

Informace: po–pá 9.00–16:00 hodin. Tel.: 601 576 270, 
728 605 840. www.drubezcervenyhradek.cz.

n Prodám vůz značky Škoda Forman GLXI červené 
barvy, garážovaný. Rok výroby 1994, platná STK, dobré 
jízdní vlastnosti. Tel.: 774 264 573, 774 264 578.

n Hledáme výpomoc (vhodné i pro studenty) na úklid 
kancelářského objektu v rozmezí 1 týdně asi 3h v době 
od 8.00 do 16.00 h dle domluvy, 150  Kč/hod.  
Jsme z Říčan-Radošovic. V případě zájmu volejte  
na tel.: 731 187 739.

n SLUŽBY HODINOVÉHO MANŽELA – drobné  
práce, opravy, výměny. Říčany a okolí. Obhlídka zdarma, 
cena dohodou. Jiří Sloupek. Tel.: 602 358 838.

n Domov pro seniory kardinála Berana v Mukařově 
přijme do svého kolektivu PEČOVATELKY/PEČOVA-
TELE, nejlépe na hlavní pracovní poměr (odborný kurz 
není podmínkou). Dále hledáme UKLÍZEČKU/UKLÍ-
ZEČE na částečný úvazek. Jsme domov rodinného typu 
s kapacitou 42 klientů. Nabízíme dobré pracovní zázemí, 
možnost vzdělávání, slušné platové podmínky a další 
zaměstnanecké benefity. V případě zájmu nás můžete 
kontaktovat na tel.: 737 282 812  
nebo e-mailu: dsmukarov@praha.charita.cz.

soukromá řádková inzerce je zpoplatněna takto:
První řádek soukromé inzerce 100 Kč. Za každý další řádek +50 Kč. 

Ceny komerční řádkové inzerce si vyžádejte na adrese: inzerce.kuryr@ricany.cz.  
Inzerce nabízející pronájem bytu bude nadále zařazena jako komerční. Řádková inzerce musí  

být zaplacena před vydáním konkrétního čísla.

inzerce.kuryr@ricany.cz

MASÁŽ s individuálním přístupem,  
KRANIOSAKRÁLNÍ terapii,

naslouchání a péči

si můžete dopřát  
v léčivém Domečku  

ve Voděradské ul. 2552/16 v Říčanech.

Objednávky  
na machova.v@email.cz,  

724908483 nebo  
www.proste-zivot28.webnode.cz,  

Vendula Machová

Komunitní centrum Říčany hledá do týmu sociálního 
pracovníka do rodinného programu  

SPOLU DOMA pro práci s rodinami a dětmi.
Požadujeme: VOŠ/VŠ v oblasti sociální práce,  

ŘP sk. B, ochotu dojíždět za klienty,  
komunikační dovednosti.  

Nabízíme: Dobré platové ohodnocení,  
přátelský kolektiv, smysluplnou práci.  

Podrobnosti o pozici najdete na  
www.kcricany.cz

Životopis a motivační dopis posílejte  
na info@kcricany.cz
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Nechte své účetnictví na odbornících
Jste podnikatel nebo firma, která chce mít pořádek ve svých financích? My Vám pomůže-
me. Naše účetní společnost nabízí komplexní služby, které Vám ušetří čas a energii.

◆  Co nabízíme?
l Zpracování účetních závěrek 
l Daňová přiznání a optimalizace daní 
l Mzdová agenda a zpracování mezd 
l Poradenství při zakládání a rozvoji firmy

◆  Proč si nás vybrat?
l Profesionální tým s dlouholetými zkušenostmi 
l Individuální přístup ke každému klientovi 
l Optimalizace pro maximální úspory

Ušetřete čas, starosti a soustřeďte se na růst Vašeho podnikání

Kancelář:  
Politických vězňů 1233/40, Říčany
Tel: +420 773 784 158
E-mail: mmandat@austina.cz

QR kód pro stažení aplikace

Arter - Cateringový servis s.r.o. ZŠS, Za Černým Mostem 1526/17, 198 00 Praha 9 - Kyje 
tel: +420 603428229, +420 702050511, e-mail: catering@arter.cz www.arter.cz 

IČ: 28959396   DIČ: CZ28959396   č.ú. 43-5602910207/0100

Nová aplikace v mobilu

DO MODERNÍHO CENTRÁLNÍHO STRAVOVACÍHO 
PROVOZU V ŘÍČANECH PŘIJMEME:

l Samostatné kuchaře/kuchařky
l Pomocné kuchaře/kuchařky l Expedientky hotových jídel

  Pracovní doba: PO – PÁ pouze ranní směny.

KONTAKT: CATERING@ARTER.CZ 

TEL: 603 428 229
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Černokostelecká 740, Říčany

Výrobní závod přijme nové zaměstnance 
na pozice:

PRACOVNÍK VÝROBY TEKUTÝCH MÝDEL  
A ČISTICÍCH PROSTŘEDKŮ,

nástupní plat 35.000 Kč

PRACOVNÍK OBSLUHY PLNICÍCH LINEK,

nástupní plat 26.000 Kč

 

Osobnostní a kvalifikační předpoklady  
pro zvládání pracovních pozic:

◗ Zodpovědný přístup k práci, přesnost,  
pečlivost a spolehlivost
◗ Řízení VZV výhodou

Nabídka je na hlavní pracovní poměr  
a jednosměnný provoz.

 

V případě zájmu nás kontaktujte:
Telefon: 777 791 109, 777 791 178
e-mail: alfaclassic@alfaclassic.cz
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ZAHRADNICKÉ PRÁCE
ÚDRŽBA A REALIZACE ZAHRAD A VEŘEJNÉ ZELENĚ

✿ zakládání a údržba zahrad vč. trávníků
✿ stříhání a prořez okrasných i ovocných dřevin
✿ údržba a stříhání živých plotů
✿ zakládání chodníčků
✿ zahradní osvětlení – technologie in-lite®

Jiří Bušek
tel.: 733 110 986
busoun@email.cz

na HPP pož.: vyhl. 50 / § 6, ŘP
nástup možný ihned, info@krotitele-kotlu.cz

Tel.: 724 188 779

Krotitelé kotlů
pro pracoviště Říčany

přijmou

SERVISNÍHO TECHNIKA

Firma Dřevopark s.r.o.  
se sídlem v Tehovci 

přijme aktivního důchodce s praxí 
na výpomoc při práci  

s pásovým minibagrem Takeuchi.  

Tel.: 608 906 748  
drevopark@gmail.com

H. L. čeští řemeslníci Říčany

Nabízíme stavební, zednické,  
truhlářské a instalaterské práce.  

Umíme mnoho prací  
okolo staveb a rekonstrukcí.

Tel.: 737 049 180,  
Říčany – Radošovice

Volejte kdykoli, za zeptání nic nedáte m
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Vážení zákazníci,

vybavte se vším, co se bude hodit od jara do léta. 
Na vybrané Škoda Originální příslušenství 
nyní máme až 40% zvýhodnění.  
Akce platí od 3. 3. do 30. 4. 2025 nebo 
do vyprodání zásob.

Škoda Originální příslušenství nakoupíte pohodlně 
online v e-shopu Škoda nebo přímo u nás, 
autorizovaného servisního partnera Škoda,  
kde si můžete rovnou domluvit i montáž.

V případě zájmu nás kontaktujte, se vším 
vám rádi poradíme.

Váš autorizovaný servisní partner Škoda:

Beno Říčany, s. r. o.

Říčanská 1818
251 01 Říčany u Prahy
Tel.: 323 666 129

www.benoricany.cz

Vybavte se 
na cestu plnou zážitků
Škoda Originální příslušenství se slevou až 40 %
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Nová psychoterapie v Říčanech
SILVIE TOMANOVÁ
- psycholožka 
- psychoterapeutka 
- průvodkyně žen
- meditace + yoga
-  pohybová a meditační 

terapie Chakradance

PETR MOOS
- klinický psycholog
- psychoterapeut
- 30 let praxe
- práce s dospělými

• individuální terapie • exkluzivní párová terapie v páru (my dva a vy dva)  
• besedy na téma Vědomé partnerství • terapie osobně i online

“Předáváme to, co sami žijeme.”

SILVIE TOMANOVÁ – tel.: 603 708 326, www.silvietomanova.cz
PETR MOOS -  tel.: 737 312 969, www.moos-psycholog.cz

STAVEBNÍ ČINNOST
www.specialnimontaze.cz

technik@specialnimontaze.cz
Martin Ondřej, Říčany,  

tel.: 773 573 636



Historie v obrázcích
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Prosíme vlastníky historických fotografií (od 19. století do doby po listopadu 1989), kreseb nebo malovaných 
obrazů s regionální tematikou o zapůjčení či darování muzeu.  zapůjčené předměty budou po naskenování 

v pořádku vráceny majiteli. Přispějete tak k dokumentaci podoby města a okolí.
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V ulici olšany se patrně kolem poloviny šedesátých let zastavil a pořídil tento snímek říčanský hodinář a divadelní ochotník Josef Pospíšil. Vděčíme mu 
za záběry z tehdejších všedních dní a zákoutí, kterým ostatní fotografové v Říčanech nevěnovali pozornost.  Říčanský potok u dnešní sportovní haly zachytil 
předtím, než jej na několik desetiletí zakryly betonové panely. Dnes už se tu opět můžeme dívat do vodní hladiny, těšit se z blatouchů a kolem potoka se projít 
pěšky nebo projet na kole. okolí dnešní malé Říčanské náplavky je rušnější, zmizely staré topoly a přibyl chodník u silnice.  Před šedesáti lety byste u potoka 
potkali procházející se drůbež (jak je vidět na snímku), ale celkově působí místo spíš neutěšeně – kvůli poházenému stavebnímu materiálu i plechové ohradě. 
ta skrývala kus louky, kde dříve stávaly kočovné kolotoče a střelnice a pak tu byl schovaný asi i materiál na stavby v nejbližším okolí. Později tu vzniklo 
parkoviště. Některé z domů prošly výraznějšími rekonstrukcemi, na budově vpravo tušíme nápis, který při dnešní procházce můžeme přečíst a který odkazuje 
až k začátku 20. století: „truhlářství V. Nováka“.   
Do koryta odkrytého potoka byly dnes záměrně umístěny kameny, ačkoli tam zřejmě historicky nebyly, aspoň na fotografii je nevidíme. Voda proudící přes 
kameny se totiž přirozeně okysličuje a čistí. Slizké nárůsty řas a bakterií na kamenech slouží jako filtr a vychytávají z vody drobné částečky. tato samočistící 
schopnost se projevuje především v otevřených korytech. Když vodu uzavřeme v rovném kanálu pod zemí, zůstává stále stejně znečištěná. Další zajímavosti 
o vodě se dozvíte na nové výstavě, která se v Muzeu Říčany pro veřejnost otevře ve středu 5. března.   
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